
معاون شرکت آب و فاضلاب استان قم خبر داد:

ارسال پیامکی صورتحساب آب بها در قم
معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم :

پارکینگ زیرسطحی در ضلع شرقی 
حرم مطهر احداث می شود
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مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم:

سرانه مصرف برق درقم
 بالاتر از استاندارد است

کناره گیری قهرمان قمی از ورزش حرفه ای

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم گفت: شیوع 
کرونا، نرخ مشارکت اقتصادی قم را در سه ماهه نخست سال ۹۹ 
نسبت به فصل مشابه سال قبل ۶.۲ درصد کاهش داد.  محمود 
نوربخش اظهار داشت: نرخ مشارکت اقتصادی جمعیت دارای 
۱۵ سال سن و بیشتر استان در فصل بهار امسال ۲.۳۷ درصد 
برآورد شده، و این نرخ در سطح کشور ۴۱ صدم درصد می باشد. 
نوربخش با بیان اینکه نرخ مشارکت اقتصادی قم در سه ماهه 
آغازین سال گذشته، ۸.۳۹ درصد و در سطح کشور، ۷.۴۴ درصد

در  کرونا  شیوع  نظر  از  قم  اینکه  وجود  با  گفت:  قم  استاندار 
وضعیت زرد است ولی نگران قرمز شدن آن هستیم، از این رو 
تمام تدابیر را به کار می گیریم تا ازاوج گیری این بیماری دراستان 
جلوگیری شود.   بهرام سرمست روز شنبه در پایان جلسه ستاد 
ملی کرونا که به صورت ویدیو کنفرانس درآن شرکت کرده بود در 
گفت و گو با خبرنگاران اظهار داشت: بر اساس مقایسه ای که بین 
، تقریبا ۲۷ استان در  استان های مختلف کشور صورت گرفته 

شرایط هشدار و قرمز قرار دارند و قم نیز همچنان در شرایط زرد

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم اعلام کرد :

افزایش 10درصدی 
نرخ بیکاری  در استان قم

استاندار قم :

نگران قرمز شدن
 وضعیت استان قم هستیم
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در نظر دارد  پروژه  ذیل را با مشخصات و شرایط کلی زیر از طریق مناقصه عمومی یک مرحله ای به 
شرکتهای واجد شرایط واگذار نماید.

شرایط: 
-مبلغ هزینه خرید اسناد مناقصه می بایست به شماره حساب 0113127588001 بانک ملی به نام 

سازمان میادین شهرداری قم واریز گردد)هزینه خرید اسناد مناقصه غیرقابل استرداد می باشد( 
محل دریافت اسناد: با ارائه اصل فیش واریزی و کارت شناسایی معتبر جهت تحویل اسناد به نشانی 
قم– جاده قدیم قم تهران– بلوار شهید خدا کرم – روبروی بهشت معصومه ) س ( - بلوار شهید رجایی – 

میدان بزرگ میوه و تره بار شهید رجایی – سازمان میادین، امور قراردادها و پیمانها مراجعه نمایند.
-تضمین شرکت در مناقصه به صورت ضمانتنامه بانکی در وجه سازمان )با حداقل اعتبار 3ماه( یا واریز 
وجه نقد به حساب بانک انصار شعبه مرکزی  به شماره 351082491518231 بنام سازمان میادین 

میوه و تره بار شهرداری قم می باشد.
- ارائه تاییدیه اداره کل تعاون کار و رفاه اجتماعی در خصوص موضوع مناقصه و گواهی صلاحیت 

ایمنی از اداره کار جهت شرکت در مناقصه الزامی می باشد.
- فروش اسناد از مورخ ۹۹/0۴/۳۱ لغایت ۹۹/0۵/۱۱ می باشد.

-پیشنهاد دهندگان باید یک نسخه از اسناد مناقصه را دریافت و با قید قبولی و بدون قید و شرط ، امضا 
کرده و به پیشنهاد خود ضمیمه نمایند.عدم انجام این مهم از جانب هر یک از مناقصه گران باعث حذف 

آنان از فرایند مناقصه می گردد. 
-هزینه درج آگهی بر عهده برنده مناقصه می باشد.

-سایر اطلاعات و جزئیات دراسناد مناقصه موجود می باشد.
-جهت پاسخگویی به سوالات با شماره 0۲۵۳۶۶۴۴۳۱۳  تماس نمایید. 

زمان و محل تحویل پاکات و پیشنهاد قیمت : تا پایان وقت اداری مورخ 99/05/11 به آدرس قم- بلوار 
امام موسی صدر-ساختمان  شهرداری مرکز- طبقه 4 - معاونت خدمات شهری و امور اجتماعی – واحد 

حراست.                                                                             
تاریخ آگهی نوبت دوم:  ۹۹/0۴/۳۱

آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای ) نوبت اول (

روابط عمومی سازمان میادین شهرداری قم

روزنامه

1

رییس اداره نگهداری ابنیه راههای اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان 
قم گفت: با اعتباری افزون بر سی دو میلیارد ریال طرح تعمیر و ایمن سازی ،  نه  
دستگاه پل جاده ای  واقع در محورهای کمربندی امام علی ع ، آزادراه و جاده قدیم 
قم – تهران ،  قم – نیزار ، قم – سلفچگان اجرایی شد .   عباس شکوری اظهار داشت 
: با عنایت به مطالعه و بررسی های میدانی که به صورت مستمر و دوره ای از ابنیه 
راههای استان قم به عمل آمده و همچنین ملحوظ داشتن اولویتها ، نسبت به تعمیر 
و ایمن سازی و ارتقا ساختاری ابنیه جاده ای اقدام میگردد .   عباس شکوری درادامه

رئیس ستاد شهر هوشمند شهرداری قم از ارائه ۲۴ نوع از خدمات هوشمند 
شهرداری از طریق اپلیکیشن قم یار خبر داد. همایون یزدان پناه با اشاره به 
شیوع ویروس کرونا و افزایش استفاده از خدمات الکترونیکی، اظهار داشت: 
هوشمندسازی، در شرایط کرونایی بسیاری از تهدیدات را به فرصت تبدیل کرد، 
به طوری که در ارائه خدمات غیرحضوری، رشدی چشمگیر داشته ایم و ضرورت 
استفاده از خدمات غیرحضوری از راه دور برای کارکنان و مدیران و شهروندان 
به خوبی تبیین شد. رئیس ستاد شهر هوشمند شهرداری قم افزود: سامانه های

رییس اداره نگهداری ابنیه راههای استان قم  خبرداد:

اجرای طرح تعمیر وایمن سازی 9  پل جاده ای 
رئیس ستاد شهر هوشمند شهرداری قم اعلام کرد :

ارائه ۲4 خدمت شهرداری در اپلیکیشن قم یار
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قضاییه  قوه  هزاردستان  باند  سردسته  و  سایه  مرد  دادگاه 
دادگاه های  مهمترین  از  یکی  می توان  را  او  همدست   ۲۱ و 
مبارزه با فساد در ۴0 سال گذشته قلمداد کرد که در صورت 

تداوم، افزون بر هشدار به مفسدان اقتصادی نقش موثری در 
بازآفرینی اعتماد عمومی خواهد داشت.  در مورد پرونده »اکبر 

طبری« معاون اجرایی سابق حوزه ریاست قوه قضاییه با اتهام

وزارت امور خارجه ادعای »بیغش« رد کرد:

سند همکاری ایران و چین در راستای 
منافع ملی است

وزارت امور خارجه طی اطلاعیه ای ضمن رد ادعای نماینده شازند در مجلس شورای 
اسلامی، سند همکاری میان ایران و چین را در راستای منافع ملی دانست.

روابط عمومی وزارت امور خارجه با انتشار اطلاعیه ای اظهارات محمود احمدی 
بیغش نماینده مردم شازند در مجلس شورای اسلامی در گفتگو با صدا و سیما مبنی بر 
اینکه »بنا بوده است اختیار جزایر ایرانی به چین واگذار شود« را از اساس کذب خواند و 
تکرار اینگونه ادعاهای بی اساس را ضربه شدید به منافع ملی جمهوری اسلامی ایران 
دانست و با اشاره به پیامدهای اینگونه اظهار نظرهای غیر مسئولانه، از هیئت رئیسه 
مجلس شورای اسلامی خواست نسبت به اینگونه موارد رسیدگی شایسته صورت 

پذیرد.
واگذاری،  درباره  ادعا  هرگونه  رد  ضمن  ادامه،  در  خارجه  وزارت  عمومی  روابط 
اجاره، مدیریت و یا دیگر اشکال ادعایی در خصوص جزایر ایرانی تصریح کرد: سند 
همکاری های 25 ساله با چین که از اعتماد عالی و روابط جامع راهبردی میان دو کشور 
جمهوری اسلامی ایران و جمهوری خلق چین حکایت دارد، افتخارآمیز و در راستای 
منافع ملی است و انتظار این بود که پس از توضیحات مفصل وزیر محترم امور خارجه 
در نشست هفته گذشته کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای 
اسلامی، شاهد تکرار اینگونه مطالب که در عمل ضربه به اعتبار اظهارات نمایندگان 

مجلس و خدشه به منافع ملی است، نباشیم.

وزارت کشوراعلام کرد: 

ممنوعیت برگزاری هرگونه
 همایش و گردهمایی حضوری 

 رییس کمیته امنیتی، اجتماعی انتظامی ستاد ملی مدیریت کرونا در ابلاغیه ای 
به استانداران و روسای ستاد استانی مدیریت بیماری کرونا اعلام کرد: طبق مصوبه 
این کمیته، برگزاری هرگونه همایش، سمینار و گردهمایی حضوری در سطح کشور تا 

شرایط کاهش شیوع و ابتلای بیماری کرونا ممنوع است. 
به گزارش روز شنبه پایگاه اطلاع رسانی وزارت کشور،  حسین ذوالفقاری در ابلاغیه به 
استانداری ها افزود: با توجه به شیوع مجدد بیماری کووید 19 در کشور و اعمال برخی 
محدودیت ها، با تصویب بیست و ششمین جلسه کمیته امنیتی، اجتماعی و انتظامی، 
و با تایید وزیر کشور، به منظور جلوگیری از گسترش و ابتلای بیماری در سطح کشور و 
صیانت از سلامت شهروندان،   برگزاری هرگونه همایش، سمینار و گردهمایی حضوری 

در سطح کشور تا شرایط کاهش شیوع و ابتلا به بیماری ممنوع است.
ذوالفقاری در این ابلاغیه خاطرنشان کرد: درصورت لزوم برای برگزاری همایش ها و 

سمینارها با استفاده از امکانات الکترونیکی و ویدئوکنفرانسی اقدام شود.
کرونا  بیماری  مدیریت  ملی  ستاد  انتظامی  و  اجتماعی  امنیتی،  کمیته  رییس 
همچنین در این ابلاغیه خطاب به استانداران و روسای ستاد استانی مدیریت بیماری 
کرونا تاکید کرده است تا ضمن اقدام در این زمینه، این دستور را به دستگاه های 

استانی و فرمانداری های تابعه نیز ابلاغ کنند تا ا اقدامات لازم انجام شود.

شمخانی خطاب به پمپئو:

آمریکایی ها همچنان مقابل ایران 
ناکام هستند 

دبیر شورای عالی امنیت ملی در واکنش به اظهارات وزیر امور خارجه آمریکا گفت: 
اعتراف به شکست مقابل ایران قدرتمند بهتر از لاف های احمقانه و بی پشتوانه است. 

علی شمخانی روز شنبه در حساب کاربری خود در توییتر نوشت: مایک پمپئو وزیر 
امور خارجه آمریکا گفته است ما در قبال ایران از اساس تغییر رفتار داده ایم چون برابر 

آنها فقط قدرت جواب می دهد نه مماشات.
دبیر شورای عالی امنیت ملی اظهار داشت: بیش از 40سال است که همه قدرت 

خود را برای شکست ایران بکار برده اما همچنان ناکام هستید.
شمخانی خاطر نشان کرد: اعتراف به شکست مقابل ایران قدرتمند بهتر از لاف های 

احمقانه و بی پشتوانه است.

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم از احداث پارکینگ به صورت زیرسطحی در سه طبقه همراه با خدمات زائر در 
پروژه ضلع شرقی حرم کریمه اهل بیت)س( خبر داد.   غلامرضا جانقربان با اشاره به لزوم برنامه ریزی برای ساماندهی هسته 
مرکزی شهر، اظهار داشت: وضعیت متراکم بافت مرکزی شهر قم اجرای پروژه های عمرانی را با کندی روبرو کرده است، ولی

همسویی قوا؛ راه مهار مفسدان دانه درشت

نفس اژدهای 
فساد  را بگیرید

قطعی برنامه ریزی شده برق درقم نداشتیم

تعاملی بر مدار »حق«
»مردم از مجلس و دو قوه دیگر انتظار بیان حق و 
پیگیری آن را دارند و به شدت با مجادله و گریبان گیری 
و تشنج میان قوا مخالف هستند.« این عبارت رهبر 

معظم انقلاب، بیانگر مبنای تعامل میان قوای سه گانه در جمهوری اسلامی ایران 
است؛ مبنایی که جز »حق طلبی« و »حق جویی« نیست. همین »حق طلبی« را 
می توان مهمترین معیار ارزیابی عملکرد نمایندگان مجلس در نحوه تعامل با سایر 

قوا، مخصوصا قوه مجریه، دانست.
طرح »سوال از رییس جمهور« که طی چند هفته گذشته از عمر مجلس یازدهم، 
یکی از مهمترین اتفاقات در روابط میان مجلس و دولت بوده است را می توان در 
همین راستا مورد ارزیابی قرار داد. هنگامیکه پای صحبت و استدلال نمایندگان 
موافق و مخالف این طرح می نشینیم، می بینیم که هر دو گروه هدفی به جز گره 
گشایی از مشکلات بی شمار مردم و موکلینشان ندارند. هر دو گروه، دلسوزانه بدنبال 
راه حلی می گردند که دولت را به پویایی و تحرک بیشتر در جهت حل مشکلات 
مردم وا دارد و چه »حقیقتی« بالاتر از این؟ اگر از مردم بپرسیم »حق طلبی« دولت 
و مجلس را در این روزگار چگونه معنا می کنند، آیا نخواهند گفت که »دلسوزی برای 
حل مشکلات مردم«؟ عده ای از نمایندگانِ ملت که از نزدیک در جریان مشکلات 
روزافزون مردم قرار دارند، چاره کار را در این می بینند که با طرح سوال از رییس 
جمهور، مجالی برای طرح مشکلات مردم پیدا کنند و شاید همین بهانه ای باشد 
برای تحرک و تلاش بیشتر دولتمردان در آخرین سالِ خدمتشان. عده ای دیگر از 
نمایندگان، اما، طرح سوال از رییس جمهور را، راهکار مناسبی برای ایجاد پویایی 
در دولت نمی بینند. آنها بر این گمانند که سوال از رییس جمهور در این شرایط 
مشکلی را حل نخواهد کرد و در این زمانِ اندکِ باقیمانده از عمر دولت، باید بدنبال 

راهکارهای دیگری برای انگیزه بخشیدن به دولت بود.
هر دو گروه از نمایندگان، یک هدف را می جویند و آن هم حقیقتی به نام »گره 
گشایی از کار فروبسته مردم در این روزگارِ سخت« است. چه آنهایی که رییس جمهور 
را برای پاسخ به دغدغه های مردم به مجلس می طلبند و چه آنهایی که حضور او در 
مجلس را ضروری نمی دانند، دغدغه ای جز حل مشکلات مردم ندارند. همه آنها 
سخت در تلاشند تا راه حلی برای دردهای بیشمار مردم شان بیابند. همه آنها هم 
دلسوز »دولت«اند و هم دلسوز »ملت«، هم سرافرازی دولتشان را می خواهند و هم 
سربلندی ملتشان را؛ و برای رسیدن به این »حقیقت«، از هیچ مجاهدتی فروگذار 

نخواهند کرد.«
                                                                        مشاور و رییس  حوزه ریاست مجلس شورای اسلامی

فرماندار قم :

واحد کاریابی کارگران روزمزد در قم 
ایجاد می شود 

فرماندار قم با تأکید بر لزوم ساماندهی کارگران روزمزد و ساختمانی گفت: سه 
فضای موقت برای ساماندهی این کارگران در قم آماده سازی می شود. 

مرتضی حیدری به ایجاد کارگاه های ساماندهی کارگران به صورت پایلوت در قم 
اظهار داشت: فلسفه ایجاد این کارگاه ها، ساماندهی و رفع مشکلات کارگران روزمزد 
در یافتن کار است. فرماندار قم افزود: سه فضای موقت در ساماندهی کارگران روزمزد 
و ساختمانی در قم آماده سازی می شود که در صورت همراهی شورای اسلامی شهر 
و شهرداری در واگذاری زمین، به طور دائم راه اندازی می شود. وی تصریح کرد: این 
فرآیند در جلب کارگران روزمزد به سمت کار و ساماندهی بهتر است، دراین باره تقاضا 
داریم صداوسیما و دستگاه ها همکاری لازم را در فرهنگ سازی داشته باشند تا بتوان 
این سه فضا را به خوبی مهیا کرد و کارگران از این ظرفیت استفاده کنند. حیدری 
بیان کرد: در چنین فضاهایی، رابطه میان بین کارگر و کارفرما و کار ایجاد و از تجمع و 

سرگردانی کارگران روزمزدی جلوگیری می شود.
وی خاطرنشان کرد: در حال حاضر شهرداری، شورای شهر، اداره کار، نیروی 
انتظامی و سازمان فنی و حرفه ای در ایجاد این فضاهای مناسب در قم مشارکت 

دارند و کار پیش می رود اما با سختی هایی همراه است.

بابک نگاهداری*

سازمان میادین شهرداری قم 
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رییس جمهوری گفت: راهی جز اینکه دست 
قطع  را  کرونا  به  ابتلا  زنجیره  و  دهیم  دست  به 
کنیم، وجود ندارد تا بتوانیم شرایط را برای کشور 
و ساماندهی محیط بهداشتی و فعالیت های مورد 

نیاز آماده کنیم. 
حجت الاسلام  والمسلمین حسن روحانی روز 
شنبه در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا گفت: پنج 
ماه است که با این ویروس خطرناک مواجه هستیم 
و البته همچنان نگرانی در داخل کشور و در سطح 
جهان ادامه دارد، زیرا هنوز قدم های دیگری پیش 

روی ما قرار دارد که باید برداریم.  
رییس جمهوری گفت: بارها تاکید شده است در 
این شرایط، هنوز داروی قطعی  و واکسنی برای 
این بیماری وجود ندارد و هنوز به ایمنی جمعی 

برابر این بیماری نرسیده ایم.
تحقیقات  معاونت  گزارش  به  اشاره  با  روحانی 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: 
طبق این گزارش تخمین بر این است که تاکنون 
25 میلیون ایرانی به ویروس کرونا مبتلا شده اند 
و نزدیک به حدود 14 هزار نفر هم جان خود را از 
دست داده اند؛ در مدت  150 روز گذشته بیش از 

200 هزار در این بیمارستان ها بستری بودند.
وی افزود: در این گزارش آمده است که ما باید 
این احتمال را بدهیم که 30 تا 35 میلیون نفر در 
معرض ابتلا به این ویروس خواهند بود که نکته 
بسیار مهمی است. اگر این گزارش مبنا باشد که 
25 میلیون عبور کردند و بقیه جمعیت حدود 30 
تا 35 میلیون نفر در معرض ابتلا در ماه های آینده 
خواهند بود. در همین گزارش پیش بینی شده 
است که تعداد بستری هایی که در آینده خواهیم 
داشت حدود 2 برابر تعدادی است که در 150 روز 

گذشته شاهد بودیم.
وی اضافه کرد: البته تا پایان امسال و احتمالًا 
سال آینده ممکن است گرفتار این بیماری باشیم 
زیرا زمان پایان دقیق این بیماری مشخص نیست 
و ممکن است شاهد رشد 2 برابری این بیماری 

باشیم.
رییس جمهوری با بیان اینکه باید از نظر درمان 
در ماه ها یا سال آینده  خود را برای این بیماری 
آماده کنیم، اظهار داشت: طبق آنچه در گزارش 
آمده است از هر هزار نفر که به این ویروس مبتلا 
می شوند 500 نفر علامتی ندارند و ممکن است 
متوجه بیماری هم نشده و از آن عبور کنند. 350 
بستری  به  نیازی  و  دارند  خفیف  علائم  هم  نفر 
هزار  از  نفر  است 150  ممکن  اما  ندارند.  شدن 
نفر نیاز به بستری شدن داشته باشند. روحانی 
گفت: جمعیت چند ده میلیونی برای این بیماری 
در پیش داریم که از بین هر هزار نفر ممکن است 
بیش از 100 نفر نیاز به بستری شدن داشته باشند 

و باید خود را برای این موضوع آماده کنیم.
وی اضافه کرد: موج نخست شیوع کرونا به ماه 
اسفند 98 و فروردین 99 مربوط است که در اواخر 

فروردین ماه روند کاهش بیماری را شاهد بودیم. 
اما موج دوم از اواخر خرداد ماه آغاز شد و همچنان 
درگیر آن هستیم. البته مکان هایی که بیماری با آن 
درگیر بود در موج اول و دوم شبیه به یکدیگر نبود 
و استان های دیگری در موج دوم درگیر بیماری 

بودند.
اول  موج  در  اینکه  بیان  با  جمهوری  رییس 
ویروس  به  ابتلا  راس  در  گیلان  و  قم  شهرهای 
بودند،   گفت: احتمال اینکه ابتلا و شیوع در کشور 
آغاز شده است، وجود  و گیلان  از شهرهای قم 
دارد و آن هم به دلیل مسافرانی است که از شهر 

»ووهان« چین وارد این دو استان شدند.
وی ادامه داد: در قم بیشتر جنبه تجارتی و در 
و دانشجویی سبب  بیشتر جنبه ورزشی  گیلان 
شیوع ویروس بوده و اطلاعات بدست آمده نشان 
می دهد که در هر دو شهر بیماری از بیرون وارد این 
دو شهر شده و در ادامه گسترش پیدا کرده است 
و به عبارتی با یک غافلگیری موج اول وارد کشور 

شد.
رییس جمهوری ادامه داد:  تا زمانی که متوجه 
شیوع ویروس کرونا در کشور شویم. شاید 2 یا 3 
هفته طول کشیده که مشخص شود بیماری وارد 
کشور شده و با تست مثبت به این نتیجه رسیدیم.

موج دوم کرونا محصول ریخته شدن ترس 
مردم بود 

روحانی با بیان اینکه موج دوم عمدتا به پایبندی 
مردم به آداب و سنن مربوط می شود، گفت: موج 
دوم به این دلیل است که عروسی های ما شکل، 
عزاها  در  دارد  را  خودش  خاص  دعوت  و  زمان 
ایام  است،  همین صورت  به  هم  میهمانی ها  و 
تعطیلات تابستان با یک آداب و رسومی مواجه 
بوده و روابط اجتماعی ما نیز روابط خاصی است و 

توجه کافی هم به این بیماری نشده است.
جلسه  این  در  کرد:  عنوان  جمهوری  رییس 
علیرضا رییسی )معاون بهداشت وزیر بهداشت( 
نموداری در بیماری های اپیدمیک گزارش دادند 
که نشان می دهد که وقتی که یک بیماری در ابتدا 
اوج می گیرد. وقتی این ترس می ریزد دو مرتبه 
مردم وارد صحنه و جامعه می شوند، رفت و آمدها و 
اجتماعات افزایش می یابد و محصول آن یک موج 

جدید خواهد بود.
وی اظهارداشت: در واقع موج دوم، محصول این 
است که ترس ریخته شده و مردم به زندگی عادی 
برگشتند و در این زندگی عادی آداب و رسومی که 
می بایست ترک می کردیم را نکردیم که باید حداقل 
تا پایان امسال در تمام مسائل اجتماعی باید آداب 

و رسوم قبلی را کنار بگذاریم.
نیمی از مبتلایان به کرونا علامتی ندارند

روحانی بیان داشت: موضوع عجیبی که در این 
بیماری وجود دارد و مشکلات آن را مضاعف کرده، 
بیماران بدون علامت است. یعنی همانطور که به 
آماری که به دست من رسیده بود اشاره کردم، از 

هر هزار نفری که گرفتار بیماری می شوند، 500 
نفر بدون علامت هستند.

بدون  این  کرد:  خاطرنشان  جمهوری  رییس 
علامت ها بزرگترین مشکل را ایجاد می کند چرا 
که هیچ علامتی ندارند و فرد خودش اعتماد به 
نفس دارد و می گوید من سالم هستم، اطرافیان 
نمی بینند. در حالی که در  هم علامتی در وی 
این گزارش آمده بیشترین انتشار ویروس از سوی 

اینهایی است که علامتی ندارند.
علامت  که  اینهایی  یعنی  افزود:  روحانی 
ندارند، هم زمان سرایت دهندگی آنها یک زمان 
طولانی تری است و هم ویروس بیشتری را منتشر 
می کنند. این یک معضل در این بیماری است، 
البته شاید در آنفلوانزا کمتر به این شکل باشد 
و علایم ظاهری وجود داشته باشد ولی در این 

بیماری ما گاهی آن علائم ظاهری را نداریم.  
که  دوم  مشکل  کرد:  عنوان  جمهوری  رییس 
ممکن است در کشورهای دیگر هم همین مشکل 
وجود داشته باشد در کشور ما مساله فشار خون، 
 55 بالای  سنن  و  قندخون  چاقی،  بالا،  چربی 
ما  کار  که  زمینه ای،  بیماری های  دیگر  یا  سال 
این  یادآور شد: در  را سخت تر می کند. روحانی 
وزارت  که  دارد  وجود  اساسی  راه حل  شرایط، 3 
بهداشت، درمان نیز مدام بر آن تاکید می کند و 
خواهش می کنم که همه ما به این توصیه ها توجه 
موثرترین  حتی  و  راحت ترین  ساده ترین،  کنیم، 
و کم هزینه ترین آن، ماسک است که هم هزینه 
زیادی ندارد و هم آسان و بسیار موثر و راحت است 
و هم عامل بسیاری خوبی برای جلوگیری از شیوع 

بیشتر این بیماری است.
پنج داروی تاثیرگذار بر کرونا را در اختیار 

داریم
بهداشتی  اصول  رعایت  بر  تاکید  با  روحانی 
ابلاغی در جامعه، گفت: خوشبختانه هم  وزارت 
بهداشت و هم شرکت های دانش بنیان در کشور 
برای داروهایی که می تواند تاثیرگذار باشد تلاش 
خوبی انجام داده اند و اکنون پنج دارو در اختیار 
قرار  رو  پیش  هفته های  در  دارو  یک  و  قراردارد 

می گیرد.
رییس جمهوری افزود: از نظر دارویی که می تواند 
بر بیماری کرونا تاثیر گذار باشد کارهای خوبی 
انجام شده است که باید از همه افرادی که در این 
زمینه تلاش کرده اند تشکر کرد؛ البته در زمینه 
واکسن هم در حال فعالیت هستند که امیدواریم 

در این زمینه هم موفقیت هایی به دست آورند.
روحانی بیان کرد: بر اساس آمار و ارقام در برخی 
از کشورهای شرق آسیا، کرونا سریع تر جمع شده 
ابتلا  یافته است؛ و عدد  و زودتر مشکل کاهش 
به ویروس از چند صد یا چندهزار بیشتر نشده 
است و همچنین آمار مرگ و میر در آنجا از چند 
قبلی  تجریه  آنها  زیرا  است  نکرده  تجاوز  نفر  ده 
سال  در  سارس  بیماری  تجربه  آنها  اند؛  داشته 
2003 و بعد ازآن تجریه آنلوانزای خوکی و مرغی 
را داشته اند و مردم به محض مواجهه با این حادثه 
همه خود را آماده  کردند و یک آمادگی کامل در این 
کشورها وجود داشته است و یک اطاعت خوب از 
دستورالعمل های پزشکی انجام شده است و مردم 
هم صادقانه در فضای مجازی ابتلا و و علایم را 
اعلام می کردند و هیچ کس بیماری خود را مخفی 

نمی کرده است.  
ابتلا به کرونا را نباید مخفی کرد

روحانی با تاکید بر این که باید از تجربیات برخی 
از کشورهای شرق آسیا در مقابله با بیماری های 
همه گیر  مانند کرونا استفاده کنیم، افزود: نکته 
بسیار مهمی این است که فرد مبتلا اگر بخواهد 
مخفی کاری کند و صادقانه رفتار نکند و یا به تعهد 
خود بر اینکه 14 تا 15 روز خود را قرنطینه کند و یا 
در خانه و نقاهتگاه بماند اگر عمل نکند برای خود و 
اطرافیان و هم برای جامعه  مشکل ایجاد می کند.

یک فعال سیاسی اصلاح طلب :

حاکمیت درباره دلسردی مردم از 
انتخابات، علاج سنجی کند 

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: باید درخصوص دلسری که اکنون درباره  
انتخابات وجود دارد، توسط نهادهای حاکمیتی علاج سنجی شود. 

حضور  مسیر  در  مشکلاتی  چه  با  اصلاح طلبان  اینکه  خصوص  در  امام  جواد 
در انتخابات آینده ریاست جمهوری مواجه هستند، گفت: پیش از اینکه جریان 
اصلاح طلب با مشکلات و موانعی برای حضور در انتخابات مواجه باشد، این کلیت 

جامعه است که امروز از انتخابات پا پس کشیده و ناامید شده اند.
وی ادامه داد: این دلسردی مشکلی است که باید توسط نهادهای حاکمیتی 
نسبت به آن علاج سنجی شود و تا زمانی که این اتفاق رخ ندهد و فضایی فراهم 
نشود که مردم احساس کنند که با حضور در انتخابات می توانند برای سرنوشت 
خود تصمیم بگیرند، تغییری حاصل نخواهد شد. لذا اگر قرار باشد که انتخابات 
آینده هم طبق همان روال گذشته که در انتخابات مجلس اخیر شاهد بودیم اتفاق 
بیفتد، قاعدتا هیچ اتفاق خاصی در انتخابات آینده رخ نخواهد داد و هیچ کاری هم 

از اصلاح طلبان ساخته نیست.
این فعال سیاسی اصلاح طلب در ادامه اظهار داشت: اگر حاکمیت تجدیدنظر کند 
و شرایطی را فراهم کند که این اعتقاد در ذهن مردم تغییر کند و احساس کنند که نظر 
و رای آن ها در سرنوشت شان تاثیرگذار است و همچنین بستر حضور سلایق مختلف 
در انتخابات فراهم شود، در آن صورت مردم حضور پیدا خواهند و می توانیم شاهد 

انتخابات با مشارکت بالا باشیم.
وی ادامه داد: در چنین شرایطی اصلاح طلبان هم می توانند کاندیدای تمام عیار 
خود را داشته باشند و مردم هم با مشارکت قابل توجه در عرصه حضور داشته و از 
میان سلایق متخلفی که فرصت در انتخابات یافته اند، انتخاب خواهند کرد، چراکه 
به هرحال تجربه انتخاب روحانی باعث شد که هم مردم سرخورده شوند و هم 
اصلاح طلبان مسئولیت و هزینه دولتی را بپردارند که ارتباطی به اصلاحات نداشت.

دبیرکل مجمع ایثارگران اصلاح طلب، در گفت وگو ایلنا،  در ادامه ابراز داشت: البته 
ما از اینکه از روحانی و دولت ایشان در 92 و 9۶ حمایت کردیم به دلیل شرایط خاص 
کشور و نیاز به عبور از بحران هایی که احمدی نژاد به وجود آورده بود، اصلًا ناراحت و 
پشیمان نیستیم اما به هر حال موانعی بر سر راه دولت ایجاد شد که این دولت نتواند 
موفق باشد. مانند موضوع برجام و یا اینکه در مجلس دهم هم اگرچه اصلاح طلبان 
در اقلیت بودند اما به گونه ای به جامعه القا شد که این اقلیت باید پاسخگوی عملکرد 
اکثریت باشد اما همان مجلس هم موفقیت هایی داشت مانند FATF که متاسفانه 
در مراحل بعد موانع ایجاد کردند، در شورای نگهبان رد شد و در مجمع تشخیص هم 

متوقف ماند و در نتیجه  آن امروز هم دست ما در برابر تحریم ها بسته تر شده است.
با توجه به مشکلاتی که گفته شد، اگر قرار باشد واقعا  وی افزود: در مجموع 
تجدیدنظر صورت بگیرد و اصلاح طلبان با کاندیدای خودشان حضور پیدا کنند، این 
یک نقطه امیدبخش خواهد بود که من فکر می کنم جامعه هم از آن استقبال خواهد 
کرد، در غیر این صورت اگر تدابیر مورد نیاز اندیشیده نشود و تجدیدنظر لازم صورت 
نگیرد، نشاندهنده این است که نمی خواهند مشارکت حداکثری صورت گیرد و همه 
مردم در تعیین سرنوشت خودشان حضور و مشارکت داشته باشند. در این صورت 
ورود اصلاح طلبان هم موضوعیت نخواهد داشت چرا که کارایی ندارند، اما اگر 
شرایط فراهم شود، حتماً کاندیدای توانمندی که بتواند در این شرایط بحران ها را 

مدیریت کند هم خواهیم داشت و در انتخابات حضور پیدا خواهیم کرد.
سرنوشت  پیرامون  سوالی  به  پاسخ  در  اصلاح طلب  ایثارگران  مجمع  دبیرکل 
تداوم  خصوص  در  تصمیم گیری  گفت:  اصلاح طلبان،  شورایعالیسیاستگذاری 
فعالیت شورایعالی در دستور کار شورای هماهنگی احزاب اصلاح طلب است و 

شورای هماهنگی در این خصوص تصمیم گرفته و اعلام خواهد کرد.
وی همچنین در خصوص اینکه به تازگی از سوی او احتمال جانشینی عبدالله 
نوری به عنوان ریاست شورایعالی مطرح شده است و از سوی دیگر کارگزاران هم 
بهزاد نبوی را مطرح کرده، ابراز داشت: این دو شخصیتی که مطرح شدند، افرادی 
با پتانسیل های بالا هستند که توانایی ایفای نقش محوری و ایجاد اجماع در میان 
جبهه اصلاحات را دارند و البته صرفا گزینه پیشنهادی هستند، حضور آن ها مشروط 
به این است که ابتدا خودشان بپذیرند و در مرحله بعد این انتخاب توسط شورایعالی 

صورت می گیرد.
امام با تاکید بر اینکه این به معنای تقابل نیست، اظهار داشت: اختلاف نظر در 
گزینه ریاست شورایعالی به معنای تقابل نیست و هیچ تقابلی وجود ندارد، غیر از این 
دو شخصیت بزرگوار که مورد احترام جامعه و احزاب، به ویژه احزاب اصلاح طلب، 
شخصیت های دیگری هم هستند که می توانند مطرح باشند و این برداشت تقابل به 

نظر من یک برداشت اشتباه است.

 دستور رئیس جمهوری به وزیر راه و شهرسازی:

وام ودیعه مسکن به مستأجران 
در ماه آینده اختصاص یابد

با "محمد  حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی روز جمعه در گفت وگو 
اسلامی" وزیر راه و شهرسازی ضمن دریافت گزارش آخرین وضع مسکن و برنامه 
های اجرایی انجام شده، بر اختصاص وام ودیعه مسکن به مستاجران در ماه آینده 

تأکید کرد. 
رئیس جمهوری از وزارت راه و شهرسازی خواست با همکاری وزارت صنعت، معدن 
و تجارت، گمرک و بانک مرکزی، برای تسریع در روند ترخیص مواد اولیه کارخانه ها و 

اقلام ضروری مردم که در برخی گمرکات مانده، اقدام و هماهنگی کند.
رئیس جمهوری همچنین دستور داد که طرح تسهیلات ودیعه اجاره مسکن که 
پیش از این قرار شده بود با هماهنگی بانک مرکزی آماده شود، برای بررسی، به 

جلسه روز یکشنبه ستاد هماهنگی اقتصادی ارائه شود.
 روحانی در ادامه، سرعت بخشی بانک ها برای اختصاص وام ودیعه مسکن به 

مستاجران نیازمند، مساعدت را ضروری دانست.
در جریان این گفت وگو مقرر شد این طرح با اولویت تهران و هفت کلانشهر در 
مردادماه برای مستاجرانی که در این دسته بندی واقع شده و قراردادشان رسمی و 

متراژ واحد مسکونی آنان طبق الگوی مسکن است، آغاز شود.
 روحانی همچنین پس از گزارش اسلامی در خصوص بازدید از خط آهن چابهار- 

زاهدان، بر لزوم تسریع در توسعه پروژه های ریلی کشور و اتمام آنها تأکید کرد.
رئیس جمهوری با اشاره به گزارش وزیر راه و شهرسازی در خصوص بندر چابهار و 
اقدامات انجام شده در این بندر، گفت: در برنامه توسعه بنادر در کشور و به خصوص 

چابهار، توافقات با  کشورها در این عرصه، پیگیری شود.
 

سخنگوی وزارت بهداشت :

جان باختگان کرونا در کشور به ۱۳ هزار 
و ۹۷۹ نفر رسید

سخنگوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: تاکنون 271 هزار و 
۶0۶ نفر در کشور به طور قطعی به ویروس کرونا مبتلا شده و با فوت 188 نفر در 
24 ساعت گذشته، تعداد جان باختگان کرونا در کشور به 13 هزار و 979 نفر رسیده 

است. 
سیما سادات لاری روز شنبه درباره آخرین آمار مبتلایان قطعی ویروس کرونا و موارد 
فوت ناشی از ابتلا به این ویروس در کشور بیان کرد: از دیروز تا امروز 28 تیر 1399 و 
بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی، دو هزار و 1۶۶ بیمار جدید مبتلا به کووید19 
در کشور شناسایی شد که  یک هزار و 293 نفر از آنها بستری شدند. با این حساب، 

مجموع بیماران کووید 19 در کشور به 271 هزار و ۶0۶ نفر رسید.
وی ادامه داد: متاسفانه در طول 24 ساعت گذشته، 188 بیمار کووید19 جان 
خود را از دست دادند و مجموع جان باختگان این بیماری به 13 هزار و 979 نفر 

رسید.
لاری گفت: خوشبختانه تاکنون 235 هزار و 300 نفر از بیماران، بهبود یافته یا از 
بیمارستان ها ترخیص شده اند. همچنین 3529 نفر از بیماران مبتلا به کووید 19 در 

وضعیت شدید این بیماری تحت مراقبت قرار دارند.

دلایل رشد نقدینگی در 
ماه های اخیر چیست؟

 بر اساس آنچه که از یادداشت های رئیس کل بانک 
مرکزی در خصوص رشد »کل های پولی« در سه ماهه 

نخست سال 1399 مستفاد می شود، حجم نقدینگی در سه ماهه سال 1399 
معادل حدود 180 هزار میلیارد تومان افزایش یافته است که به معنی رشد 33 الی 

34 درصدی نقدینگی در دوازده  ماهه منتهی به پایان خرداد 1399 است. 
شاید برخی بر این باور باشند که بخش قابل توجهی از این تحولات، متاثر از 
مساعدت های دولت و بانک مرکزی در زمینه مواجهه با بیماری کروناست، اما با توجه 
به حجم مازاد بسیار بالای ذخایر در بازار بین بانکی، به نظر می رسد که هنوز آثار کامل 
افزایش پایه پولی از محل مساعدت های کرونا بر نقدینگی تخلیه نشده و احتمال 

افزایش نقدینگی با همین روند فعلی همچنان وجود دارد.
حال، سئوال اساسی این است که چرا علی رغم عدم تخلیه پایه پولی بر نقدینگی، 
همچنان رشد نقدینگی بالاست. کارشناسان فعال در این حوزه دلایل مختلفی را 
برای این رشد بالا اعلام می کنند )که اعطای تسهیلات به اشخاص حقیقی و حقوقی 
جهت ورود به بازار سرمایه یکی از آنهاست( که بنده نیز حداقل با آنها مخالف نیستم؛ 
ولی از نظر من بخش قابل توجهی از رشد نقدینگی در سه ماهه نخست را باید در عدم 
محو نقدینگی منبعث شده از استمهال تسهیلاتی گسترده در شبکه بانکی جستجو 
کرد که ریشه در مساعدت های شبکه بانکی در فرایند مواجهه با بحران کرونا داشته 

است. به چه معنی؟
 به این معنی که هر گونه اعطای تسهیلات توسط یک بانک به یک تسهیلات گیرنده 
به معنی بستانکار کردن سپرده های آن شخص است )شارژ کردن یا ثبت اعداد مثبت 

در حساب سپرده ای( که روی دیگر آن، افزایش نقدینگی است.
در  تسهیلات گیرندگان  سوی  از  تسهیلات  بازپرداخت  گونه  هر  مقابل،  در 
سررسیدهای مرتبط با قراردادهای تسهیلاتی به معنی بدهکار کردن سپرده های 
بخش غیردولتی است )حذف کردن اعداد از حساب سپرده ای سپرده گذاران( که به 

معنی کاهش نقدینگی و یا محو نقدینگی است.
 بنابراین، رشد نقدینگی نتیجه دو فرایند سرعت خلق و سرعت محو نقدینگی است. 
طبیعتاً هم راستا با واقعیت های اقتصاد ایران در طول دهه های گذشته، همواره 

سرعت خلق نقدینگی بسیار بیشتر از سرعت محو آن بوده است.
همه ما می دانیم که در سه ماهه نخست سال جاری، خلق نقدینگی از مسیر اعطای 
تسهیلات جدید، ثبت سود سپرده ها، شناسایی درآمدهای موهومی و سایر عوامل 

موجود در سمت دارایی های ترازنامه بانک ها، سرعت بالایی داشته است.
در مقابل، به دلیل استمهال گسترده صورت گرفته در سه ماهه نخست 99، سرعت 
محو نقدینگی )بدهکار کردن سپرده ها( بسیار اندک بود؛ بدین معنی که نه اصل و نه 
سود مترتب بر بخش قابل توجهی از تسهیلات اعطایی توسط تسهیلات گیرندگان 
تسویه نمی شد. بنابراین رشد نقدینگی در سه ماهه نخست سال جاری از روند 

بلندمدت خود اندکی فراتر رفت.
 البته این نکته را هم باید ذکر کنم که سیاست گذار علاوه بر اینکه باید رصدکننده 
حجم و رشد نقدینگی باشد، باید روند سرعت گردش پول را که نشان گر اثرگذاری 
انباشت نقدینگی )و نه رشد آن( بر قیمت کالاها و خدمات است، همواره مد نظر 

قرار دهد.
پول خود  بودن رشد شبه  بالا  ناخالص داخلی،  تولید  در غیاب رشد متناسب 
نشانه ای از تورم آینده است، تا چه زمانی؟ زمانی که این شبه پول در حال تبدیل به 

پول است. اینجاست که پای سرعت گردش پول به میان می آید.
در حال حاضر محدودیت های موجود پیش روی عملیات بازار باز چیست و راهکار 

کدام است؟
قبل از هر چیز باید بگویم که عملیات بازار باز یک ابزار است نه کل چارچوب 
سیاست گذاری پولی. نکته مهم این است که بدون در اختیار داشتن این ابزار، بانک 
مرکزی به احتمال قریب به یقین در دستیابی به هدف عملیاتی )نرخ سود یک شبه 
در بازار بین بانکی( موفق نخواهد شد؛ ولی بر عکس آن صادق نیست؛ بدین معنی که 
تمهید ابزار عملیات بازار باز توسط بانک مرکزی لزوماً به معنی موفقیت در دستیابی به 

هدف عملیاتی و به تبع آن هدف میانی و نهایی نیست.
بنابراین باید انتظاراتمان از عملیات بازار باز را متناسب با شرایط موجود و لحاظ 
محدودیت های بانک مرکزی برقرار کنیم. با توجه به مازاد قابل توجه ذخایر در بازار 
بین بانکی، نیاز است که بانک مرکزی عملیات بازار باز با موضع انقباضی را در دستور 
کار خود قرار دهد و این در حالی است که پورتفوی این بانک خالی از هر گونه اوراق 

دولتی قابل مبادله )فروش قطعی یا رپوی معکوس( در بازار بین بانکی است.
هر چند که بالا بردن نرخ سود کف دالان به متقارن کردن دالان نرخ سود کمک 
کرده و نرخ سیگنال دهنده در اقتصاد را تقویت می کند، لیکن از آنجا که سپرده گذاری 
یک شبه بانک ها نزد بانک مرکزی جذب کننده ذخایر از بازار بین بانکی نبوده و کلیه 
مبالغ سپرده گذاری شده، ابتدای روز کاری بعد مجدداً به حساب جاری بانک ها واریز 

می شود، این ابزار جایگزینی برای عملیات بازار باز با موضع انقباضی نخواهد بود.
با توجه به فقدان اوراق بدهی دولتی در ترازنامه بانک مرکزی، این بانک می تواند در 
مقابل بدهی های انباشت شده دولت و بانک ها در ترازنامه بانک مرکزی، از آنها اوراق 
بهادار دولتی گرفته و این اوراق را جایگزین مانده بدهی های پیشین کند تا بتواند 
از اوراق مزبور در عملیات بازار باز با موضع انقباضی استفاده کند )به مفهوم تبدیل 

بدهی دفتری به بدهی اوراق-محور(.
در صورتی که این امر نیز با محدودیت هایی روبرو باشد، روش های دیگری نیز وجود 
دارد که بانک مرکزی می تواند از آنها استفاده کند تا ذخایر مازاد بانک ها نزد بانک 

مرکزی را جذب کند.
 این روش ها شامل مجاز شمرده شدن سپرده گذاری مدت دار بانکها نزد بانک 
مرکزی )یک هفته، دو هفته، یک ماهه و ...(، تسویه بدهی های بانک ها به بانک 
مرکزی از طریق ذخایر مازاد و تسویه سپرده های ارزی بانک مرکزی نزد بانک ها از 
طریق حساب جاری ریالی هستند که تلویحاً می توانند نقدینگی مازاد در بازار بین 
بانکی را خشک کنند)تأکید بر نقدینگی مازاد است نه نقدینگی مورد نیاز متناسب 

با نرخ سود هدف(.
نقش اوراق بدهی دولتی در بازار بین بانکی چیست؟

در پاسخ به این سئوال، صرفاً بر ترازنامه بانک ها تأکید می کنم. همه ما می دانیم 
که پول نقد یا سپرده های دیداری بانک ها نزد بانک مرکزی، بازدهی مشخصی برای 
بانک ها نداشته و صرفاً نیازهای نقدینگی بانک ها در بازار بین بانکی یا الزامات سپرده 

قانونی را مرتفع می کند.
بنابراین در صورتی که بانک ها وجه نقد بالایی را نگهداری کنند، احتمالًا از نقطه 
نظر سودآوری تضعیف خواهند شد؛ با این حال این را هم می دانیم که اگر یک بانک 
خاصی در یک روز کاری در »ساتنا«، وجه نقد لازم جهت تسویه مبادلات خود را 
نداشته باشد، یا باید با هزینه بالاتری از بانک های دیگر قرض کند و یا اینکه با هزینه 

بسیار بالایی از بانک مرکزی اضافه برداشت کند. حال در این شرایط چه باید کرد؟
 اگر من به عنوان مدیر مالی یک بانک بتوانم در ترازنامه خود اوارقی را در اختیار 
داشته باشم که ضمن داشتن بازدهی مناسب، نقدشوندگی آن نیز تقریباً شبیه 
به سپرده های دیداری باشد، آنگاه مجبور به نگهداری حجم بالایی از وجه نقد در 
ترازنامه خود نیستم. بنابراین با یک تیر دو نشان می زنم؛ هم پورتفوگردانی می کنم 
و هم در هر لحظه از زمان قادر به تبدیل این اوراق به سپرده های دیداری نزد بانک 
مرکزی خواهم بود.  چه اینکه بر اساس ابزار توافق بازخرید )رپو( می توانم، به منظور 
بدست آوردن پول نقد، اوراق بهادار موجود در پورتفوی خودم را نفروشم )به صورت 
قطعی( و آن را به مدت یک هفته )در قالب رپو( در اختیار تدارک گر نقدینگی قرار دهم 
و صرفاً با پرداخت سود متناسب با یک هفته مجدداً  آن را در هفته بعد پس بگیرم و از 

این مسیر از بروز اختلال در پورتفوی خود جلوگیری کنم.
این اوراق کدام اوراق هستند؟ پاسخ اوراق بدهی دولتی است که کم ریسک ترین و 
نقدشونده ترین اوراق موجود در هر اقتصادی را نمایندگی می کند. حال اگر حجم این 
اوراق در بازار بسیار بالا بوده و با سررسیدهای بسیار متنوع منتشر شوند، آنگاه با کمک 
بانک مرکزی در تعیین نرخ سود شبانه در بازار عمده فروشی پول )بازار بین بانکی( که 
در حقیقت ناظر بر عرض از مبداً منحنی بازده است )انتهای منحنی بازده(، آنگاه با 
اضافه شدن پرمیوم زمان، منحنی بازده کاملی از اوراق بدهی دولتی در اقتصاد شکل 
می گیرد که می تواند علامت دهنده نرخ تأمین مالی در سررسیدهای مختلف برای 

تمامی انواع نهادهای مالی و غیرمالی باشد.
بنابراین، بدون داشتن اوراق بدهی، مکانیزم اشاعه پولی مورد نظر بانک مرکزی نیز 

به خوبی شکل نخواهد گرفت.

اخبار

محمود نادری*

رئیس جمهور در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا:

راهی جز قطع زنجیره ابتلا به کرونا وجود ندارد

نماینده ایلام در مجلس دهم، طرح موضوع مردمی کردن اقتصاد از سوی رییس 
مجلس را جدید ارزیابی نکرد و گفت: دولت این طرح که شامل مواردی چون 
کاهش وابستگی به درآمدهای نفتی و جبران کسری بودجه است 2 سال پیش در 

قالب اصلاح ساختار بودجه ارائه کرده بود. 
جلال میرزایی با اشاره به اینکه در شرایط فعلی طرح برخی نمایندگان برای سوال 
از رئیس جمهوری نمی تواند مشکلات اقتصادی مردم را حل کند، بیان داشت: اگر 
نمایندگان به بیانات رهبر انقلاب و تذکرات مراجع تقلید نسبت به وضعیت موجود 
توجه کنند، متوجه می شوند این طرح پاسخگوی حل مشکلات کنونی مردم 

نیست.
نماینده دور گذشته مردم ایلام در مجلس شورای اسلامی گفت: همفکری و 
همکاری دولت و مجلس و همچنین پرهیز از کلی گویی می تواند در حل مشکلات 
معیشتی تاثیرگذار باشد. در شرایط موجود مقصر قلمداد کردن همدیگر راه صحیح 
مواجهه با مشکلات نیست. برخی از نمایندگان متوجه این مساله شده اند و چون 

گذشته اصراری بر این طرح ندارند.
دولت و مجلس در حل مشکلات مردم هدف واحدی دارند 

آن سخن  از  یازدهم  اقتصادی که مجلس  بسته تحول  اینکه  بیان  با  میرزایی 
می گوید دو سال پیش از سوی دولت مطرح شده بود، اظهار داشت: دولت دوسال 
پیش طرح اصلاح ساختار بودجه را ارائه کرد که در بودجه سال 99 هم بخشی از آن 
آمده است. کاهش وابستگی به درآمدهای نفتی و کاهش کسری بودجه از جمله 

برنامه های دولت در این طرح آمده است.
نماینده سابق ایلام در مجلس شورای اسلامی یادآور شد: سازمان برنامه بودجه 
نیز در راستای اصلاح ساختار بودجه، بسته ای را آماده کرده بود. بنابراین عنوان 
بسته تحول یا مردمی کردن اقتصاد که محمد باقر قالیباف رییس مجلس از آن 
سخن می گوید جدید نیست و قبلا مورد نظر سازمان برنامه و بودجه بوده است. 
اگر طرح مذکور مبنای کار دولت و مجلس قرار گیرد می تواند تا حدودی وضعیت 

اقتصادی را رونق دهد.
وی گفت: با توجه به شرایط بین المللی و تقاضاهای فزاینده که در داخل وجود 

دارد، دولت باید خودش را با شرایط تحولات تطبیق دهد تا بتواند موفق عمل کند.

میرزایی با تاکید بر تلاش دولت و مجلس برای حل مشکلات اقتصادی، اظهار 
داشت: دولت و مجلس در حل مشکلات مردم هدف واحدی دارند. طرح تحول 
اقتصادی دولت و مجلس به دنبال حل مشکلات معیشتی است و می خواهد با 
کاهش وابستگی به درآمدهای نفتی، اصلاح ساختار مالیاتی وکاهش هزینه های 
دولت، کسری بودجه را  کم کند و تعادلی بین هزینه ها و درآمدها دولت به وجود 

آورد.
نماینده مجلس دهم با بیان اینکه دولت در پی راههای افزایش درآمد خود است 
تا بتواند جوابگوی مشکلات معیشتی مردم باشد، اظهار داشت: دولت به دنبال راه 
حل های مختلفی برای بهبود وضعیت معیشت است و به همکاری مجلس در این 
زمینه نیاز دارد. واگذاری بخشی از اموال دولت به مردم و استفاده بهینه از امکانات 
دولتی می تواند در راستای تحول اقتصادی، به توسعه اقتصاد کشور کمک کند. 
یکسال باقیمانده از عمر دولت دوازدهم فرصت خوبی است تا با همکاری و همفکری 

قوای مجریه و مقننه، طرح های اقتصادی خوبی را در کشور عملیاتی کنند.
دولت لوایح اقتصادی خود را به مجلس تحویل دهد

میرزایی با بیان اینکه دولت لوایحی در موضوعات اقتصادی دارد اما هنوز به 
مجلس ارائه نشده، یادآور شد:  دولت می تواند در راستای تحول اقتصادی لوایح 
خود را به مجلس تحویل دهد و با همکاری نمایندگان، آنها را در دستور کار قرار 
دهد و اگر مواردی از نظر نمایندگان وجود دارد که دولت لایحه نداده با همکاری و 

همفکری دو طرف مورد بررسی قرار گیرد.
این نماینده مجلس گفت: دولت و مجلس می توانند با همکاری مرکز پژوهش های 
مجلس و متخصصین دانشگاهی در کوتاه مدت طرح های اقتصادی را برای حل 

مشکلات مردم تدوین کنند.
وی گفت: کشور ما در شرایط سختی به سر می برد فشارهای بیرونی ناشی از 
تحریم های ظالمانه آمریکا علیه ملت ایران و شیوع ویروس کرونا در داخل کشور 
شرایطی را به وجود آورده که نمایندگان نباید در تحلیل شرایط موجود دچار اشتباه 
شوند و براین نظر باشند که دولت با مشکل مواجهه است، آنها باید بدانند که مردم 
وکشور دچار مشکلات مختلف در حوزه اقتصاد هستند.   در این شرایط سخت تنها 

راه غلبه بر مشکلات موجود همکاری و همفکری دولت و مجلس است.

جلال میرزایی:
طرح »مردمی کردن اقتصاد« را قبلا دولت ارائه کرده بود
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حبوباتی برای جایگزینی گوشت قرمز

سلامت 

یک روان شناس بالینی معتقد است که افراد برای کنترل اضطراب و وسواس ها در زمان 
شیوع ویروس کرونا می توانند از راهکارهایی استفاده کرده یا در صورت عدم توانایی برای 

کنترل اضطراب خود باید به روان شناس مراجعه کنند. 
مریم گویا درباره راهکارهای کنترل اضطراب و وسواس ناشی از ویروس کرونا در افراد 
بیان کرد: با توجه به شیوع ویروس کرونا در جامعه، شاهد افرادی هستیم که قبلا دچار 
حمله های اضطرابی )پانیک( و وسواس می شدند و حالا این حمله ها تشدید شده است. 
برای کنترل این اضطراب ها و وسواس ها راهکارهایی وجود دارد که افراد می توانند از این 

روش ها بر اساس موقعیت استفاده کنند.
این که  احتمال  باشد،  بیشتر  اضطراب  هرچه  که  کنیم  توجه  باید  داد:  ادامه  وی 
سیستم ایمنی بدن ضعیف تر و مواجهه با ویروس کرونا بیشتر شود، وجود دارد. در 
این زمینه هشت راهبرد مهم بر اساس پروتکل مقابله درمانگری برای مواجهه با شرایط 

اضطراب های جدی و شدید وجود دارد.
با کرونا مواجه نشوید

این روان شناس اظهار کرد: اولین راهبرد این است که با عامل اضطراب مواجه شویم. 
با توجه به این که در حال حاضر، عامل اضطراب یک ویروس به نام ویروس کرونا جدید 
است، نمی توان از این راهبرد استفاده کرد و در واقع نمی توان با این عامل اضطراب 
مواجه شد. وی افزود: راهکار دوم، دوری جویی است. یعنی عامل اضطراب زا را کاملا 
انکار کنیم و واقعیت ماجرا را نپذیریم. این راهکار نیز باعث می شود که هم خود فرد و هم 
افراد دیگر و اطرافیان را به خطر بیندازد. زیرا این عامل اضطراب زا در حال حاضر ویروس 

است و انکار آن ممکن نیست.
گویا ادامه داد: راهکار سوم، خودمهارگری است. یعنی اضطراب خود را نشان ندهیم، 
اما درون خودمان اضطراب زیادی را تحمل کنیم. این موضوع هم بسیار خطرناک است، 

زیرا عوارض آن را بعدتر در زندگی خود خواهیم دید.
مسئولیت پذیر باشید

این روان شناس بالینی گفت: راهکار چهارم، مسئولیت پذیری است. یعنی مسئولیت 
اتفاق یا مراقبت از خود را بپذیریم. همچنین از اطرافیان خود مراقبت کرده و توصیه های 
بهداشتی را جدی گرفته و تا حد امکان از منزل خارج نشویم و به محض این که وارد خانه 
شدیم، دست های خود را بشوریم. وی ادامه داد: همچنین باید پروتکل های بهداشتی را 

جدی گرفته و از اطرافیان خود مراقبت کنیم.
در جست وجوی حمایت اجتماعی

گویا اظهار کرد: راهکار پنجم، جست وجو برای حمایت اجتماعی است. وقتی از 
حمایت اجتماعی صحبت می کنیم، بیشترین حامیان ما، اطرافیان ما هستند. یعنی با 
اطرافیان خود درباره اضطراب خود صحبت کنیم. به جز اعضای خانواده و دوستان، یک 

روان شناس می تواند به ما کمک کند.
اخبار را از منابع معتبر دنبال کنید

این روان شناس گفت: راهکار ششم، گریز و اجتناب از قرار گرفتن در موقعیت های 
اضطراب آور است. در شرایط فعلی اگر اخبار را منتشر می کنیم و به همه خبرها اهمیت 
بدهیم، اضطراب ما افزایش پیدا می کند. وی افزود: اگر کسی به دنبال اخبار است، باید از 
منابعی مثل وزارت بهداشت یا سازمان جهانی بهداشت یا رسانه های رسمی استفاده کرده و 
به فضاهای مجازی و ویدیوها یا صداهایی که برخی افراد منتشر می کنند، نباید توجه کرد.

خود محافظتی را جدی بگیرید
گویا بیان کرد: راهکار هفتم، حل مسئله است. در حال حاضر با یک مشکل جدی به 
نام ویروس کرونا مواجه هستیم. نمی توان با گریه کردن یا اضطراب داشتن، این مسئله 
را حل کرد. بنابراین باید حل مسئله کاربردی را تدوین کنیم. در این شرایط، حل مسئله 
از خود محافظتی شروع می شود. وی ادامه داد: نباید در شرایطی قرار بگیریم که این 
ویروس به ما منتقل شود. اگر فرد مجبور نیست، نباید از منزل بیرون برود یا اگر وارد 
مترو یا وسایل حمل و نقل عمومی می شود، باید از ماسک استفاده کند. با این راهکار 
می توان فهمید که آیا اضطراب واقعی است یا بیش از حد این اضطراب را به خودمان 
تحمیل می کنیم. این روان شناس بالینی گفت: راهکار هشتم، نگرش مثبت است. بر 
اساس برآوردها، دو درصد افراد ممکن است به این ویروس مبتلا شوند. ویروس کرونا نیز 
مثل اکثر ویروس های دیگر است، اما احتمال سرایت بالاتری دارد. می توان این نگرش 
مثبت را داشت که اگر فرد بیماری زمینه ای ندارد و سلامت نسبی دارد، چندان برای او 
خطرناک نخواهد بود، اما در عین حال باید مراقبت ها را انجام داده و از خود و اطرافیانش 
در برابر این ویروس محافظت کند. گویا اظهار کرد: اگر افراد در این شرایط نمی توانند 
اضطراب خود را کنترل کنند، بهتر است از روان شناس ها کمک بگیرند تا اضطراب بیش 

از اندازه خود را تحت کنترل قرار بدهند.

یک روان شناس مطرح کرد :

راهکارهای کنترل اضطراب و وسواس 
ناشی از ویروس کرونا 

گلودرد دارید؟ گلودرد واقعاً آزاردهنده است و می تواند یکی از علائم اولیه ی 
عفونت ویروس کرونا در بدن باشد.

عفونت  یک  شروع  نشان دهنده ی  می تواند  خشک  سرفه  با  همراه  گلودرد 
ویروسی بد باشد که اگر کنترل نشود می تواند دردسرساز شود. برای تسکین 

گلودرد توصیه های زیر را به کار برید:
تا بدنتان هیدراته بماند. بهترین مایعات آب، دوغ  . مایعات زیادی بنوشید 
خانگی، آب میوه  و اسموتی های کم شیرین مثل هلو به صورت تازه و آب سبزیجات 

تازه مثل آب هویج خانگی می باشد.
. مایعات گرم مانند آبگوشت کم چربی، سوپ های رقیق یا چای کمرنگ همراه با 

عسل نیز می تواند به تسکین سوزش و درد گلو کمک کند.
. برای اضافه کردن رطوبت هوا از دستگاه رطوبت ساز یا بخور استفاده کنید.

. دوش پُربخار بگیرید. این کار هم احتمالًا به تسکین سوزش گلو کمک می کند.
. با استراحت به سیستم ایمنی بدنتان در مقابله با عفونت کمک کنید.

راهکارهای خانگی زیر را برای تسکین گلودردتان امتحان کنید
هرچند برخی علائم ویروس کرونا در برخی افراد نیازمند اقدامات فوری پزشکی 
هستند؛ اما راهکارهای خانگی نیز وجود دارند که می توانند کمکتان کنند مشکل 

گلودردتان را کاهش دهید و کمتر آزرده شوید.
مرهم زنجبیل و عسل

مرهم زنجبیل و عسل می تواند با میکروب ها و ویروس هایی که در حال انتشار 
هستند مبارزه کند. زنجبیل ریشه ای است که در کاهش علائم گلودرد مؤثر است و 
عسل نیز عاملی نرم کننده و ضدالتهاب است که می تواند سیستم ایمنی را تقویت 

کند. این ترکیب منحصربه فرد مانند یک اکسپکتورانت عمل کرده و سینوس ها را 
باز می کند تا از ترشحات و موکوس رها شوید و عوامل تحریک کننده را که می توانند 

سبب خارش و تحریک گلو باشند پاکسازی می کند.
چیزهایی که نیاز دارید: . زنجبیل )پودر شده( . عسل خام . روغن زیتون

. آرد . دستمال کاغذی یا پارچه ای . گاز پانسمان . چسب نواری
عسل و آرد را با هم ترکیب کنید، زنجبیل پودر شده و دو تا سه قطره روغن زیتون را 
به آن اضافه کنید. بعد از اینکه ترکیب آماده شد، مقداری از آن را روی دستمال قرار 
داده و با چسب نواری روی سینه تان بچسبانید. توصیه می شود این مرهم را قبل 
از خواب استفاده کنید. اگر پوستتان حساس است، قبل از استفاده اول مقدار 
کمی از آن را روی دستتان تست کنید. ریشه ی شیرین بیان تسکین خوبی برای 
خارش ناشی از گلودرد است که خواص ضدویروسی دارد و می تواند پاتوژن های 
بیماری زا را هدف بگیرد. ریشه ی شیرین بیان می تواند موکوس سالم تولید کند که 

تسکین دهنده ی درد و کاهنده ی زبری گلو است
غرغره آب نمک

غرغره با محلول آب نمک یکی از بهترین راهکارها برای تسکین گلودرد و از 
بین بردن میکروب ها و ویروس هاست؛ اما راز مؤثر بودن آن این است که به طور 
مرتب انجامش دهید، یعنی سه تا چهار روز تا نتیجه بگیرید. هرچند هنوز شواهد 
قانع کننده ای وجود ندارد که نشان دهد آب نمک می تواند میکروب ها یا ویروس 
کرونا را بکُشد؛ اما تجربه نشان داده که آب نمک می تواند به کاهش علائم مانند 
تحریک و تورم کمک نماید. ضمناً محلول آب نمک راهی خوب برای هیدراته 
نگه داشتن بدن است که در مبارزه با سرماخوردگی، سرفه یا هر عفونت ویروسی 

ضرورت دارد.
کافی است نصف قاشق غذاخوری نمک را در یک لیوان آب گرم حل کرده و در 
ته گلویتان غرغره کنید. آب نمک را قورت ندهید و تف کنید. این کار را روزی دو تا 
سه بار و حداقل تا سه روز انجام دهید تا علائمتان تسکین بیابند. اما یادتان باشد 

غرغره محلول آب نمک، درمان یا پیشگیری برای کووید – 19 نیست.
ریشه ی شیرین بیان

ریشه ی شیرین بیان یکی از قدیمی ترین گیاهان مورد استفاده در طب سنتی 
است که وقتی شروع عفونت ویروس را احساس کردید باید آن را مصرف کنید. 
ریشه ی شیرین بیان تسکین خوبی برای خارش ناشی از گلودرد است که خواص 
ضدویروسی دارد و می تواند پاتوژن های بیماری زا را هدف بگیرد. ریشه ی شیرین 
بیان می تواند موکوس سالم تولید کند که تسکین دهنده ی درد و کاهنده ی زبری 
گلو است. آنتی اکسیدان های ریشه ی شیرین بیان می توانند رادیکال های آزاد 

آسیب زننده به سیستم ایمنی را از بین ببرند.
سرکه سیب بنوشید

سرکه سیب در بدن دارای خواص قلیایی و در نتیجه خواص ضدالتهابی است. 
ضمناً سرکه سیب، عامل اصلی موجود در برخی از شربت های سنتی است که 
برای درمان سرفه و سرماخوردگی کاربرد دارند. سرکه سیب در تسکین گلودرد 
مؤثر است زیرا محتوای اسید موجود در محلول، باکتری های منتشرکننده ی 
عفونت را که عامل التهاب گلو هستند حذف می کند. برای تسکین علائم، یک 
لیوان آب گرم ترکیب شده با یک قاشق سرکه سیب بنوشید. همچنین می توانید 
برای طعم بهتر و افزایش خواص آن، عسل نیز به این ترکیب اضافه کنید. اگر 

مشکل زخم معده دارید و یا نمی خواهید آن را بنوشید می توانید غرغره کنید.
شستشوی دهان با روغن نارگیل

این  شنیده ایم.  نارگیل  روغن  با  دهان  شستشوی  فواید  درباره ی  ما  همه ی 
راهکار می تواند یک راه ساده برای کاهش درد و مشکلات گلودرد باشد. روغن 
نارگیل به رفع و پاکسازی سموم و میکروب ها و تقویت سیستم ایمنی و ضمناً باز 
کردن راه های هوایی بینی کمک می کند. روغن نارگیل بسیار نرم کننده بوده و 
هیچ عارضه ی جانبی هم ندارد. به طور مرتب با دو قاشق روغن نارگیل باکیفیت 

دهانتان را شستشو دهید تا کمکتان کند با عفونت ها و ویروس ها مبارزه کنید.
توجه

گلودرد یکی از علائم کووید 19 است؛ اما از سایر علائم مانند تب، سرفه و 
خستگی کمتر دیده می شود.

راهکارهای ارائه شده، چند درمان ساده ی خانگی بودند که می توانید از آن ها 
برای تسکین خارش و ناراحتی ناشی از گلودرد استفاده کنید و هیچ کدام، درمانی 
ثابت شده برای عفونت ویروس کرونا نیستند. راهکارهای خانگی تا حدودی به 
شما کمک می کنند؛ اما اگر مشکل همچنان ادامه داشت، یا با علائم بیشتر 
کووید – 19 روبرو شدید، فوراً به پزشک مراجعه کنید. ماسک بزنید و سایر اقدامات 

بهداشتی جهت پیشگیری را رعایت کنید تا جلوی انتشار این بیماری را بگیرید.
در نهایت این که با بروز هر یک از علائم زیر فوراً به پزشک مراجعه کنید:

مشکل در تنفس
فشار یا درد در ناحیه قفسه سینه

لب، صورت یا ناخن هایی که به رنگ آبی به نظر می رسند
سردرگمی ذهنی

مشکل در بیدار ماندن یا سخت از خواب بیدار شدن

کووید 19: راهکارهای ساده خانگی برای تسکین گلودرد

چه زمانی باید به پزشک مراجعه کنیم؟چگونه گلودرد ناشی از کرونا را تسکین دهیم؟

این ۹ دلیل باعث گرفتگی عضلات می شوند
 گرفتگی یا اسپاسم ماهیچه ها عادی و 
نرمال است؛ در ادامه می توان فهمید چرا 
این اسپاسم ها، گاه و بی گاه رخ می دهند 

و چه زمانی باید به پزشک مراجعه کنیم. 
با  اغلب  ماهیچه ای  اسپاسم های 
دردهای ناکگهانی شروع می شوند و اگر 
زمان  مرور  به  چیست،  آنها  علت   ندانیم 
ماهیچه ای  دردهای  می شوند.  هم  بدتر 
مانند  کاربردی  ماهیچه های  مخصوصا 
دست، کمر، پا و گردن به قدری دردناک 
هستند که  سریعا باید برطرف شوند. چرا 
که اگر این دردها ادامه یابند، زندگی عادی 

فرد را مختل می کنند. برای مثال وقتی مسیر طولانیی را راه می روید یا می دوید، ممکن 
است اسپاسم ماهیچه های پا )ماهیچه دوقلو پشت ساق و ماهیچه پشت ران( برای شما 
رخ دهد. در ادامه »ایرنا زندگی« در شناسایی علت گرفتگی عضلات، درمان های اولیه 
)چنانچه درد تازه شروع شده باشد و کهنه نشده باشد با درمان های خانگی درمان 

می شود( و زمان مناسب برای مراجعه به پزشک، شما را همراهی می کند.
۱. کار کردن بیش از حد توان : بیش از اندازه کار کردن یعنی از ماهیچه ها بیش 
از حد توانشان کار می کشیم و به آنها فشار می آوریم. در این صورت به علت ترشح 
اسیدلاکتیک، ماهیچه ها دچار انقباضات شدید می شوند. اسید لاکتیک همان ماده ای 
است که بعد از ورزش کردن در ماهیچه های ما باقی می ماند و باعث بدن دردهای بعد از 
ورزش می شود؛ اما در ورزش ما اول بدن را گرم می کنیم و در آخر نیز سرد می کنیم که 
این باعث می شود اسیدلاکتیک تا حد زیادی حل شود. حالا اگر در یک روز کاری بیش 
از حد توان ماهیچه های خود کار کنیم، بدون گرم کردن و در آخر نیز بدون سرد کردن، 
باعث می شود این ماده با غلظت بیشتر و مدت زمان بیشتری در بدن ما بماند که ممکن 

است موجب دردهای هفتگی می شود.
۲. کمر درد ممکن است به علت جابه جایی دیسک باشد: اگر دردهای ناحیه 
کمر، با استراحت، کمپرس آب گرم و قرص های شل کننده عضلات رو به بهبودی 
نرفت به احتمال زیاد مشکل از جابه جایی دیسک  کمر است. این مشکل نیز می تواند 
با یک روز سخت کاری که فعالیت بدنی زیادی داشتید، پیش بیاید. در این صورت 
جابه جایی در دیسک کمر، به رگ های عصبی فشار می آورد. این درد به علت قوی نبودن 
ماهیچه های کمر رخ می دهد که نتوانستند مهره های کمر را کنار هم نگه دارند. بعد از 

سه روز به سراغ پژشک بروید و از او کمک بخواهید.
۳. گرفتگی سرخ رگ ممکن است موجب درد شود: جریان غیر نرمال خون در 
رگ ها ممکن است باعث درد شود. این درد اغلب در قسمت پا رخ می دهد. اختلال 
در جریان خون خود را اغلب با درد در انگشتان پا و ناپدید شدن موهای روی انگشتان 
پا، نشان می دهد اغلب این دردها به علت اسید اوریک بالای خود و استفاده زیاد از 
گوشت قرمز است. در این شرایط به پزشک مراجعه کنید و نسخه مناسب خود را بگیرید. 
توجه کنید که اگر به این موضوع و درد، بی اهمیت باشید ممکن است مشکلاتی برای 

عملکردهای کبد، قلب و مغز پیش بیاید.
۴. اسپاسم ماهیچه های چشمی: هنگامی که چشم ها خسته می شوند درد در 
ناحیه ماهیچه های پشتی و داخلی چشم رخ می دهد. در این صورت شما دچار گرفتی 
عضلات و ماهیچه های چشم شدید که می تواند به علت خستگی باشد. خستگی چشم 
بر اثر کم خوابی، نگاه کردن بیش از حد به نمایشگر گوشی، تبلت، لپتاپ و کامپیوتر 
است. در این صورت از کمپرس چند تکه یخ بر روی چشم خود استفاده کنید تا 

خستگی را برطرف کند.
۵. کم آبی علت اسپاسم های ماهیچه ای در بدن هستند: کم بود آب در بدن، 
به ماهیچه ها اجازه ی انقباض و انبساط را نمی دهد و در این صورت عضلات به راحتی 

دچار اسپاسم می شوند. کمبود پتاسیم نیز همین اثر را در ماهیچه ها دارد.
۶. بد خوابیدن: گاهی اوقات در خواب به شکلی می خوابیم که ماهیچه هایمان 
کشیده می شوند و وقتی که بیدار می شویم درد شدیدی را حس می کنیم. این اتفاق 

معمولا در ناحیه گردن رخ می دهد. با کمپرس آب گرم و ماساژهای آرام بهتر می شود.
و  بالا  دلایل  برای  می تواند  کمر  دردهای  کامپیوتر:  موس  با  کردن  کیلیک   .۷
ورزش های مختلف باشد؛ ولی امکان بعدی همان پشت میز نشینی است که کمر 
درد می آورد. به علت شکل ناصحیح نشستن پشت میز و کلیک کردن موس کامپیوتر 
دردهای کمر به سراغمان می آیند. سعی کنید صاف بنشینید و آن یکی دست را نیز روی 

میز بگذارید که تعادل ستون فقرات حفظ شود.
۸. کمبود مواد  مغذی: همانطور که کم آبی و ویتامین پتاسیم موجب گرفتگی 
عضلات می شود، کمبود مواد مغذی و ویتامین های دیگر نیز این مشکلات را برایمان 
به وجود می آورند. کم خونی یکی از بیماری های شایعی است که گرفتگی عضلات و 

کِرختی بدن را به دنبال دارد.
۹. حاملگی موجب گرفتگی عضلات کمر : حاملگی برای خانم ها موجب گرفتگی 
عضلات کمر و مشکلات دیگر می شود که در این صورت باید با پزشک خود مشورت 
کنید و قرص های ویتامین مخصوص را دریافت کنید. به یاد داشته باشید از ورزش های 

مناسب در دوره حاملگی نباید غافل شوید.
۷ راه برای سالم نگه داشتن ناخن ها 

داشتن ناخن های سالم و زیبا نه پرهزینه است و نه وقت گیر. این نکات را رعایت کنید 
و با ناخن های زیبا و قوی خود، همه را تحت تأثیر قرار دهید.  مراقبت منظم از ناخن ها 
باعث حفظ سلامت آنها می شود. برنامه مراقبت از ناخن شما حتما نباید خیلی گران یا 
زمان بر باشد بلکه می توانید با انجام چند کار ساده و ارزان، ناخن های خود را سلامت 

نگهدارید و نیازی به مانیکورهای مکرر برای زیبا نشان دادن آن نداشته باشید.
مرطوب کننده بزنید: به پایه ناخن های خود مانند کلاه محافظ نگاه کنید، همان نیم 
دایره های سفید پایین ناخن. ضربه شدید به آنها باعث آسیب به ناخن می شود و زمینه 
بروز عفونت را فراهم می کند. به عنوان بخشی از مراقبت های ناخن، بر روی ناخن ها به 
ویژه پایه آن مرطوب کننده بزنید تا سلامت بمانند. از علائم عفونت از جمله قرمزی، درد، 
تورم و حتی چرک در پایه ناخن ها و پوست اطراف آن آگاه باشید و برای درمان هرگونه 

عفونت به پزشک مراجعه کنید.
ناخن ها را کوتاه کنید: دنیای مد هم به سمت داشتن ناخن های مرتب تر، طبیعی تر 
و البته کوتاه تر رفته است و از ناخن های با شکل های عجیب و جادوگری گذشته است. 
کوتاه کردن ناخن ها به طور مرتب به شما در حفظ سلامت ناخن ها کمک می کند و مانع 
از شکستگی یا آسیب به آن می شود. اینکه دقیقا چه مدت یکبار ناخن ها را کوتاه کنیم 
بسته به رشد ناخن هاست. به یاد داشته باشید که برای صاف کردن لبه های ناخن خود 

از یک سوهان ریز و نرم استفاده کنید.
ناخن ها را با یک برس تمیز کنید: بسیاری از افراد با استفاده از ابزارهای تیز و سفت 
به منظور تمیز کردن ناخن، چه در خانه و چه در هنگام مانیکور، ناخن ها را در معرض 
خطر عفونت قرار می دهند. وقتی از وسیله ای تیز برای تمیز کردن زیر ناخن استفاده 
می کنید، شکافی میان ناخن و پوست انگشت ایجاد می کنید که می تواند دری باز برای 
عفونت های باکتریایی یا قارچی باشد. بهتر است به جای این کار، از برس یا مسواک نرم 

قدیمی خود برای تمیز کردن ناخن ها استفاده کنید.
دستکش ظرفشویی استفاده کنید: غوطه ور شدن دست ها در آب گرم و مایع 
ظرفشویی برای شستن ظرف ها حتی ناخن های قوی را هم تضعیف می کند، چرا که 
مواد شوینده باعث خشکی شدید پوست دست و ناخن می شود. بنابراین حتما هنگام 
شستن ظروف، از دستکش که یک محافظ مناسب است، استفاده کنید. جالب است 
بدانید که به نظر نمی رسد شناگرانی که معمولًا در آب خنک غوطه ور هستند، با این 

مشکل مواجه باشند.
ویتامین را امتحان کنید: تا زمانی که شما یک رژیم غذایی متنوع و سالم دارید، به 
هیچ مکمل غذایی برای تضمین سلامت ناخن احتیاج ندارید. افراد دارای ناخن های 
ضعیف ممکن است از بیوتین مکمل، ویتامین B بهره مند شوند. آزمایش ها نشان داده 

که بیوتین برای تقویت و رشد ناخن های ما مفید است.
کمتر مانیکور کنید: برای سالم نگهداشتن ناخن ها، هر از چندگاهی مانیکور کردن 
را فراموش کنید. مواد کاشت و لاک های ژلی را از روی ناخن های خود پاک کنید و به 
ناخن اجازه نفس کشیدن بدهید. ماندن مواد روی ناخنف احتمال بروز عفونت های 
قارچی و باکتریایی را افزایش می دهد. همچنین باید بدانید که بخشی از ویتامین دی 

نور خورشید از طریق ناخن ها جذب می شود.
عفونت ها را جدی بگیرید: بانداژ کردن ناخن شکسته کار درستی است، اما اگر 
علائم عفونت را مشاهده کردید، حتما به پزشک مراجعه کنید. شما علائم عفونت 
باکتریایی را از قرمزی، تورم و درد تشخیص خواهید داد، اما ممکن است علائم اولیه 

عفونت قارچی ناخن برای شما قابل تخیص نباشد. 
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گزارش از الهام پناهی فر

ثبت نام دانش آموزان پیش از آغاز سال تحصیلی و 
دریافت هزینه های اجباری توسط مدارس همواره 
نیز  کرونا  بروز  که  بوده  خانواده  مشکلات  از  یکی 
بر این مشکل افزوده  و این در شرایطی است که به 

لحاظ قانونی نباید هزینه دریافت شود. 
این روزها که حال و هوای گرفته شهرمان به نوعی بر 
روحیات و احوال درونی همشهریان نیز سایه انداخته 
و منجر به بی رونقی بسیاری از امورات شده، ثبت نام 
مدارس نیز چالشی دیگر در دل خانواده ها به وجود 
آورده است. ثبت نام، آن هم در شرایطی که والدین 
به دلیل خطرات ناشی از بیماری، نسبت به حضور 

فرزندشان در مدارس واهمه دارند.
همیشه  فرزندانشان  تحصیل  برای  که  والدینی 
با  امسال  بوده   گزینه ها  بهترین  انتخاب  دنبال  به 
کرونا  ویروس  شده اند؛  مواجه  فراوانی  مشکلات 
نه تنها درروند نظام آموزشی بلکه در ثبت نام دانش 
آموزان نیز تغییراتی ایجاد کرده است، همه این ها 
در کنار شرایط بد اقتصادی بر مشکلات بسیاری از 
خانواده ها دامن زده، در این میان دریافت هزینه های 
اجباری از سوی مدارس نیز مزید بر علت شده است.
بر همین اساس به منظور رفع پاره ای از مشکلات 
و چالش های به وجود آمده درروند ثبت نام مدارس 
از  بسیاری  مسائل  به  پاسخ گویی  برای  همچنین 
مربوطه  آموزشی  مسئول  با  گفت وگو  به  والدین 

پرداختیم.
خبرنگار  با  گفت وگو  در  پناهنده  سادات  مریم 
تسنیم،با اشاره به آغاز سنجش نوآموزان بدو ورود به 
دبستان اظهار داشت: با توجه به شرایط حاضر در 
کشور نسبت به سال گذشته در سازوکارهای برنامه 
تفاوت هایی ایجادشده که زمان اجرای آن با تأخیر از 
21 تیرماه در 23 پایگاه آغاز و تا پایان زمان مراجعه 

دانش آموزان ادامه خواهد داشت.
ثبت تخلف مدارس در واحدهای ارزیابی عملکرد 

ادارات
استان  پرورش  و  آموزش  ابتدایی  آموزش  معاون 
قم، استفاده از ماسک و دستکش برای مراجعین را 
الزامی دانست و تصریح کرد: به منظور رعایت فاصله 
گزاری اجتماعی و رفاه حال مراجعین کودکان تنها 
با یک همراه و سر ساعت اعلام شده از سوی مدیران 
در پایگاه ها حاضر شوند و والدین محترم نیز در نظر 

داشته باشند که ثبت نام قطعی درگرو سنجش نوآموز 
است.

وی در پاسخ به نحوه و زمان ثبت نام پایه های دیگر 
تا  دوم  میان پایه  ثبت نام  در  کرد:  عنوان  تحصیلی 
ثبت  و  نداشته  والدین قصد جابه جایی  اگر  ششم 
به صورت  باشند سامانه  انجام شده  سفارش کتاب 
خودکار از پایه ای به پایه بالاتر ارتقاء می دهد در این 
با کادر اجرایی مدارس  ارتباط تلفنی  صورت تنها 
برای هماهنگی بیشتر تحصیل دانش آموز در سال 

آینده کفایت می کند.
پناهنده با اشاره به بحث وجوه دریافتی مدارس 
گفت: تنها وجهی که والدین درروند ثبت نام ملزم به 
پرداخت آن هستند یکی بحث سفارش کتاب های 
از طریق سامانه پرداخت شده و  درسی که امسال 
دیگری بیمه دانش آموز که هزینه آن هنوز اعلام نشده 
و همکاران ما به لحاظ قانونی اجازه دریافت هیچ گونه 
وجهی را ندارند البته این مطلب نافی همراهی و 

همکاری اولیاء با مدارس نیست.
را در صورت وجود شرایط  به مدارس  وی کمک 
به  توجه  با  داد:  ادامه  و  دانست  پسندیده  مالی، 
اینکه تمامی موارد ثبت نام طی دستورالعمل هایی به 
همکاران مدیر ما ابلاغ شده والدینی که در این مورد با 
مشکل مواجه شده اند می توانند با واحدهای ارزیابی 
ادارات  در  به شکایات مستقر  و رسیدگی  عملکرد 
نواحی و اداره کل ارتباط تلفنی داشته یا از طریق 

سامانه شکایات خود را ثبت کنند.
ممانعت ثبت نام برخی والدین منافی اهداف 

آموزشی
این مسئول آموزشی بازگشایی مدارس را از نیمه 
شهریورماه اعلام کرد و افزود: درزمینهٔ آموزش تابع 

ستاد ملی مبارزه با کرونا و وزارت بهداشت هستیم 
که سناریوهای مختلفی با توجه به شرایط و وضعیت 
شیوع بیماری در نظر گرفتیم به این شکل که در 
صورت رعایت شهروندان، در وضعیت سفید شرایط 
به صورت عادی بوده و قطعاً مشکلی برای حضور 

دانش آموزان وجود ندارد.
وی سلامت دانش آموزان را اولویت اول برنامه های 
در  کرد:  خاطرنشان  و  دانست  پرورش  و  آموزش 
وضعیت بینابینی زرد آموزش حضوری و مجازی را 
توأمان خواهیم داشت به گونه ای که شیوه آموزش 
مجازی و حضوری، نحوه برگزاری کلاس ها، تعداد 
درصد  و  ساعت  کلاس،  در  حاضر  آموزان  دانش 
حضور آن ها و موارد دیگر باید مطابق با پروتکل های 

بهداشتی انجام شود.
پناهنده با تأکید بر ثبت نام دانش آموزان در مدارس 
گفت: با توجه به نظام ارزشیابی کیفی توصیفی در 
دانش آموز  درصدی  حضور 80  لزوم  ابتدایی،  پایه 
با  دارد  وجود  حضوری  یا  مجازی  کلاس های  در 
توجه به ممانعت ثبت نام برخی از والدین به دلیل 
شیوع بیماری قابل ذکر است که تنها دانش آموزان 
ثبت نام شده دانش آموز ما هستند و در فضای ایمن 

تحت آموزش قرار می گیرند.
به نظر می رسد در شرایطی که مسائل و مشکلات 
یکی پس از دیگری جامعه ما را اسیر خودساخته در 
این میان تنها با حفظ آرامش است که می توان بر 
فشار وضعیت موجود غلبه کرد آرامشی که در وهله 
در  را  آموزان  دانش  به ویژه  افراد  اول بحث سلامت 
اولویت و اهمیت موضوع قرار داده و تمهیدات لازم 
برای ساماندهی و برنامه ریزی وضعیت موجود لحاظ 

شود.

رییس اداره نگهداری ابنیه راههای استان قم  خبرداد:

اجرای طرح تعمیر وایمن سازی ۹  پل 
جاده ای دراستان قم 

رییس اداره نگهداری ابنیه راههای اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان 
قم گفت: با اعتباری افزون بر سی دو میلیارد ریال طرح تعمیر و ایمن سازی ،  نه  
دستگاه پل جاده ای  واقع در محورهای کمربندی امام علی ع ، آزادراه و جاده قدیم 

قم – تهران ،  قم – نیزار ، قم – سلفچگان اجرایی شد . 
عباس شکوری اظهار داشت : با عنایت به مطالعه و بررسی های میدانی که به صورت 
مستمر و دوره ای از ابنیه راههای استان قم به عمل آمده و همچنین ملحوظ داشتن 
اولویتها ، نسبت به تعمیر و ایمن سازی و ارتقا ساختاری ابنیه جاده ای اقدام میگردد . 

عباس شکوری درادامه عنوان کرد : پس ازتمهیدات به عمل آمده ،  طرح تعمیر و 
ایمن سازی 9 دستگاه پل درسطح محورهای کمربندی امام علی ع ، آزادراه و جاده 
قدیم قم – تهران ، قم – نیزار  ، قم – سلفچگان و همچنین حد فاصل میدان 72 تن – 
عوارضی آزادراه قم – تهران دردستور کارقرارگرفت که استارت اجرایی آن از نیمه تیرماه 

سالجاری زده شد . 
وی هزینه اجرایی این پروژه را بالغ بر 32 میلیارد ریال دانست و تصریح کرد : هزینه 
اجرایی طرح از محل اعتبارات سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای تامین گردیده 

است .
شکوری بازه زمانی اجرا و تکمیل پروژه را یک ساله دانست و خاطر نشان ساخت : 
با توجه به همت جمعی کارفرما و مجریان طرح انشا...تاپایان تیرماه سال 400 شاهد 

تکمیل و بهره برداری از این پروژه باشیم .
رییس اداره نگهداری ابنیه راهها ی اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان 
قم درخصوص مشخصات فنی اجرایی این طرح نیز توضیح داد : اهم اقداماتی که 
متعاقبا  ودرراستای اجرای این طرح صورت میگیرد را می توان به دوبخش اقدامات 
پیشگیرانه ) که به منظور کاهش هزینه های نگهداری اعمال میگردد مانند پوشش 
های حفاظتی  و اجرای اب بندی درزها و...( و اقدامات اصلاحی تعمیری تقسیم کرد .

وی درخصوص اقدامات تعمیری – اصلاحی نیز توضیح داد : اجرای درز انبساط 
آسفالت پلیمری ، روسازی بتنی روی عرشه پل، اجرای حفاظ ترکیبی ) شامل تقویت و 
ارتقا سطح عملکرد حفاظهای موجود با ایجاد پاشنه حفاظ تک شیب مسلح ( ، اصلاح 
سیستم زه کشی سطحی و ... بخشی از اقدامات تعمیری اصلاحی جهت بهسازی 9 

دستگاه پل موصوف می باشد .
شکوری درادامه به بخشی دیگر از اقدامات فنی به منظور تعمیرات پلهای مذکور 
اشاره کرد و عنوان نمود : اجرای رادیه و برید ، اجرای ملات تعمیری ، اجرای الیاف 
پلیمری مسلح )  FRP( به منظور تقویت برشی جهت جلوگیری از آسیب  وشکست  

ناگهانی سازه و ....بخش دیگری از اقدامات فنی اعمالی می باشد . 
عباس شکوری درخاتمه ضمن تذکر این مهم که اقدامات عمران جاده ای معمولا با 
خطرات زیادی مواجه است اظهار داشت : جادارد ازتمامی همکاران و مجریان طرح 
خصوصا کارشناس ناظر پروژه مهندس  محسن محمد نژاد صمیمانه قدردانی نمایم 
که با پی گیری های مجدانه نقشی ارزشمند درراستای اجرای طرحهای عمرانی دراین 

اداره دارد .
 

معاون شرکت آب و فاضلاب استان قم خبر داد:

ارسال پیامکی صورتحساب آب بها در قم
معاون خدمات مشترکین و درآمد شرکت آب و فاضلاب استان قم با اشاره به حذف 
قبوض کاغذی آب بها گفت: متأسفانه حدود 35 هزار مشترک شماره تلفن همراه خود 

را برای دریافت صورتحساب به صورت پیامکی ثبت نکرده اند.
ماه  آبان  از  آب  کاغذی  قبوض  حذف  پروژه  آغاز  به  اشاره  با  پیرحاجاتی  جواد 
سال گذشته گفت: تاکنون 290 هزار مشترک شماره تماس خود را برای دریافت 

صورت حساب از طریق پیامک ثبت کرده اند.
وی با بیان اینکه متأسفانه حدود 35 هزار مشترک اقدام به ثبت شماره تماس خود 
نکرده اند، اظهار داشت: بخشی از این اشتراک ها اماکنی هستند که فاقد سکونت 
می باشند، اما حدود 29 هزار مشترک کماکان برای ثبت شماره های همراه خود با ما 

همکاری نکرده اند.
معاون خدمات مشترکین و درآمد شرکت آب و فاضلاب استان قم خاطرنشان کرد: 
مشترکانی که تاکنون اقدام به ثبت شماره همراه خود نکردند می توانند با ارسال عدد 
3 به سامانه پیامکی 30001229، راهنمای روش ثبت شماره  پرونده آب در سامانه 
امکان  دلیلی  هر  به  که  کسانی  خصوص  در  وی  کنند.  دریافت  را  پیامکی  ارسال 
افراد می توانند  این  ندارند، گفت:  را  پیامک  از طریق  دریافت صورت حساب خود 
با مراجعه به پرتال امور مشترکین و یا از دفاتر پیشخوان دولت در سطح شهر و ارائه 
صورت حساب قبلی خود، صورت حساب جدید را به صورت فیزیکی دریافت کنند. 
پیرحاجاتی همچنین از مشترکانی که در هنگام مراجعه مأموران شرکت آب و فاضلاب 
به هر دلیلی امکان قرائت کنتور آن ها فراهم نمی شود خواست با ارسال عدد 4 به 
سامانه پیامکی 30001229 ، راهنمای ثبت عدد رقم کنتور را دریافت کنند. وی با 
بیان اینکه برنامه ریزی  صورت گرفته به منظور حذف کامل قبوض کاغذی از ابتدای 
سال جاری یادآور شد: با توجه به اینکه از تعداد حدود 35 هزار اشتراکی که شماره 
تلفن همراه برای آن ها ثبت نشده، 29 هزار مشترک در منازل خود سکونت داشتند 
به همین دلیل در نخستین دوره سال جاری، صورت حساب در قالب اخطار برای 
این مشترکین ارسال شد که نسبت به ثبت شماره تلفن خود اقدام کنند. معاون 
خدمات مشترکین و درآمد شرکت آب و فاضلاب استان قم با بیان اینکه مشترکان 
دارند،  نیز  را  خود  آب بهای  کامل  صورت حساب  دریافت  امکان  لزوم  صورت  در 
گفت: مشترکان می توانند یا با ارسال عدد یک به سامانه پیامکی 30001229 یا 
به آدرس و فاضلاب استان  امور مشترکین در سایت شرکت آب  پروتال  به   مراجعه 
 www.abfa-qom.com  تمام سوابق مصرفی و صورت حساب کامل خود را دریافت 

کنند.
 

در سه ماه نخست امسال؛

۲۲ میلیون دلار کالا از قم صادر شده است
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: میزان صادرات استان قم تا 

پایان خردادماه امسال 22 میلیون دلار با ارزش وزنی 18 هزار تن بوده است.
محمود سیجانی با اشاره به ضرورت شکل گیری ستاد تسهیل و رفع موانع تولید برای 
رونق تولید گفت: در سه ماه نخست امسال این ستاد در استان قم 78 مصوبه داشته که 

28 مصوبه اجرا و 50 مصوبه هم در دست اقدام است.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان نگاه به بازارهای فرا سرزمینی را نیز از 
اولویت های اصلی برای جهش تولید و ارزآوری بیان کرد و گفت: میزان صادرات استان 
تا پایان خردادماه امسال 22 میلیون دلار و ارزش وزنی 18 هزار تن بوده که میزان 
صادرات بر اساس مبدا تولید به ارزش 31 میلیون دلار و وزن 32 هزار تن برآورد شده 
است. وی افزود: عمده کالاهای صادرشده مواد پلاستیکی، مفتول مسی، محصولات 
فلزی و آلومینیوم و کفش و روغن های گیاهی و هم چنین محصولات گوناگون صنایع 
و  هند  امارات،  افغانستان،  و  چین  عراق،  نظیر  هدف  کشورهای  به  که  شیمیایی 

آذربایجان، ارمنستان و پاکستان، اندونزی و ازبکستان صادرشده است.
سیجانی گفت: در سه ماه نخست امسال تعداد 45 کارت بازرگانی در بخش تولید و 

33 کارت در بخش تجاری صادر شده است.
 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم تاکید کرد :

تامین تجهیزات مورد نیاز بخش درمان
 بر اساس شرایط بحران 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم از تامین تجهیزات مورد نیاز بخش درمان بر اساس 
شرایط بحران تاکید کرد و گفت: باید تجهیزات مورد نیازمرکز درمانی برای حداقل سه 

ماه تامین شود. 
محمدرضا قدیر در جلسه ویژه ستاد مقابله با کرونا ویروس دانشگاه علوم پزشکی قم 
ضمن اعلام آمادگی تمامی مراکز درمانی قم برای مقابله با بحران های آتی، تصریح 
کرد: متأسفانه روند شیوع این بیماری در کشور رو به افزایش است و استان قم هم از 
این رویه مستثنا نیست و شاهد هستیم که موارد ابتلا به صورت سرپایی و بستری بیشتر 
شده است. وی با تأکید بر لزوم نیازسنجی اقلام موردنیاز بر اساس شرایط بحران اظهار 
کد: لازم است برای تأمین اکسیژن موردنیاز بیماران کوید19، تجهیزات مورد نیاز و لوازم 
حفاظت فردی مراکز درمانی حداقل برای سه ماه آینده، تمهیدات لازم را پیش بینی 
کنیم. رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم در ادامه افزود: مراکز درمانی باید ضمن فعالیت 
مستمر دستگاه های اکسیژن  ساز خود، ذخیره مناسبی از اکسیژن مایع داشته باشند 

تا ارائه خدمات به بیماران، به بهترین نحو صورت گیرد.

مدیرکل سیاسی استانداری قم:

تقویت انسجام ملی راهبرد خنثی سازی 
توطئه دشمنان است

مدیرکل سیاسی و انتخابات استانداری قم گفت: تقویت انسجام و همبستگی 
ملی مهم ترین راهبرد خنثی سازی توطئه های دشمنان و عبور از مشکلات است. 

مرتضی بابایی ضمن اشاره به اینکه کشور در مقابل یک جنگ همه جانبه و 
تمام عیار سیاسی و اقتصادی قرار دارد،  بیان کرد: دشمن تمام ظرفیت خود را 

بسیج کرده تا اصل نظام که مردم هستند را مأیوس کند.
وی افزود: بهترین و مؤثرترین راهبرد برای عبور از این شرایط، تقویت انسجام و 

همبستگی توسط مردم و همه جناح ها و جریان های سیاسی است.
وی ادامه داد: انقلاب اسلامی ایران با جانفشانی  و ایثارگری ها به ثمر نشسته 
است و مردم ایران با هماهنگی و اتحاد در راستای پاسداری از ارزش های اعتقادی 
و حفظ استقلال کشور و عزت اسلامی، بر نظام استبدادی موردحمایت استکبار 
پیروز شدند. بابایی گفت: در طول سال های پس از انقلاب این مساله همواره 
سبب پیروزی  ملت غیور ایران شده است و در شرایط کنونی نیز همان وحدتی 

که موجب پیروزی انقلاب اسلامی شد، می تواند ما را به اهداف موردنظر برساند.
وی افزود: نظام سیاسی کشور ما مبتنی بر مردم سالاری دینی است که در آن 
با حمایت مردم، قانون اساسی به همه پرسی گذاشته شد و مردم به جمهوری 
اسلامی رای مثبت دادند، بر همین اساس یکی از برکات نظام نقد و انتقاد سازنده 

است و اساساً انتقاد لازم و جزء الزامات جامعه اسلامی است.
وی ادامه داد: اگر انتقاد سازنده نباشد ممکن است برنامه ها، فعالیت ها و اهداف 
درست شکل نگیرد، اما درعین حال این نکته باید موردتوجه همه جریان های 
سیاسی کشور باشد که پیش نیاز قطعی تقویت بنیان های سیاسی، اقتصادی و 

فرهنگی کشور، ایجاد وفاق و وحدت کلمه است.
مدیرکل سیاسی و انتخابات استانداری قم گفت: در شرایط کنونی که کشور با 
تحریم های ظالمانه آمریکا مواجه است لزوم حفظ وحدت و انسجام داخلی بیش 
از هر زمان دیگری احساس می شود و تجربه ثابت کرده است در صورت تحقق این 

مهم نظام و کشور ما قدرتمندانه و عزتمندانه روبه جلو حرکت خواهد کرد.
 

مدیرکل تامین اجتماعی استان قم خبرداد:

رشد ۳۷ درصدی پرداخت تعهدات 
تامین اجتماعی 

مدیرکل تامین اجتماعی استان قم گفت: در سال 1398 بیش از یک هزار و 
25 میلیارد تومان بابت تعهدات بلندمدت، کوتاه مدت و بیمه بیکاری در استان قم 

پرداخت شده است. 
به گزارش روابط عمومی اداره کل تامین اجتماعی قم، علی اصغر دادخواه روز 
شنبه در گفت وگویی افزود: این رقم در مقایسه با سال پیش از آن )سال 97 ( رشد 

37 درصدی داشته است.
وی اظهار داشت: پرداخت کمک هزینه های بارداری، اروتز و پروتز، ازدواج، سفر 
بیمار، غرامت نقص عضو، کفن ودفن و ایام بیماری ازجمله تعهدات کوتاه مدت 

سازمان تامین اجتماعی در قبال بیمه شدگان است.
وی پرداخت در بخش تعهدات کوتاه مدت در سال 98 را با افزایش50 درصدی 
نسبت به مدت مشابه سال 97 عنوان کرد و گفت: در این سال بیش از 248 
میلیارد تومان بابت تعهدات کوتاه مدت به بیمه شدگان تامین اجتماعی در قم 
پرداخت شده است که بیشترین افزایش در بخش غرامت دستمزد ایام بیماری 
می باشد. دادخواه تصریح کرد: در سال 1398 همچنین مبلغ 933 میلیارد و 
90 میلیون تومان در بخش تعهدات بلندمدت به مستمری بگیران و بازنشستگان 
تامین اجتماعی قم پرداخت شد که نسبت به مدت مشابه سال 97 با افزایش 40 

درصدی همراه می باشد.
مدیرکل تامین اجتماعی قم تعداد مقرری بگیران بیمه بیکاری در سه ماهه نخست 
امسال را 2 هزار و ۶1 نفر اعلام و اظهار کرد: در سال گذشته مبلغ ۶8 میلیارد و 

200 میلیون تومان به واجدان شرایط بابت مقرری بیمه بیکاری پرداخت گردید.
7۶8 هزار و 202 تَن معادل 59 درصد جمعیت استان قم تحت پوشش بیمه 
تامین اجتماعی قرار دارند که از این تعداد، 232 هزار و 72۶ تَن بیمه شده اصلی 
از جمله 40 هزار بیمه طلاب و روحانیون، 15 هزار کارگران ساختمانی و ۶ هزار 
بیمه قالیبافان هستند. در استان قم 38 هزار و 920 تَن مستمری دریافت می 
کنند که با افراد تحت تکفل این جمعیت 88 هزار و 512 تَن معادل هفت درصد 
جمعیت قم می باشد. بیمه تامین اجتماعی قم دارای چهار شعبه مادر، 2 شعبه 

اقماری و پنج کارگزاری است.
 

مدیرگروه گسترش شبکه مرکز بهداشت قم خبرداد:

فعالیت ۱۱۷ پایگاه بهداشتی و مرکز جامع 
سلامت در قم 

مدیرگروه گسترش شبکه مرکز بهداشت قم گفت:  در سطح شهر قم، 28 مرکز 
خدمات جامع سلامت و  89 پایگاه بهداشتی فعال است که به مردم خدمات اولیه 

سلامت ارائه می دهند. 
مجتبی بافرانی   افزود: طرح تحول نظام سلامت در بخش بهداشت، سال 94 
با هدف پاسخ به نیازهای سلامتی جامعه با توجه به تغییر سیمای بیماری ها و 
همچنین پوشش افزایش دسترسی و فراهم کردن خدمت در مناطق حاشیه شهر 
اجرایی شد. وی اضافه کرد: تکمیل بسته های خدمات اولیه سلامت،  پوشش همه 
گروه های سنی از جمله کودک،  نوجوان،  میانسال، سالمند و مادران باردار و ارایه 
خدمات تغذیه و سلامت روان از جمله اقدامات انجام شده  در بخش بهداشت طرح 
تحول نظام سلامت بود. وی ادامه داد: افزایش واحدهای ارائه خدمت در سطح 
استان،  جذب نیروهای متخصص موردنیاز و به کارگیری در واحدهای ارائه خدمت، 
خرید راهبردی خدمات و استقرار پرونده الکترونیک سلامت از جمله اقدامات در 
راستای اجرای طرح تحول سلامت در بخش بهداشت بوده است. بافرانی با بیان 
این که با اجرای طرح تحول پوشش گروه های سنی افزایش یافته است،  خاطرنشان 
کرد: خدماتی که در پایگاه های بهداشتی و مراکز جامع سلامت ارائه می شود،  
شامل خدمات پزشکی، مراقبت از مادران باردار، مراقبت از گروه های سنی و 
مشاوره تغذیه و سلامت روان،  خدمات سلامت محیط و کار و دندانپزشکی است. 
وی خاطرنشان کرد: تامین اعتبارات موردنیاز، کمبود فضای فیزیکی استاندارد، 
کمبود نیروی انسانی و فقدان مجوز از جمله مشکلات مرکز بهداشت در روند 
اجرای طرح تحول نظام سلامت می باشد. وی تاکید کرد: در صورت وجود منابع 
لازم برای اجرای کامل طرح تحول نظام سلامت، ارتقای سلامت جامعه مورد 

انتظار است.
 

در هفته گذشته صورت گرفت :

انجام ۱۸۷۰ ماموریت توسط اورژانس 
۱۱۵ قم

رییس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم گفت: در هفته گذشته یک 
هزار و 870 ماموریت توسط کارشناسان مرکز اورژانس 115 قم انجام شد. 

محمد شهیدی افزود: از 21 تا 27 تیرماه،  هفت هزار و 95 تماس با مرکز اورژانس 
115 قم برقرار و یک هزار و 870 تماس منجر به انجام ماموریت شده است.

وی اضافه کرد: در این مدت 3۶4 تصادف به مرکز اورژانس 115 قم اعلام شده 
که 302 مورد در شهر و ۶2 مورد نیز در محورهای مواصلاتی استان بوده است.

وی با بیان این که این حوادث ترافیکی 47۶ مصدوم داشته، ادامه داد: 1۶۶ 
مصدوم این حوادث در محل حادثه درمان و 310 مصدوم نیز برای دریافت خدمات 
بیشتر به مراکز درمانی اعزام شدند. شهیدی با اشاره به این که در حوادث رانندگی 
هفته گذشته یک تن جان خود را از دست داد،  خاطرنشان کرد: 235 مورد از 

مصدومان این حوادث، راکب و یا سرنشین موتورسیکلت بوده اند.
به گفته وی، در هفته گذشته اورژانس هوایی 115 سه ماموریت انجام داد و 10 

مصدوم بدحال حوادث ترافیکی را به بیمارستان منتقل کرد.

اجتماعی

این روزها مشکلات مالی گریبانگیر بسیاری از خانواده ها شده است. سؤالی که ذهن 
خیلی از والدین را درگیر کرده، این است که با این اوضاع اقتصادی چه آینده ای در انتظار 
فرزندم است؟ چگونه می توانم برای آینده او پس انداز کنم؟ در آینده مخارج دانشگاه، ازدواج، 
مسکن، جهیزیه و... او را از کجا تأمین کنم؟ ما در این گزارش به رفع دغذغه های مالی برای 
آینده فرزندتان می پردازیم. چشم به هم بگذارید کودکانی که امروز پیش رویتان بازی می کنند 
بزرگ خواهند شد و هزینه هایشان نیز همراه با آنها بزرگتر می شود. آنها برای تأمین مخارج 
زندگی به کمک و پشتوانه مالی شما نیاز خواهند داشت و این امر نگرانی ها و فشارهای روانی 
زیادی را برای والدین ایجاد کرده است. بهترین راه حل برای کاهش این مشکلات و استرس ها 
سرمایه گذاری است اما بهترین و مؤثرترین روش های سرمایه گذاری برای کودکان کدام است؟ 

سود همیشگی و قطعی با بیمه عمر
بیمه کودکان یکی از زیر مجموعه های بیمه عمر است که بخش ناچیزی از حق بیمه صرف 
خدمات درخواستی از سوی بیمه گزار همچون پوششش از کار افتادگی، فوت، بیماری های 
خاص و هزینه های درمانی می شود و بخش مهمی از آن در سپرده بیمه گزار اندوخته  شده و 

در پایان هر سال، سود تضمینی و سود حاصل از مشارکت به آنها تعلق می گیرد. 
از مزایای دیگر بیمه عمر این است که حق بیمه بر اساس توان مالی افراد و پوشش بیمه بر 
اساس پرداختی بیمه گزار مشخص می شود؛ بنابراین والدین می توانند از بدو تولد کودکشان، 
با پرداخت مبالغ ماهانه بسیار ناچیز شروع کرده و در سال های بعد درخواست افزایش حق 
بیمه را نمایند اما برای آن که سرمایه گذاری در دراز مدت منفعت مالی داشته باشد، توصیه 
می شود که مدت زمان بیمه عمر را برای 30 سال انتخاب کنید زیرا بعد از پایان مدت بیمه نامه، 
امکان تمدید زمان بیمه وجود ندارد؛ بنابراین بهترین راه سرمایه گذاری این است که  تنها روزی 

2 هزار تومان برای کودکتان کنار بگذارید تا بعد از 30 سال یک میلیارد تومان سرمایه به فرزند 
خود هدیه دهید.  بیمه عمر علاوه بر سرمایه گذاری، از مزیت دریافت وام بدون ضامن و بهره از 
محل اندوخته بیمه برخوردار است. بنابراین والدین خیلی راحت می توانند از طریق بیمه عمر 
درخواست وام داده و قسط این وام از حق بیمه پرداختی کسر خواهد شد. حال با وام دریافتی 

می توان در زمینه های دیگری برای کودکان سرمایه گذاری کرد.
بالا بردن ارزش پول با خرید طلا و سکه

درست است که قیمت طلا و سکه سر به فلک کشیده و هر کسی قدرت خرید آن را ندارد اما 
والدین می توانند با وامی که از بیمه عمر دریافت می کنند و یا با حداقل پول حتی 700 هزار 
تومان، طلای ریز و ظریفی برای کودکشان بخرند زیرا طلا در دراز مدت سود فراوانی دارد. دقت 
کنید هنگام خرید طلا ترجیحاً طلاهای بدون اجرت و دست دوم بخرید تا مبلغ اضافه ای بابت 

اجرت ساخت طلا نپردازید.
بورس؛ بهترین راه سرمایه گذاری با پول کم

سرمایه گذاری در بورس که این روزها بسیار داغ است، بهترین روش سرمایه گذاری برای 
از مزایای این سرمایه گذاری این است که برای خرید سهام نیاز به  آینده کودکان است. 
سرمایه زیادی نیست و حداقل با مبلغ 500 هزار تومان می توانید برای کودکتان در بلند مدت 
سرمایه گذاری کنید.  در گذشته امکان گرفتن کد بورسی تنها برای افراد بالای 18 سال قانونی 
بود اما طبق قانون جدید سازمان بورس و اوراق بهادار ایران افراد زیر 18 سال هم می توانند 
 www.sejam.ir کد بورسی بگیرند. برای گرفتن کد بورسی  باید به سامانه سجام به آدرس
رفته و بعد از طی مراحل لازم کدرهگیری سجام برای شما ارسال خواهد شد. بعد از دریافت 
کدرهگیری، سرپرست قانونی کودک باید با در دست داشتن مدارک لازم )شناسنامه و کارت 
ملی کودک، کپی تمام صفحات شناسنامه پدر و کارت ملی او، شماره حساب بانکی به نام 
فرزند( به یکی از کارگزاری های معتبر مراجعه کند. بعد از بررسی مدارک، ثبت نام اولیه در 
کارگزاری به نام کودک انجام می شود.  دقت کنید که معامله کودکان در بورس تنها به صورت 
آفلاین امکان پذیر است؛ به این صورت که سفارشات خرید و فروش بعد از ثبت در سامانه 
معاملاتی آفلاین، با 15 دقیقه تأخیر ارسال می شود. دریافت کد بورسی آنلاین برای کودکان 

زیر 18 سال نیاز به امضای برگه گواهی یا تعهدنامه سرپرست یا قیم دارد. 
عضویت در صندوق های خانوادگی

صندوق های خانوادگی یک روش سرمایه گذاری عالی و بدون ریسک برای کودکان است. 
این صندوق ها دیگر مانند بانک ها دردسر پیدا کردن ضامن، دادن چک و سفته و پرداخت 
سودهای چند درصدی را ندارد. در صندوق های خانوادگی اعضا به صورت ماهانه مبلغ 
مشخصی را پرداخت کرده و اوایل یا اواخر هر ماه رئیس صندوق، اسم اعضا را قرعه کشی 
می کند تا مشخص شود وام به اسم چه کسی در می آید.  والدین می توانند با پیدا کردن این 
صندوق ها در بین دوستان، خانواده و یا همکاران، به اسم کودکشان عضو صندوق شده و با 
وام دریافتی برای کودکشان طلا و سکه، زمین و یا سهام بخرند تا ارزش پول را در دراز مدت 

افزایش دهند.

روش های سرمایه گذاری پُرسود برای کودکان ؛

چگونه برای آینده فرزندم پس انداز کنم؟ 

پروین محمدی 

هنگامی که نیروی سومی وارد دعوای کودکان می شود 
که از هر دوی آن ها برتر و قدرت بالاتری دارد اثرات منفی 

به بار می آورد. 
مشاجره و رقابت امری جدانشدنی از زندگی و رشد 
کودکان است. به طوری که تمامی والدین در بین فرزندان 
خود و دوستان آن  ها به کرات شاهد چنین اتفاق هایی 
اینکه  با  والدین،  از  بسیاری  بین  این  در  اما  هستند. 
می دانند درگیری کودکان با یکدیگر خیلی زود خاتمه 
پیدا خواهد کرد، سریع مداخله می کنند و واکنش نشان 
می دهند. به عبارتی نیروی سومی وارد دعوای کودکان 
می شود که از هر دوی آن ها برتر و قدرت بالاتری دارد. 
ورود والدین به این مشاجرات در نگاه اول کمک کننده و 
رهایی بخش فرزندشان است. اما در باطن اتفاق دیگری 
در حال انجام است.  دعوای کودکان در زمین بازی یا 
درگیری آن ها با هم باعث تقویت مهارت های اجتماعی 
و همدلی بین کودکان خواهد شد. ورود سریع والدین به 
کودک آن ها این پیام را می رساند که »تو به تنهایی قادر 
به حل مسیله  و دفاع از خود نیستی و من همیشه باید 
در کنار تو باشم«. بیشتر درگیری های کودکان فرصت 

مناسبی برای رشد و ایجاد مهارت های اجتماعی است. 
در چنین شرایطی، بهتر است والدین ابتدا صبر و حوصله 
چه  کودکان  ببینند  و  بمانند  منتظر  و  دهند  خرج  به 
عکس العملی نشان می دهند. کودکان باید نحوه تعامل 
اجتماعی با دیگران را یاد بگیرند و مشکلاتشان را به کمک 
همین تجربیات اولیه در دعواها حل کنند. در حقیقت 
باید دانست که این دعواها تنها بازی زندگی بزرگسالی 
آن ها است و دخالت بزرگترها در این مشاجرات فرصت 
تجربه آموزی برای  آینده را از آن ها می گیرد. گاهی والدین 
از مداخله کردن احساس خوبی پیدا می کنند. آن ها بر 
این باورند که با مداخله کردن مهارت های لازم را برای 
حل دعواهایشان و یا مقابله با قلدری را به کودکشان یاد 
می دهند.  در نهایت چون مداخله آن ها پایان درگیری را 
در پی دارند، احساس می کنند مؤثر واقع شده اند. البته 
کودکانشان هم، از اینکه احساساتشان شنیده شده است 

و پدر و مادر حامی آن ها بوده اند، احساس مثبتی دارند.
نباید همیشه وارد درگیری  با وجود این، چرا والدین 
شوند و مداخله کنند؟ چون زندگی فراز و نشیب های 
فراوانی دارد و والدین همیشه و در هر شرایطی حضور 
مهارت هایی  قبل  از  کودک  است  بهتر  پس  ندارند. 
برای حل تعارضات کسب کرده باشد. علاوه بر این در 

بین همسالان کودک آن ها در آینده با القابی شناخته 
می شوند که نقطه مرکزی اعتماد به نفس آن ها برای ابراز 
وجود در بین همسالانشان را مورد هدف قرار می دهد.به 
عنوان یک والد تنها در صورتی که به این نتیجه رسیدید که 
دعوا وارد مسیر خطرناک تری شده، وقت مداخله رسیده 
است. فراموش نکنید که این مشاجرات تنها یک رزمایش 
برای آینده کودکتان است. پس از کودکان بخواهید هر 
کدام مشکل را بیان کنند و شما نیز خیلی واضح مشکل 
را دوباره بازگو کنید. سپس بخواهید راه حل های مشکل 
را بیان کنند و اختلافات بین خودشان را به شیوه دیگری 
غیر از گلاویز شدن حل کنند. یادگیری این مهارت تنها 
برای خاتمه دادن به دعوا نیست، بلکه آن ها را مجبور 
می کند به روش پخته تر و منطقی تری با هم مذاکره کنند.  
وقتی قلدری اتفاق می افتد. قلدری به معنی این است 
که یکی از کودکان، با تکرار حرکاتی، قصد آسیب رساندن 
به کودک دیگر را دارد. در چنین وضعیتی، نوعی تفاضل 
لحاظ  از  آن ها  از  یکی  معمولا  دارد.  وجود  هم  قدرت 
سنی یا جسمی از دیگری بزرگ تر است. یا وقتی خطر 
آسیب جسمی وجود دارد نیز والدین باید برای مراقبت و 

محافظت از کودک اقدامی انجام دهند.
کارشناس ارشد روان شناسی

چرا نباید والدین سریع مداخله کرد؟

در مواجهه با دعوای کودکان چه واکنشی نشان دهیم؟

آیا دریافت  وجه   هنگام ثبت نام دانش آموزان درمدارس قانونی است ؟ 

داستان تکراری دریافت هزینه های اجباری از والدین 
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اقتصادی

یک کارشناس بازار مسکن:

قانون مالیات بر خانه های خالی برای 
کنترل قیمت مسکن کارآمد نیست

یک کارشناس بازار مسکن می گوید: با اجرای قانون مالیات بر خانه های خالی، تنها 
شاید بتوان شاهد افزایش میزان عرضه در بازار اجاره  بود. 

خشایار باقرپور اظهار کرد: با توجه  به اینکه برای اجرای قانون مالیات بر خانه های 
خالی علاوه بر پشتوانه مطالعاتی کافی، زیرساخت های اصولی و مناسبی در کشور 
ایجاد نشده، اجرای این قانون تأثیر آن چنانی در کاهش قیمت مسکن نخواهد داشت.
وی افزود: برخورد قهری با مالکان خانه های خالی،  در عمل ناقض حقوق مالکانه 
افراد محسوب می شود و به همین دلیل نمی توان اختیار افراد در اموالشان را با این 

گونه اقدامات دچار تزلزل کرد.
این کارشناس همچنین با اشاره به مصوبه اخیر ستاد ملی مبارزه با کرونا برای تعیین 
سقف اجاره بها خاطرنشان کرد: چندی پیش بحث تعیین سقف 25 درصدی افزایش 
اجاره بهای مستأجران در تمدید قراردادها مطرح شد که پیامد آن یا اجبار مستأجران 
برای تخلیه ملک مورد اجاره و در نهایت اجاره دادن به مستأجر جدید با قیمت دلخواه 
مالک بوده و یا توافقات غیر رسمی بین مالک و مستأجر را سبب شده است. بنابراین 
این گونه تصمیمات و اقدامات نمی توانند تأثیری در کاهش قیمت مسکن داشته 

باشند.
باقرپور درباره ایرادهای وارد بر قانون مالیات بر خانه های خالی گفت: مالکان این 
قبیل واحدها یا آن  قدر سرمایه دارند که در پرداخت چنین مالیاتی دچار مشکل 
نباشند و یا درصورتی که تمایل به پرداخت مالیات نداشته باشند فقط با اجاره دادن 
ملک، از پرداخت چنین مالیاتی خلاص خواهند شد که در این صورت قانون مالیات 

بر خانه های خالی، تنها می تواند در افزایش عرضه خانه های استیجاری مؤثر باشد.
مدیرعامل اتحادیه تعاونی های عمرانی شهر تهران با بیان اینکه این قانون دست 
مالکان را برای تخلف باز گذاشته، افزود: مالکان به راحتی می توانند با تغییر ظواهر 
ملک از حالت خالی به در حال استفاده و در نهایت ایجاد رفت و آمد صوری و هر از 

چند گاه به داخل ملک، واحد خود را از شمول چنین قانونی خارج سازند.
باقرپور گفت: هرگز اجرای چنین قانونی موجب اقدام به فروش ملک توسط مالکان 
نخواهد شد و افراد به هر شیوه ای سعی در حفظ سرمایه های ملکی خود خواهند 

کرد.
وی تاکید کرد: به طور معمول وضع مالیات برای خانه های خالی نمی تواند از حدی 
مشخص بیشتر باشد و شکلی غیرمعقول به خود گیرد. به همین دلیل به صراحت 
می توان گفت بهتر است که قانونگذاران محترم به جای تجویز نسخه های ناکارآمد 
مسکن گونه، در پی ایجاد راهکارهای عملیاتی و زیربنایی برای حل بحران مسکن و 
قیمت آن باشند که درمان الگوی تولید مسکن و هدایت سرمایه های سر در گم افراد 
به سمت صنعت ساختمان و تقویت بخش تعاون، یکی از تأیرگذارترین برنامه های قابل 

اجراست.

مشمولان منتظر دریافت در تیرماه نباشند ؛

فعلا منتظر یارانه ۲۰۰ تا ۶۰۰ هزار تومانی 
کرونا نباشید

پرداخت کمک 200 تا ۶00 هزار تومانی کرونا در چهارماهی که پیش بینی شده بود 
به پایان رسیده و هنوز خبری از تصمیم برای ادامه این پرداخت نیست ؛فعلا مشمولان 
منتظر دریافت در تیرماه نباشند.  به گزارش ایسنا، از اسفندماه قرار بر این شد که به 
مدت چهار ماه برای جبران بخشی از آسیب ناشی از شیوع ویروس کرونا و هزینه های 
سنگین آن هر ماه مبلغی بین 200 تا ۶00 هزار تومان برای مشمولان واریز شود. مبلغ 
تعیین شده برای حدود سه میلیون نفر و در خانوارهایی بود که هیچ گونه درآمدی 
نداشتند و در پایان هر ماه به حساب یارانه آنها واریز شد. البته دولت با یک مرحله 
دیگر به بهانه ماه مبارک رمضان در مجموع پنج مرحله واریز انجام دادو خردادماه پایان 
این بسته حمایتی بود. اما این که با توجه به شرایط موجود و ادامه اوضاع ناشی از 
ویروس کرونا آیا همچنان پرداخت 200 تا ۶00 هزار تومانی ادامه پیدا می کند یا خیر، 
موضوعی است که دریافت اطلاعات از سازمان برنامه و بودجه نشان می دهد که با 
توجه به این که تصمیم گیری در دولت و ستاد ملی مقابله با کرونا در این رابطه صورت 
نگرفته، فعلا برای تیرماه واریز این یارانه انجام نخواهد شد، اما در صورتی که هرگونه 
تصمیم گیری در این رابطه انجام شود سازمان برنامه و بودجه با تامین مالی پرداخت 
را انجام می دهد. بر این اساس می توان گفت که فعلا خبری از پرداخت یارانه 200 تا 
۶00 هزار تومانی کرونا که در روز انتهایی هر ماه پرداخت شده بود، نیست. معمولا در 
هر ماه حدود 330 میلیارد تومان هزینه پرداخت یارانه 200 تا ۶00 تومانی بود که طی 

پنج مرحله نزدیک به 1700 میلیارد تومان برای آن تامین شده است.

یک مقام مسئول در بانک مرکزی درباره ادعاهای بخش خصوصی در مورد 
تاثیر موانع تحریمی در نقل وانتقال  ارز گفت: صادرکنندگان هیچ مشکلی برای 
نقل وانتقال ارز ندارند؛ اصلا قرار بر این نیست که ارز به ایران آمده و بعد از کشور 
انجام  از طریق صرافی ها  از جمله  راحتی  به  نقل وانتقال ها  بلکه  خارج شود، 

می شود. 
عدم بازگشت ارز حاصل از صادرات به کشور و مشکلات دولت درخصوص تامین 
منابع آن اگرچه کار را به اخطار و تهدید صادرکنندگان رساند اما این روزها برخی 
فعالان بخش خصوصی دلایل مختلفی که بیشتر شباهت به بهانه های واهی دارد 

را مطرح کرده اند.
در واقع با جدیت دولت و بانک مرکزی برای بازگشت منابع ارزی به کشور که 
به طور حتم بر نرخ ارز در بازار تاثیرگذار است، صادرکنندگانی که تاکنون خلف 
وعده کرده اند،  به هر بهانه ای متوسل می شوند تا از زیر بار مسئولیت خود شانه 

خالی کنند.
در همین رابطه یک مقام مسئول در بانک مرکزی در پاسخ به ابهام آفرینی و 
ادعاهای بخش خصوصی درباره بازگشت ارز به کشور به ایرناپلاس گفت: اولًا این 
ادعا که گفتیم فقط بخش خصوصی ارز نیاورده، واقعیت ندارد؛ بانک مرکزی در 
همه اطلاعیه ها از »صادرکنندگان« نام برده است که ارز حاصل از صادرت را به 

کشور با نگردانده اند؛ که البته بیشتر بخش خصوصی هستند.
وی همچنین درباره ادعاهای بخش خصوصی در مورد تاثیر موانع تحریمی در 

نقل وانتقال های ارزی نیز تاکید کرد، صادرکنندگان هیچ مشکلی برای نقل وانتقال 
ارز ندارند.

تفاوت نرخ نیمایی و نرخ آزاد، از دیگر ادعاهای بخش خصوصی در مورد عدم 
بازگشت ارز مورد نیاز کشور بود که این مقام مسئول در بانک مرکزی تصریح کرد: 
پایین بودن نرخ نیما دروغ بزرگی برای نیاوردن ارز است. فعالان بخش خصوصی 
می دانند که در سامانه نیما نرخ آزاد است. اگرچه میانگین نرخ نیمایی پایین است 
اما کسی مجبور به فروش به نرخ پایین نیست؛ ضمن آنکه 27 میلیارد دلار مجموع 

ارزی است که در دوسال گذشته به چرخه نیامده است.
مشخص است که با توجه به عدم ثبات بازار ارز و افزایش نرخ دلار که سرعت رشد 
بالایی را هم نشان می دهد، فعالان اقتصادی مایل اند تا جای ممکن دلارها را با 
ریال بیشتری معاوضه کنند. منفعت اقتصادی آنان ایجاب می کند که در مقابل 
ضرب العجل دولت تا پایان تیرماه مبنی بر بازگشت ارز حاصل از صادرات به کشور 

به شدت مقاومت کنند.
تامین منابع ارزی کشور، در شرایط تحریمی که صادرات نفتی به شدت کاهش 
پیدا کرده، در تامین معیشت میلیون ها ایرانی که در شرایط تورمی و گرانی زندگی 
می کند، اثرگذار است. باید در نظر داشت که تاکید دولت بر بازگشت ارز بر مسائلی 

چون تامین کالاهای اساسی اثرگذار است.
اهمیت این موضوع سبب شده تا رئیس جمهوری دیروز )جمعه 27 تیرماه( پس 
از دریافت گزارش عبدالناصر همتی رئیس کل بانک مرکزی از روند بازار ارز و نحوه 

برگشت ارز صادرکنندگان، تأکید کند که اجرای دقیق و جدی دستورالعمل جدید 
شیوه برگشت ارزهای صادرکنندگان، ضروری است.

حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی در این گفت وگو تاکید کرد که ارز 
ناشی از صادرات غیرنفتی، باید در خدمت تولید کشور قرار گیرد.

عبدالناصر همتی نیز در این گفت وگو اطمینان داد که بانک مرکزی همه تلاش 
خود را برای تأمین کالاهای اساسی و دارو به عمل می آورد و همزمان انتظار دارد 
صادرکنندگان با تسریع در برگرداندن ارز ناشی از صادرات، بانک مرکزی را در تأمین 

ارز مورد نیاز واحدهای تولیدی برای تهیه مواد اولیه مورد نیاز، همراهی کنند.
تشویق و اخطار در مقابل منافع شخصی صادرکنندگان

به  و  کرده  مشخص  ارز  بازگشت  برای  را  تیرماه  پایان  مهلت  دولت  اگرچه 
از  اخطارهایی  می کنند،  کوتاهی  کشور  به  ارز  ورود  در  که  صادرکنندگانی 
جمله تعلیق کارت بازرگانی و انتشار اسامی متخلفان را داده اما در عین حال 
امتیازهای خاصی را برای تشویق صادرکنندگان در نظر گرفته اما ترجیح برخی از 

صادرکنندگان، ادامه همین بهانه تراشی هاست.
براساس یکی از اطلاعیه های بانک مرکزی، مهلت برگشت ارز صادراتی 4 ماه 
بعد از صدور پروانه صادراتی است. برای تشویق صادرکنندگانی که سه ماه بعد 
آنها، برمبنای  ارزی  را برگردانند، تعهدهای  ارز خود  پروانه صادراتی،  از صدور 
90 درصد ارزش پایه صادراتی محاسبه خواهد شد. فریال مستوفی عضو هیات 
نمایندگان اتاق تهران یکی از علل عدم ورود ارز را بالا رفتن نرخ دلار دانسته و گفته 
بود: صادرکننده ها برای اینکه هزینه های تولید و مواد اولیه را باید با نرخ آزاد دلار 
متحمل شوند، دچار مشکل هستند. در حال حاضر برای یک تولیدکننده مواد 

اولیه، کارگر، زمین و ... با نرخ دلار آزاد محاسبه می شود.
این درحالی است که نرخ کارگر به هیچ وجه همپای رشد نرخ دلار در ایران 
محاسبه نشده است و شاهد کاهش فاحش نرخ ریالی رشد دستمزد نسبت به 
نرخ دلاری سود تولیدکنندگان بوده ایم. دولت در ابتدای سال نیز به علت همین 
بهانه تراشی های کارفرمایان بود که با وجود تورم بالا، نرخ افزایش دستمزد را 2۶ 
درصد تعیین کرد. دلیل بهانه تراشی های صادرکنندگان را باید در منافعی جست 
که این تاخیر زمانی برای آنها به همراه می آورد. به گفته مدیر اداره صادرات بانک 
مرکزی، در دو سال گذشته بیش تز  27 میلیارد دلار ارز حاصل از صادرات به کشور 

بازنگشته است.
از طرفی نرخ دلار از خرداد سال 97 میانگین حدوداً 7500 تومانی داشته که تا 
روز آخر خرداد 99 از 18 هزار تومان نیز عبور کرده که بیش از دو برابر شده است. 
براین اساس در دو سال گذشته بسیاری از صادرکنندگان توانستند از همین رشد 
بیش از دو برابری منافع کلانی را نصیب خود کنند. هنوز هم این رشد، بسیاری 
از این افراد را که درآمدهای دلاری حاصل از صادرات دارند، ترغیب می کند دلار 
را به کشور بازنگردانند و به تخلفاتشان ادامه دهند. البته دولت با تشدید اقدامات 

کنترلی و اخطارهای لازم، می کوشد تا جلوی این منفعت طلبی را بگیرد.

پاسخ بانک مرکزی به بهانه تراشی ها در بازگشت  ارز صادرکنندگان؛

صادرکنندگان هیچ مشکلی برای نقل وانتقال ارز ندارند 

 دغدغه چندین ساله بازنشستگان تامین اجتماعی نسبت به همسان سازی حقوق پس از هشت سال تصویب در مجلس، 
سرانجام با دستور رییس جمهوری برطرف شد به طوری که قرار است این قانون از مهرماه اجرایی  شود. 

حدود هشت سال از تصویب قانون همسان سازی حقوق بازنشستگان می گذرد. قرار بوده با اجرای این قانون که منابع آن 
توسط دولت باید تامین شود، حقوق بازنشستگان در بازه ای مشخص همسان با شاغلان شود، اما محدودیت منابع، باعث 

شده است که این موضوع دچار یک عقب ماندگی جدی شود.
بنابراین موضوع همسان سازی حقوق بازنشستگان کشوری و لشکری مدت ها سر زبان ها افتاده بود و سرانجام در فروردین 

99 تعیین تکلیف شد.
در این راستا، رییس سازمان برنامه و بودجه خبر از اختصاص ۶ هزار میلیارد تومان بودجه برای اجرای طرح همسان سازی 
حقوق بازنشستگان کشوری و لشکری داد که این مبلغ به صندوق های بازنشستگی مربوطه تخصیص داده شد، بر اساس 
این طرح،   از ابتدای سال جاری حداقل حقوق بازنشستگان کشوری و لشکری با احتساب همسان سازی 2 میلیون و 
800هزار تومان شد. اما در این بین، همسان سازی حقوق بازنشستگان تأمین اجتماعی که شامل 3.5 میلیون خانوار که به 
همراه افراد تحت تکفل خود 10 میلیون نفر از جمعیت کشور را در برمی گیرد بدون تأمین اعتبار مانده و هیچ تکلیفی برای آن 
تعیین نشده بود.   البته براساس ماده 111 قانون تامین اجتماعی همراه با افزایش 2۶ درصدی مزد 99 کارگران، »حداقل 
بگیران« بازنشسته تأمین اجتماعی به همان میزان دریافت می کنند، یعنی بازنشستگان تأمین اجتماعی برای سال 99 

حدود 2 میلیون تومان دریافت می کنند، اما این میزان حقوق بدون احتساب منابع همسان سازی است.
در ادامه تلاش ها برای اجرایی کردن همسان سازی، با دستور رییس جمهوری، وزارت تعاون، سازمان برنامه  بودجه و 
وزارت اقتصاد پیشنهادی برای همسان سازی حقوق بازنشستگان تامین اجتماعی به هیات وزیران ارائه کردند و سرانجام 

18 تیرماه این مصوبه در هیات دولت تصویب شد.  
»محمد شریعتمداری«  وزیر تعاون پس از جلسه هیات وزیران از گام بزرگ دولت برای همسان سازی حقوق بازنشستگان 
تامین اجتماعی خبرداد و گفت که هیات دولت با پیشنهاد وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی مبنی بر واگذاری 32 هزار 
میلیارد تومان سهام شرکت های دولتی در بازپرداخت بدهی اش به سازمان تامین اجتماعی موافقت کرد به این ترتیب دست 

سازمان برای اجرای همسان سازی حقوق بازنشستگان تامین اجتماعی باز شد.
***»محمد شریعتمداری« چهارشنبه گذشته در نشست با سردبیران رسانه های خبری به مناسبت هفته بهزیستی گفت: 
پیگیری های وزارت تعاون برای بازپرداخت مابقی بدهی دولت به تامین اجتماعی ادامه داشت و سرانجام با هماهنگی های 

انجام شده با سازمان برنامه و بودجه مقرر شد تا پایان امسال 30 هزار میلیارد تومان دیگر نیز پرداخت شود.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی ادامه داد: در نتیجه مجموع بازپرداخت ها به سازمان تامین اجتماعی تا پایان سال به ۶2 

هزار میلیارد تومان می رسد که گام بزرگی در راستای حل مشکلات بازنشستگان سازمان تامین اجتماعی است.
 براساس این مصوبه، بخشی از سهام دولت در 9 شرکت مهم دولتی به سازمان تامین اجتماعی واگذار شد. سازمان تامین 
اجتماعی متعهد است با اتکاء به این منابع جدید ظرف مدت کوتاهی در ماه های آتی نسبت به اجرای طرح همسان سازی 
و متناسب سازی حقوق بازنشستگان تامین اجتماعی فورا اقدام کند. روز جمعه وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در حساب 
کاربری خود در توئیتر نوشت: همسان سازی حقوق  بازنشستگان کشوری با تامین منابع و همکاری سازمان برنامه و قول 
مساعد رییس این سازمان در شهریورماه نهایی و از ابتدای مهرماه عملیاتی می شود. براساس قانون همسان سازی که به 
گفته وزیر تعاون و رییس سازمان برنامه و بودجه از مهرماه اجرایی می شود حقوق بازنشستگان تامین اجتماعی بین 500 تا 
800 هزار تومان افزایش می یابد، به این صورت که بازنشستگان با 30 سال خدمت 2 میلیون و 800 هزار تومان و با 35 سال 

خدمت، سه میلیون تومان دریافت خواهند کرد.  

معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی با ارائه سه پیشنهاد به مجلس برای طرح اخذ مالیات از خانه های خالی 
گفت: در مرحله نخست اجرای این طرح پیش بینی می شود شاهد عرضه ٣٠ تا ٥٠ درصد خانه های خالی و بازگشت آنها 

به بازار مسکن باشیم. 
وزارت راه و شهرسازی تصمیم دارد که با اجرای اخذ مالیات از خانه های خالی به سراغ آن دسته از مالکینی برود که 
صاحب ده ها واحد مسکونی در تهران و سایر کلانشهرها هستند و می توانند قیمت خانه را در برخی محلات تعیین کنند.

به گفته محمد اسلامی وزیر راه و شهرسازی، اکنون سامانه املاک و اسکان که بانک اطلاعاتی محتکرین مسکن است 
فعال شده و سازمان امور مالیاتی می تواند قبض های مالیاتی را در همین تابستان صادر کند.

با این حال نمایندگان مجلس شورای اسلامی همزمان طرحی را در پارلمان در دست بررسی دارند که هدفش اجرای 
سختگیرانه تر این قانون است تا قیمت خانه در تابستان امسال با عرضه واحدهای مسکونی که سال ها خالی بوده است، 
کاهش پیدا کند. وزیر راه و شهرسازی هفته پیش اعلام کرد که مصوبه مجلس میتواند حامی طرحی باشد که دولت در 

دست اجرا دارد، با این حال این طرح در مجلس موافقان و مخالفانی دارد.
بر اساس آمار از سال 1375 تا 1395 تعداد مستاجران از 15 درصد به بیش از 30 درصد رسیده است و اکنون 2.5 
میلیون خانه خالی در کشور وجود دارد. مجلس شورای اسلامی معتقد است که قانون قبلی مصوب سال ٩٤ به هدف خود 
نرسیده و میزان خانه های خالی در ایران دو برابر استاندارد دنیا است و طرح فعلی مجلس با بهره گیری از تجربه کشورهای 
موفق تهیه شده است. براساس قوانین قبلی یک خانه یک میلیارد تومانی در یکسال تنها یک میلیون و 200 هزار تومان 
باید مالیات پرداخت کند که  رقمی بازدارنده محسوب نمی شود و انگیزه ای برای عرضه به بازار در افراد ایجاد نمی کند، اما 
در طرح فعلی رقم مالیات تقریبا 20 برابر شده است و می تواند عاملی بازدارنده برای احتکار مسکن باشد.  مخاطب این 

قانون نیز فقط محتکران هستند و با سازنده های مسکن نیز سخت گیری نخواهد شد.
لزوم توجه به اراضی بایر داخل شهرها برای ساخت مسکن

»محمود محمودزاده« معاون وزیر راه و شهرسازی،  روز شنبه در خصوص نقش مجلس برای کمک به اجرای بهتر مصوبه 
اخذ مالیات از خانه های خالی به خبرنگار اقتصادی ایرنا، گفت: مجلسی ها اصلاحیه ای روی قانون سال ٩٤ آورده اند 
که اگر انتظار دولت را برای اجرای سختگیرانه تر این قانون برآورده کند، امید آور است. وی با بیان اینکه به نظر می رسد 
طرح مجلس تکمیل قوانین قبلی است، گفت: پیشنهاد می دهیم که در طرح فعلی استفاده از اراضی بایر داخل شهرها با 
کاربری مسکونی گنجانده شود. محمودزاده گفت: در صورتی که زمین های بایر در داخل شهرها که اکنون به سازمان ها 

مربوط می شود آزاد نشود، دولت مجبور به توسعه شهرها است که هزینه زیادی را برای کشور و مردم دارد.
به گفته معاون وزیر راه و شهرسازی، اراضی خالی با کاربری مسکونی باید آزاد شود و این بند می تواند در طرح فعلی 
مجلس گنجانده شود. وی به همکاری سازمان ها برای تکمیل اطلاعات سامانه املاک و اسکان اشاره کرد و ادامه داد: 
سامانه املاک و اسکان یک بانک اطلاعاتی است که در صورت درج اطلاعات شفاف و کافی در آن می توانیم برای حوزه 

مسکن برنامه ریزی کنیم. توقع داریم مصوبه مجلس بر همکاری دستگاه ها برای تکمیل اطلاعات این سامانه موثر باشد.
معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی ادامه داد: از طرفی بهتر است نمایندگان مجلس به تشویق مالکان 

محتکر روی آورند تا عرضه خانه های خالی به بازار مسکن سرعت گیرد.
وی همچنین خبر داد که هدف دولت از اجرای این قانون، عرضه همه نوع واحد مسکونی از خانه های ٥٠ متری خالی 

تا خانه های لوکس و لاکچری است و گفت: هر واحدی که در کشور ساخته شده است باید مورد استفاده قرار گیرد.
معاون مسکن و ساختمان وزارت راه گفت:در مرحله نخست اجرای این طرح توقع داریم ٣٠ تا ٥٠ درصد واحدهای 

خالی وارد چرخه عرضه شود که می تواند تاثیر ملموسی در بازگشت توازن به بازار مسکن داشته باشد.

ایمان گزارش می دهد؛

تحقق آرزوی ۸ ساله همسان سازی حقوق بازنشستگان
معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی خبر داد:

پیش بینی ورود 3٠ تا 5٠ درصد خانه های خالی به بازار مسکن

آگهی ابلاغ 
بدینوسیله به اقای محمد ناصر ناصری ابلاغ می گردد که در خصوص پرونده اجرایی کلاسه 97037۶2 له: زینت سادات شریفی و علیه: محمد ناصر ناصری طبق 
گزارش مورخ 1399/04/01 کارشناس رسمی دادگستری دو دانگ از ششدانگ پلاک ثبتی 11010/33-اصلی بخش یک قم متعلق به شما واقع در قم-30متری قائم- 
بلوار قرنی- خیابان فدائیان اسلام- پ22 که به مبلغ )7/38۶/400/000 ریال هفت میلیارد و سیصد و هشتاد و شش میلیون و چهار صد هزار ریال( ارزیابی شده است، 
لذا چنانچه به مبلغ ارزیابی پلاک مذکور معترض می باشید، اعتراض کتبی خود را ظرف مدت پنج روز از تاریخ ابلاغ این اخطاریه به ضمیمه فیش بانکی دستمزد هیات 
سه نفره کارشناسی تجدید نظر تجدید نظر به مبلغ ۶۶/000/000 ریال به دفتر این اجرا تسلیم نمایید. ضمناً به اعتراضی که خارج از موعد یا فاقد فیش بانکی دستمزد 

کارشناس تجدیدنظر باشد ترتیب اثر داده نخواهد شد.
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم

مهدی روزخوش
---------------------------------------------------------

آگهی مزایده اموال غیر منقول )اسناد رهنی(
آگهی مزایده ششدانگ پلاک ثبتی شماره 17/452-اصلی )چهارصد و پنجاه و دو فرعی از هفده اصلی( بخش چهار قم مربوط به پرونده اجرائی شماره کلاسه 
1398040300110001۶2 بموجب پرونده اجرائی کلاسه بایگانی: 9900174، له: خانم معصومه رحیمی، بر علیه، آقای اسلام رحیمی، ششدانگ پلاک ثبتی شماره 
17/452-اصلی )چهارصد و پنجاه و دو فرعی از هفده اصلی( بخش چهار قم به شماره دفتر الکترونیک 139905830001000459 بنشانی قم- جاده کاشان جنت آباد 

روستای میش مست – مسجد جامع خیابان قائم پلاک 212 کدپستی 37311355۶3 از طریق مزایده بفروش میرسد:
حدود و مشخصات ششدانگ پلاک ثبتی 17/452-اصلی بخش یک قم به مساحت 194/88 مترمربع:

شمالًا: در دو قسمت اول درب و دیواریست بطول 11/02 به شارع، دوم درب و دیواریست بطول 2/25 متر به شارع
شرقاً: به دیوار به طول 13/50 متر به شماره 210 فرعی

جنوباً: به دیوار بطول 14/30 به شماره 210 فرعی
غرباً: در دو قسمت اول به دیوار بطول 1/۶۶ متر به شماره 210 فرعی دوم بطول 12/87 متر به شماره 211 فرعی

حقوق ارتفاقی: ندارد
بیمه: ندارد

مشخصات مورد مزایده:
ساختمان شمالی ساز با درب آهنی ماشین رو به حیاط می باشد دیوار حیاط اجری با استر سیمان و کف آن شن ریزی شده دارای انشعاب آب و برق و گاز می باشد.

ساختمان احداث شده در همکف با دیوار بار بر و ستون در وسط و سقف تیر آهن و طاق ضربی است پنجره آهنی مشرف به حیاط دارد دیوارهای داخلی تا یک متر 

سرامیک و بقیه گچ است کابینت آشپزخانه فلزی درب حمام از داخل آشپزخانه می باشد کف آشپزخانه سرامیک و دیوار آن تا دو متر کاشی است وسیله سرمایش کولر 
آبی وسیله گرمایش بخاری گازی و آبگرم با آبگرمکن گازی که در آشپزخانه نصب است تامین می شود کاربری ملک مسکونی است در هنگام بازدید خواهان در آن سکونت 

داشت در قسمتی از حیاط سرویس توالت و پشت آن انباری احداث شده مساحت تقریبی ساختمان 90 متر مربع است.
کارشناس رسمی دادگستری ارزش ششدانگ خانه مسکونی موصوف فوق به شرح ارزیابی نموده است:

1-عرصه به مساحت 194/88 متر مربع از قرار هر متر مربع 150/000/000 ریال...... جمعاً به مبلغ 292/320/000ریال
2-اعیانی به مساحت 90 مترمربع از قرار هر مترمربع 17/000/000...... جمعاً به مبلغ 1/530/000/000 ریال

3-حیاط سازی...... جمعاً به مبلغ 195/۶80/000ریال
4-انشعابات آب و برق و گاز......جمعاً به مبلغ 82/000/000 ریال

ارزش کل ملک به مبلغ 2/100/000/000 ریال )دو میلیارد و یکصد میلیون ریال معادل دویست و ده میلیون تومان( ارزیابی نموده است
مزایده ششدانگ پلاک ثبتی مذکور از ساعت 9 صبح الی 12ظهر روز دوشنبه مورخه 1399/5/13 در اداره اجرای اسناد رسمی قم واقع در خیابان ساحلی )لواسانی( 

نبش کوچه 7-طبقه فوقانی اداره ثبت اسناد و املاک بخش یک قم – اداره اجرای اسناد رسمی قم انجام می شود.
مزایده ششدانگ پلاک ثبتی مذکور از مبلغ پایه شروع و به بالاترین قیمت پیشنهادی فروخته خواهد شد. شرکت در مزایده منوط به پرداخت ده درصد از مبلغ کارشناسی به 
 98010000407۶013207895۶93IR )حساب سپرده ثبت به شماره شبا 2/100/000/000 ریال )دو میلیارد و یکصد میلیون ریال معادل دویست و ده میلیون تومان
با شناسه واریز 9۶510857۶10000000217132351200۶ می باشد و حضور خریدار یا نماینده قانونی او در جلسه مزایده الزامی است و برنده مزایده مکلف است 
مابه التفاوت مبلغ فروش را ظرف مدت 5 روز از تاریخ برگزاری مزایده به حساب صندوق ثبت به شماره حساب شبای مذکور تودیع نماید و در صورتی که ظرف مهلت مقرر، 
مانده فروش را به حساب سپرده ثبت واریز نکند، مبلغ مذکور قابل استرداد نمی باشد و به حساب خزانه واریز خواهد شد و در این صورت عملیات فروش از درجه اعتبار 

ساقط و مزایده تجدید می گردد.
حق الحراج مازاد بر مبلغ ارزیابی به عهده برنده مزایده خواهد بود. در ضمن بدهی های ملک اعم از مالیات و عوارض شهرداری و غیره تا تاریخ مزایده اعم از اینکه رقم 
قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد به عهده برنده مزایده خواهد بود. در صورت توافق بر واریز غیر نقدی با بستانکار و نسبت به مازاد با بدهکار بر اساس توافق کتبی اقدام 
خواهد شد. و چنانچه روز مزایده مصادف با تعطیل رسمی غیر مترقبه گردد، مزایده روز اداری بعد از تعطیل در همان محل و ساعت انجام می شود و حقوق دولتی و حق 

مزایده طبق مقررات وصول خواهد شد، ضمناً تنظیم سند انتقال اجرائی منوط به مفاصا حساب دارائی و شهرداری و عنداللزوم مراجع ذیصلاح دیگر می باشد.
قوه قضائیه
سازمان ثبت اسناد و املاک کشور
اداره اجرای اسناد رسمی قم
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مدیرعامل باشگاه استقلال: 

طلب شفر و بویان را بدهیم
 پنجره باز می شود

 مدیرعامل باشگاه استقلال گفت: باید به وینفرد شفر و بویان ناندنوف 900 هزار 
دلار پرداخت کنیم و تا آغاز پنجره نقل و انتقلات 35 روز فرصت داریم. 

احمد سعادتمند جمعه شب در گفت وگویی اظهار داشت: اینکه بگوییم استقلال 
محروم و همه چیز تمام شده است، درست نیست و همه کارشناسان می دانند ما 
و باشگاه پرسپولیس بدهی ارزی داریم که باید پرداخت کنیم و یک سری را تلاش 
کردیم و در خصوص شفر 13 فروردین ماه باید بدهی او پرداخت می شد که حالا 
دوستانه با او وارد مذاکره شدیم و به تاخیر انداختیم و بعد بحث کرونا در کمیته 
انضباطی فیفا تایید شد و آنجا دفاعیاتی داشتیم. برای شفر یک ماه فرصت داریم 
و برای بویان اگر نتوانیم از ابتدای فصل نقل و انتقالات مطالباتش را پرداخت کنیم 

آن وقت محروم می شویم.
وی افزود: در تلاشیم دو سوم طلب بویان را از طریق مطالباتمان در فیفا و مابقی 
را از طریق هیات مدیره و کارگزار و تلاش باشگاه در روزهای آینده پرداخت کنیم. 
در واقع پنجره بسته شده اما اگر پول را پرداخت کنیم باز می شود. بدهی را باید 
پرداخت کنیم و اینکه اصرار کنیم به اینکه پنجره بسته شده، وقتی خود فیفا در نامه 
از آغاز پنجره نقل و انتقالی می گوید و تا آغاز پنجره بیش از 35 تا 40 روز فرصت 

داریم.
مدیرعامل باشگاه استقلال گفت: این اتفاق می افتد و تلاشمان این است تا 10 
روز آینده این کار را انجام دهیم و البته با توجه به تفاوت نرخ ارز و وضعیت اقتصادی 
و مباحث کرونا پرداخت این پول ها با این تفاوت ارزی فوق العاده برای باشگاه ها 
زجرآور است و ما آنگونه که باید برای آینده برنامه ریزی کنیم بیشتر در تلاشیم تا 

بدهی گذشته را پرداخت کنیم.
وی ادامه داد: باید به شفر و بویان حدود 900 هزار دلار تا 2 ماه آینده پرداخت 
کنیم و این فرصت برای شفر تا 27 روز آینده است و برای بویان بیش از یک ماه 
فرصت داریم. در ادامه چهار شکایت داریم که هنوز وارد تاریخ بررسی در فیفا نشده 
است و اگر رای صادر شود برای باشگاه پاختاکور، شکایت استراماچونی و میگوئل و 
ساشا و شکایت پادوانی است. البته آمادگی کامل داشتیم  و در بدو ورود با او ارتباط 
برقرار کردیم تا 100 هزار دلاری که تقریبا 2 سال و اندی مطالبه داشت و ای کاش 
پرداخت می شد، به او بدهیم. در آن زمان هم دلار پایین بود و کار به مطالبه برای 

نقص عضو به فیفا ارسال نمی شد.
سعادتمند یادآور شد: پادوانی درخواست غرامت 9 میلیون یورویی کرده است. 
چون رای فیفا را داریم روی همان 100 هزار تا رای صادر کرده و پادوانی به آن رای 
معترض شده است. بیش از 95 درصد آرایی که فیفا تایید می کند،  کاس )دادگاه 
حکمیت ورزش( هم تایید می کند و ما دفاعیاتی را ارسال کردیم و منتظر رای کاس 
هستیم. متاسفانه شاید در سال 94 در خصوص پروپئیچ می توانستیم با 30 هزار 
دلار مطالباتش را پرداخت کنیم و سال گذشته 400 هزار دلار از مطالبات ما در 
فیفا پرداخت شد و اصلا خوب نبود و قسمت اعظم مطالبات برای یک نفری که 
قابلیت فنی آنچنانی برای باشگاه نداشت، کسر شد. ما در 2 ماه گذشته ۶ پرونده 
را با 200 دلار بستیم و با بسته شدن پرونده بویان البته دو سوم مطالباتش دیگر در 
فیفا پرونده ای نخواهیم داشت. در 2 سال گذشته از 77 پرونده داخلی و خارجی، 
در 74 پرونده شکست خوردیم و سه پرونده هم شاکی رضایت داد. این خیلی برای 
باشگاه بزرگی چون استقلال بد است. از این هفته در تلاشیم تا تمام موارد مرتبط 

با این بخش را اجرایی کنیم.

سرپرست تیم بسکتبال:

فصل آتی نیز در شهرقم خواهیم بود
 سرپرست تیم بسکتبال شیمیدر قم گفت: قرارداد بازیکنان و کادر فنی تیم به 
پایان رسیده و به زودی در جلسه ای با حضور مدیرعامل باشگاه وضعیت تیم را 

مشخص می کنیم.
سرپرست تیم بسکتبال شیمیدر قم با اشاره به تعویق چند ماه آغاز رقابت های 
لیگ برتر بسکتبال گفت: با توجه به وضعیت بیماری کرونا فدراسیون بسکتبال 
زمان آغاز فصل جدید رقابت ها را به اواخر مهرماه و یا اوایل آبان ماه موکول کرده 

است.
هادی عامری ادامه داد: تصمیم نهایی در این خصوص در جلسه ای که قرار است 
مردادماه برگزار شود اتخاذ خواهد شد و فدراسیون در این خصوص تصمیم گیری 

می کند.
عامری در ادامه با اشاره به آخرین وضعیت شیمیدر برای حضور در فصل جدید 
لیگ برتر گفت: هم اکنون قرارداد تعداد زیادی از اعضای تیم شامل سرمربی و 
بازیکنان به پایان رسیده و در جلسه ای که با حضور مدیرعامل باشگاه برگزار 
می شود در خصوص انتخاب سرمربی و اعضای کادر فنی و بازیکنان تصمیم گیری 

خواهیم کرد.
عامری در پایان و در پاسخ به اینکه آیا در فصل آینده هم شیمیدر نماینده قم 
خواهد بود یا خیر گفت: بدون شک با توجه به حمایت پرشور و مناسب هواداران 
قمی از بازی های شیمیدر و وجود علاقه مندان فراوان بسکتبال در قم، فصل آتی 

نیز در این شهر خواهیم بود.

 اسکوچیچ: 

سعی می کنم همه بازی های لیگ را ببینم
سرمربی تیم ملی ایران گفت: سعی می کنم هر هفته تا جایی که امکان دارد 

بازی های لیگ را از نزدیک نگاه کنم. 
 دراگان اسکوچیچ در گفت و گو با خبرنگار فارس در تبریز اظهار داشت: برای 
لیگ برتر فوتبال ایران احترام زیادی قائل هستم و سعی می کنم تمام بازی ها را از 
نزدیک ببینم و برای بازی های بعدی هم چنین برنامه ای دارم و برای همین به تبریز 

سفر کرده و بازی تراکتور و سپاهان را از نزدیک دیده و آنالیز کردم.
وی گفت: واقعیتش این است که ویروس کرونا همه کشورها را تحت تاثیر گذاشته 
و ما هم از این قاعده مستثنی نیستیم و تمام برنامه ما از اواسط مرداد و اوایل شهریور 

آغاز می شود و چند بازی دوستانه در نظر داریم که یکی در ازبکستان است.
سرمربی تیم ملی ایران افزود: تمامی بازی ها را از نزدیک دیده و عملکرد لژیونرها 
را تحت نظر داشته و در ازبکستان یک بازی دوستانه با تیم ملی این کشور خواهیم 
داشت. اسکوچیچ افزود: برای اینکه تیم ملی بهتری داشته باشیم و تمرکز خود را 
روی تمامی بازیکنان لیگ و لژیونرها گذاشته و 2 لژیونر ایرانی در خط دفاعی هم 

عملکردشان را زیر ذره بین قرار داریم.

کی روش:

 اختلاف حقوقی من با فدراسیون فوتبال 
ایران به پایان رسید

ایران  فوتبال  ملی  تیم  اسبق  سرمربی 
روزشنبه با انتشار پستی در فضای مجازی 
از پایان اختلاف حقوقی خود با فدراسیون 
کی روش«  »کارلوس  داد.   خبر  ایران 
نوشت: اختلاف حقوقی و مالی که من 
با فدراسیون فوتبال ایران داشتم نهایتاً به 
انتها رسید. این تنها به دلیل تصمیم واضح 

و قدرتمند فیفا در برابر رفتار ناعادلانه و غیر محترمانه ای که رییس سابق فدراسیون 
آقای تاج پس از هشت سال خدمات من برای تیم ملی داشت، بود. نهایی شدن این 
توافق پیامدهای روابط حرفه ای و دوستانه من با آقای نبی و آقای خراطی، اعضای 
محترم و دلسوز فدراسیون فوتبال و افرادی که به راستی به دنبال اهداف تیم ملی 
هستند بود. می خواهم یک بار دیگر از حمایت هواداران تیم ملی تشکر قلبی بکنم. 
همین طور به بازیکنان و تمامی اعضای کادرم ادای احترام می کنم. حضور و خدمت 
به تیم ملی باعث افتخار و غرور من بود. برای تک تک شما آرزوی موفقیت های بزرگ و 

شادی بی نهایت دارم. به امید آینده

سرپرست هیات فوتبال استان قم با اشاره به نامه گلایه آمیز فدراسیون فوتبال از 
پرداخت نشدن حق الزحمه عوامل برگزاری المپیاد استعدادهای برتر فوتسال کشور 
به میزبانی قم با گذشت 10 ماه گفت: از گمانه زنی عجولانه پیرامون این موضوع تا 

بررسی دقیق اسناد و مدارک باید اجتناب شود. 
قدرت الله باقری با بیان اینکه قضیه به آن صورتی که در رسانه ها مطرح شده 
نیست افزود: این برداشت که خدای نکرده پول توسط هیات سابق فوتبال قم خورده 

شده و یا تخلف مالی شده است،  برداشت درستی نیست.
وی ادامه داد: شهریورماه سال گذشته قم میزبان مسابقه های استعدادیابی 
فوتسال کشور بود که مسئولیت برگزاری این مسابقات به هیات قبلی فوتبال استان 

سپرده شده است.
سرپرست هیات فوتبال استان قم اظهار داشت: هیات فوتبال قم نیز هزینه لازم 
برای میزبانی این رویداد را برآورد و به اطلاع وزارت ورزش و جوانان رسانده است که 

وزارت ورزش نیز این مبلغ را به حساب اداره کل ورزش و جوانان واریز کرده است.
باقری ادامه داد: اداره کل ورزش و جوانان نیز در 2 نوبت در مجوع 330 میلیون 

تومان به حساب هیات فوتبال قم واریز کرده است.

وی اظهار داشت: عنوانی که برای این مبلغ اعلام شده برای »اسکان و تغذیه 
عوامل اجرایی« استعدادیابی این رویداد بوده است و در آنجا قید نشده است که 
این مبلغ شامل »حق الزحمه و دستمزد استعدادیابان« که از سراسر کشور در این 

مشابقات حضور داشتند نیز هست.
سرپرست هیات فوتبال استان قم گفت: چون در ابلاغ وزارت ورزش این موضوع 
که مبلغ پرداخت شده شامل »حق الزحمه و دستمزد استعدادیابان« نیز می شود، 
قید نشده است، هیات سابق فوتبال قم از وزارت ورزش مجدد درخواست کرده است 
که این پول واریزی برای هیات تنها برای اسکان و تغذیه بوده است و برای پرداخت 

حق الزحمه عوامل اجرایی نبوده است.
باقری ادامه داد: وزارت ورزش نیز در این راستا از هیات فوتبال درخواست کرده 
است که صورت هزینه کردها توسط هیات برای میزبانی این مسابقات به وزارت 
ورزش و جوانان ارسال شود تا در صورت نیاز این وزارتخانه نیز مابقی این هزینه را 

پرداخت کند که موضوع چند ماه است که در این مرحله قرار دارد.
هیچ اطلاعاتی دقیقی در حال حاضر از قضیه نداریم 

وی گفت: به دلیل اینکه تاکنون هیچ حساب و کتابی نسبت به هزینه هیات سابق 

فوتبال برای میزبانی آن مسابقات انجام نشده است،  بنابراین این اظهار نظر که هیات 
سابق فوتبال قم دچار تخلف مالی شده باشد،  درست نیست چرا که موضوع از 

اساس چنین نیست.
سرپرست هیات فوتبال قم ادامه داد: با روی کار آمدن هیات جدید فوتبال در قم، 
فدراسیون فوتبال به دلیل اینکه این درخواست چندین ماه توسط هیات قبلی بی 

پاسخ مانده بود، از هیات جدید درخواست پیگیری موضوع را کرده است.
باقری افزود: ما نیز برای اینکه اطلاعات و اسناد مورد نظر فدراسیون را انجام دهیم 
نیاز به دسترسی به دفتر هیات و اسناد و مدارک موجود در این زمینه را داریم که 
متاسفانه با وجود گذشت بیش از 40 روز از برکناری رییس سابقه فوتبال و انتخاب 
بنده به عنوان سرپرست،  دفتر هیات فوتبال در اختیار ما قرار نگرفته است به همین 

دلیل هیچ اطلاعاتی دقیقی در حال حاضر از قضیه نداریم.
سرپرست هیات فوتبال قم برداشت های رسانه ای صورت گرفته نسبت به تخلف 
مالی هیات فوتبال در این زمینه را غیر دقیق و عجولانه دانست و گفت: این برداشت 
از تخلف مالی هیات درست نیست و باید تا بررسی همه مستندات از اظهار نظر 

عجولانه پرهیز کرد.
نباید با برخورد عجولانه آبروی افراد را خدشه دار کرد 

وی در گفت وگو با ایرنا با تاکید بر اینکه نباید در این زمینه با برخورد عجولانه آبروی 
افراد را خدشه دار کرد، گفت: پیش از این عنوان شده بود که هیات سابق فوتبال 
100 میلیون تومان بدهکار است که با بررسی های انجام شده معلوم شده که این 

بدهکاری مربوط به عوامل اجرایی و داوران بوده است.
باقری، گفت: موضوع اساسی در این زمینه این است که ابتدا باید برآورد هزنیه ها 
به صورت دقیق انجام شود، و پس از آن اظهار نظر کارشناسی انجام شود به همین 
دلیل در حال حاضر هیچ احتمال و حدسی تا بررسی دقیق مدارک نمی توان انجام 

داد.
سرپرست هیات فوتبال استان قم ادامه داد: چیزی که در این زمینه جای تعجب 
دارد،  تعلل چند ماهه هیات سابق فوتبال قم در پاسخ به درخواست وزارت ورزش 
است که متاسفانه در طول چند ماه گذشته هیات فوتبال قبلی جواب لازم و اسناد 

مثبته را به فدراسیون ارائه نکرده است.
عدم ارائه مدارک توسط مسئولان سابق هیات فوتبال قم جای سوال دارد

وی با تاکید بر پیگیری جدی این موضوع توسط هیات فوتبال قم،  گفت: مسئولان 
سابق هیات فوتبال قم می توانستند مدارک را به فدراسیون ارائه دهند اما اینکه چرا 

این اسناد را ارائه نداده اند جای سوال دارد و باید پاسخگو باشند.
در روزهای اخیر نامه ای از فدراسیون فوتبال کشورمان رسانه ای شده است که 
در آن،  ضمن گلایه از هیئت فوتبال قم به دلیل پرداخت نشدن حق الزحمه عوامل 
برگزاری المپیاد استعدادهای برتر کشور در رشته فوتسال که به میزبانی قم برگزار 
شد است، درخواست پیگیری موضوع و اعلام نتیجه در این زمینه را خواستار شده 
است. این مسابقات شهریور ماه سال گذشته در سالن شهید حیدریان قم برگزار شد 
و فدراسیون فوتبال می گوید 330 میلیون تومان برای هزینه های این میزبانی به 
حساب اداره کل ورزش و جوانان قم واریز کرده و این اداره کل نیز این مبلغ را به 

حساب هیات فوتبال واریز کرده است.

سرپرست هیات فوتبال استان قم :

عنوان تخلف مالی هیات سابق فوتبال قم درست نیست 
از گمانه زنی عجولانه تا بررسی دقیق اسناد و مدارک اجتناب شود 

بانوان کونگ فو کار استان قم در دو رده سنی جوانان و بزرگسالان استایل اوسیما مسابقات کونگ فو زنان ایران موفق به 
کسب سه مدال رنگارنگ شدند. 

مسابقات کونگ فو بانوان قهرمانی کشور در استایل اوسیما به شکل متمرکز و با بهره  گیری از قابلیت های فضای مجازی 
در دو رده سنی جوانان و بزرگسالان برگزار شد و تیم قم علاوه بر کسب سه مدال، در رده سنی بزرگسالان به مقام سوم 

کشور رسید.
رقابت های کونگ فو قهرمانی کشور در حالی به پایان رسید که بانوان شرکت کننده در این دوره برای کسب رتبه های برتر 
بخش های حرکات نمایشی، فرم ابداعی، رکیما سای و نانچیکو چوب با یکدیگر به رقابت پرداختند و مسابقات دختران 

جوان نیز در قالب حرکات نمایشی و فرم ابداعی به انجام رسید.
در بخش نانچیکو چوب بانوان رده سنی بزرگسالان نماینده موفق استان قم خانم کبری محرابی بود که بالاتر از رقبای 
خود به مقام نخست و عنوان قهرمانی دست یافت، بخشی که در آن سعیده محمدی از استان کهکیلویه و بویر احمد در 

جایگاه دوم ایستاد و مقام سوم به هما فقیهی از همدان اختصاص پیدا کرد.
به گزارش فارس ، هیأت کونگ فو و هنرهای رزمی استان قم در رده سنی جوانان این دوره از مسابقات نیز بین مدال آوران 
دو نماینده داشت و خانم ها هانیه نجفی و سمانه طالبی دو مدال برنز به ارمغان آوردند تا سهم قمی ها از این پیکارها 

مجموعا سه مدال شامل یک نشان طلا و دو مدال برنز و سکوی سومی بزرگسالان ایران باشد.
در رده بندی تیمی مسابقات رده سنی بزرگسالان این پیکارها تیم هیأت کونگ فو و هنرهای رزمی استان فارس در 
جایگاه نخست ایستاد، کهکیلویه و بویر احمد عنوان نایب قهرمانی را به دست آورد و تیم منتخب دختران هیأت قم نیز مقام 
سوم را نصیب خود کرد، ضمن اینکه در رده جوانان تیم های بانوان کونگ فو و هنرهای رزمی استان های فارس، البرز و 

خراسان رضوی اول تا سوم شدند.

پنج دوومیدانی کار مطرح استان قم از سوی فدراسیون دوومیدانی در رده بندی برترین ها و چهره های شاخص سال 1398 
کشور قرار گرفتند. 

طبق اعلام رنکینگ فدراسیون دوومیدانی نفرات برتر رده سنی بزرگسالان دوومیدانی کشور در سال 98 در تمام مواد و 
رشته ها در حالی معرفی شدند که استان قم صاحب ۶ جایگاه در بین سه نفر برتر ۶ ماده است و همچنان یکی از استان های 
موفق این رشته به شمار می رود. محمدمحسن ربانی رکورددار پرش با نیزه ایران که در سال 2007 در مسابقات قهرمانی آسیا 
به میزبانی اردن با عملکردی کم نظیر به مقام قهرمانی دست یافت تا تنها طلایی تاریخ دوومیدانی ایران در پرش با نیزه قاره 
کهن لقب بگیرد، با اینکه ماه های زیادی است از دنیای حرفه ای خداحافظی کرده و در عرصه مربیگری فعالیت می کند، اما 

همچنان از نگاه فدراسیون دوومیدانی در ماده پرش با نیزه در جایگاه نخست قرار دارد.
میلاد دریساوی دیگر دوومیدانی  کار شاخص قم که در یک دهه اخیر بارها جزو نفرات برتر دو رشته پرش طول و پرش سه گام 
ایران بوده و حتی مدت ها رکورددار این رشته نیز به شمار می رود، با توجه به عملکرد سال 1398 از نگاه فدراسیون دوومیدانی 
در پرش طول صاحب رنکینگ دوم کشور است. رضا ملک پور دونده جوان و مستعد استان قم که در سال های اخیر از میادین 
مختلف داخلی و برون مرزی افتخارات متنوعی کسب کرده در رنکینگ برترین های سال 98 دوومیدانی ایران در جایگاه دوم 

رشته 400 متر با مانع قرار دارد و علی سلامتیان دونده رشته 110 متر با مانع صاحب رنکینگ سوم کشور است.
قم علاوه بر مردان دوومیدانی کار خود، یک نماینده نیز در جمع برترین های دوومیدانی زنان ایران دارد و این چهره 
کسی نیست جز محدثه ابراهیم پور که در ماده 400 متر با مانع صاحب مقام دوم کشور است، ضمن اینکه همین دونده 
موفق در رشته 400 متر رنکینگ سوم کشور را از آن خود کرده است. علی رضایی رئیس هیأت دوومیدانی استان قم در 
گفت وگو با خبرنگار فارس در قم اظهار کرد: این هیأت به پشتوانه تلاش،  تجربه و دانش مربیان پرتوان خود و همچنین اراده 

دوومیدانی کاران با استعداد دارای بیشترین نماینده در رنکینگ برترین های دوومیدانی کشور است.

این مسابقات با بهره  گیری از قابلیت های فضای مجازی  برگزارشد؛

سه مدال بانوان قم از کونگ فو قهرمانی کشور 
از سوی فدراسیون دوومیدانی اعلام شد؛

۵ دوومیدانی کار قم در جمع ستاره های ۹۸ ایران 

استقلال با شکست صنعت نفت آبادان هم طلسم های بزرگی را شکست و هم 
توانست به جدول بازگردد.  استقلال در چارچوب هفته بیست و پنجم رقابت های 
لیگ برتر در ورزشگاه تختی آبادان به مصاف صنعت نفت رفت و با نتیجه 2 بر صفر 
به برتری برسد و با 41 امتیاز به رده پنجم صعود کرد. در این دیدار فرهاد مجیدی و 

شاگردانش چند طلسم را شکاندند.
صنعت نفت، اولین رفت و برگشتی این فصل استقلال

صنعت نفت آبادان به اولین تیمی تبدیل شد که در این فصل در برابر استقلال 
دبل یا رفت و برگشت می شود. آبی پوشان تهرانی در بازی رفت با نتیجه پنج بر صفر 
از سد رقیب خود گذشته بودند و حالا با پیروزی 2 بر صفر این ماجرا تکرار شد 

و نماینده  آبادان از 2 بازی این فصل مقابل استقلال صفر  امتیاز به دست آورد.
اولین برد خارج از خانه فرهاد در کسوت سرمربی

فرهاد مجیدی هیچوقت در لیگ برتر نتوانسته بود بازی خارج از خانه یا  به عنوان 
میهمانی را ببرد. او در لیگ هجدهم مقابل صنعت نفت به تساوی رسید و در این 
فصل نیز 2 باخت و 2 تساوی برایش به دست آمده بود اما سرانجام این طلسم 

شکسته شد.
برد بعد از چهار بازی

استقلال در چهار بازی اخیر خود در لیگ و همچنین پس از دوران کرونا نتوانسته 
بود تیمی را شکست دهد اما سرانجام این طلسم شکسته شد. آبی پوشان آخرین 

بار در هفته بیستم با نتیجه 2 بر یک از سد ذوب آهن گذشته بودند و حالا دوباره به 
برد رسیدند و تعداد پیروزی های خود را به عدد 11 رساندند.

پیروزی پس از پنج بازی در میهمانی
استقلال مدتها بود به عنوان میهمان برنده نشده بود. آخرین بر در بازی برابر 
نساجی در هفته یازدهم این ماجرا رخ داده بود و در پنج بازی بعدی سه مساوی و 
2 باخت به بار نشسته بود اما این طلسم بعد از حدود هفت ماه شکسته شد. باید 

دید برد بعدی خارج از خانه آبی پوشان تهرانی چه زمانی رقم می خورد.
گلزنی ارسلان و شیخ

نیز 9 گله های  حالا در کنار مهدی قایدی، ارسلان مطهری و شیخ دیاباته 
استقلال هستند. ارسلان بعد از 1۶2 روز و شیخ دیاباته پس از 2۶2 روز موفق 
شدند در لیگ برتر گلزنی کنند و این می تواند بهترین خبر برای تیم تهرانی باشد. 
شیخ آخرین بار در هفته شانزدهم به ماشین سازی گل زده بود و مطهری آخرین بار 
در شهرآورد پایتخت موفق به انجام این کار شده بود. بعد از شروع مجدد مسابقات 

هیچیک از مهاجمان استقلال نتوانسته بود به رقبا گل بزند.
فرهاد در خوزستان سرانجام خوشحال شد

فرهاد در سومین حضور در خوزستان به عنوان سرمربی سرانجام به برتری رسید 
با اینکه کنار زمین حضور نداشت. 2 حضور قبلی او به 2 اخراج در برابر صنعت 
نفت و فولاد ختم شده بود اما این بار او با حالت محروم به خوزستان آمد و توانست 

طلسم را بشکند و با برد و حال خوب این استان را ترک کند و به پایتخت برگردد.
اولین بار که فرهاد ۲ کلین شیت پشت سر هم داشت

استقلال با فرهاد مجیدی تا بازی قبل برابر تراکتور نتوانسته بود کلین شیتی در 
لیگ داشته باشد اما این اتفاق مقابل تراکتور رخ داد و حالا برای اولین بار فرهاد 
طعم 2 کلین شیت پیاپی در لیگ برتر را تجربه کرد. این اتفاق با استراماچونی هم 
تنها یک بار رخ داد. حالا اگر استقلال هفته بعد هم گل نخورد برای اولین بار در 

این فصل موفق به ثبت سه کلین شیت پیاپی می شود.
استقلال در چارچوب هفته بیست و ششم رقابت های لیگ برتر باید پنجشنبه 
شب از ساعت 21 به مصاف نساجی مازندران برود. این مسابقه در ورزشگاه آزادی 

برگزار خواهد شد.

فرهاد به لیگ برتر برگشت؛

هفت طلسم بزرگی که استقلال در آبادان شکست

 سخنگوی فدراسیون فوتبال گفت: روند پاسخگویی فیفا درخصوص اساسنامه و 
تصویب آن تا آبان ماه طول می کشد و در نهایت نیمه دوم این ماه یا هفته اول آذرماه 

مجمع انتخاباتی فدراسیون فوتبال برگزار می شود. 
امیرمهدی علوی جمعه شب در گفت وگویی اظهار داشت: از 10 فروردین ماه 
امسال به صورت شبانه روزی فرآیند مربوط به اصلاح پیش نویس اساسنامه و قوانین 
انتخاباتی در فدراسیون فوتبال آغاز شد. دوستان ما در کمیته حقوقی و مقررات 
جلسات متعددی با اعضای هیات رییسه داشتند و گزارش های مکرری به دبیر کل 
فدراسیون ارائه می دادند. وی افزود: در نهایت برای نخستین بار بحث پیش نویس 

اساسنامه به استحضار اعضای مجمع فدراسیون فوتبال رسید. حدود 29 پیشنهاد 
قبل از ارسال این پیش نویس به فدراسیون جهانی اخذ شد. جلسات در این سه ماه 
برگزار شد و در نهایت جلسه شنبه گذشته هیات رییسه فدراسیون بر محور انتخابات، 
اساسنامه و پیش نویس اساسنامه بود. تمام این نکته سنجی و دیدن زوایای مختلف 
برای تاکید بر بحث تصحیح قوانین داخلی و توجه به استانداردهای بالادستی در فیفا 
و ای اف سی بود. سخنگوی فدراسیون فوتبال ادامه داد: این پیش نویس در موعد 
مقرر یعنی دوشنبه هفته گذشته به فیفا ارسال شد. فدراسیون جهانی پاسخ های 
خود را در یک بازه زمانی 10 روزه به فدراسیون فوتبال ارجاع می دهد. در روندی 

که بعد از نظر مشورتی فیفا اتفاق می افتد بعد از 40 روز از نظر مثبت فیفا، در مجمع 
تصویب اساسنامه را خواهیم داشت. دو ماه بعد از آن نیز مجمع انتخاباتی فدراسیون 
فوتبال قابل برگزاری است. وی ادامه داد: نیمه دوم آبان ماه یا هفته اول آذرماه شاهد 
برگزاری مجمع انتخاباتی فدراسیون فوتبال خواهیم بود. همزمان با رایزنی ها در 
ارتباط با تاکید و تصحیح قوانین داخلی ایران مکاتبات و ویدئو کنفرانس های متعدد 
با مسوولان فیفا برگزار شده بود. این تلاقی موضوعی حوزه فدراسیون فوتبال با تاکید 
بر قوانین داخلی و توجه به تمام استانداردهای بین المللی انجام و گام های خوبی 

در این زمینه برداشته شده است. تا پایان هفته جاری باید منتظر پاسخ فیفا باشیم.

سخنگوی فدراسیون فوتبال:

انتخابات فدراسیون فوتبال اواخر آبان ماه برگزار می شود
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اصلاح ساختار یا انتخاب رییس، دو راهی اصلاح طلبان 
است.  )شعسا(  سیاست گذاری  عالی  شورای  آینده  درباره 
آیا  که  هستند  پرسش  این  به  پاسخ  پی  در  آنها  از  شماری 
سازوکار کنونی شورا باید ادامه یابد و گروه دیگر هم با سوال 
چه کسی باید رییس باشد، درباره آینده این شورا اظهارنظر 

می کنند. 
اصلاح  برای  مجلس  انتخابات  دوره  یازدهمین  در  ناکامی 
ای  برنامه  ارائه  عدم  نامزدها،  ردصلاحیت  وجود  با  طلبان 
و  امید  فراکسیون  قبول  قابل  چندان  نه  عملکرد  مشخص، 
در نهایت عدم مشارکت کافی مردم در این انتخابات، سرآغاز 
تغییرات گسترده بود که تاکنون هم ادامه یافته است. بر اساس 
شورای  رییس  عارف«  »محمدرضا  شده  منتشر  خبرهای 
سیاست گذاری اصلاح طلبان از همان روزهای پس از انتخابات 
در اسفند 98  استعفا داده و نایب رییس شورا یعنی حجت 
الاسلام »عبدالواحد موسوی لاری« هم اوایل اردیبهشت ماه 
سال جاری از سمت خود در این شورا کناره گیری کرده بود. 
به این ترتیب آینده شعسا به عنوان مهم ترین نهاد تصمیم گیر 
در اردوگاه اصلاح طلبان با ابهامات بی شماری مواجه شد که 
این روزها با طرح نام هایی از اصلاح طلبان به عنوان رییس تازه 
این شورا از یک سو و اما و اگر درباره آینده آن، بر این ابهامات 

افزوده شده است.
چه کسی رییس شود؟

طرح استعفای عارف از ریاست شعسا حتی اگر همچنان 
مبهم و مرموز دنبال شود باز هم موضوع جانشینی وی را در 
رسانه ها و گعده های سیاسی به سوژه ای مهم برای تحلیل و 
پیشنهاد تبدیل کرده است. نام های مختلفی این میان مطرح 
می شود و هدف از طرح هرکدام هم کارویژه ای است که مطرح 
کنندگان برای ادامه حیات شورای عالی سیاستگذاری در نظر 
دارند. »بهزاد نبوی« و »عبدالله نوری« دو نامی هستند که بیش 
از سایرین در اظهارات شخصیت های شاخص اصلاح طلب 
تکرار می شوند و با وجود آنکه تاکنون هیچ یک از آن دو درباره 
این مهم سخنی نگفته اند اما طرفداران هر دو در توضیح و 
توجیه حمایت خود دلایلی دارند. »حسین مرعشی« سخنگوی  
حزب کارگزاران سازندگی نبوی را گزینه ایده آل برای ریاست 
شورای عالی سیاست گذاری دانسته است.  مرعشی ابتدا سه 
ویژگی برای رییس شورا تعریف کرده است؛ شخص مورد نظر 
را باید طیف های مختلف اصلاح طلب قبول داشته باشند، بن 
بست شکن بوده و به نقش جبهه اصلاحات و انتخابات آینده 
باور داشته باشد و در نهایت پیام انتخاب وی ترمیم شکاف های 

موجود در عرصه قدرت باشد.
از  که  انتقاداتی  به  توجه  با  شورا  ریاست  در  تغییر  موضوع 
عملکرد آن وجود داشت، موضوع تازه ای نیست »غلامحسین 
کرباسچی« سال گذشته زمانی که موضوع انتخابات و استراتژی 

اصلاح طلبان مطرح بود ضمن وارد دانستن انتقاداتی به عارف 
گزینه پیشنهادی خود را عبدالله نوری دانسته و گفته بود: 
»عبدالله نوری شخصیتی قابل احترام، توانا در حل مسائل 
گزینه  می تواند  که  است  مثبت  سوابق  با  و  صالح  سیاسی، 
مناسبی برای جایگزینی عارف باشد.« »جواد امام« عضو بنیاد 
باران هم نظر مثبتی درباره نوری داشته و گفته است: »به نظر 
من عبدالله نوری جایگزین مناسبی برای اجماع سازی و تقویت 
شورای عالی است و حتی احزابی که به شورای عالی نقد دارند، 

پذیرای وی هستند.«
در کنار نوری و نبوی نام هایی چون محسن هاشمی و مجید 
انصاری هم در برخی رسانه ها مطرح شده است بی آنکه واکنش 
باشد.  داشته  درپی  ها  آن  از  هریک  سوی  از  تمایلی  ابراز  یا 
عبدالله نوری نامی پیوند خورده با جریان اصلاحات است، وزیر 
کشور دولت اصلاحات، نماینده دوره های پنجم و ششم مجلس 
و مدیر مسوول روزنامه خرداد، مردی که دست کم طی یک دهه 
گذشته چندان فعالیت سیاسی نداشته اما رقبای اصلاح طلبان 
از برنامه ریزی ها و جلسات وی شایعه ها و حاشیه های بسیاری 
ساخته بودند. این روزها هم با وجود آنکه نام او از سوی برخی 
به عنوان گزینه ریاست شعسا مطرح می شود اما نوع خاص 
سیاست ورزی او طی سال های گذشته احتمال حضورش را در 
سازوکاری چون شورای عالی سیاست گذاری کاهش می دهد. 
ضمن اینکه طیف دیگری از اصلاح طلبان او را تندرو دانسته و 
از حضور او در راس نهاد تصمیم گیر چندان استقبال نخواهند 

کرد.
بهزاد نبوی هم گزینه مهم دیگری است که تمام قد از مشارکت 
فعال در انتخابات با هر کیفیتی از تایید صلاحیت اصلاح طلبان 
دفاع کرده است و شاید به همین دلیل است که احزابی چون 
کارگزاران که با وی هم عقیده هستند؛ او را گزینه معتدل تر و 
بهتری برای ریاست بر شعسا بدانند. اینکه اما نبوی 78 ساله 

تا چه اندازه این پیشنهاد را جدی بگیرد چندان روشن نیست.  
کانون مشکل شورای عالی است؟

در حالی که رسانه ها و برخی طیف های اصلاح طلب در پی 
جایگزینی برای عارف هستند برخی دیگر درباره اساس وجود 
و ساختار شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان ابهاماتی 
مطرح کرده و موضوع انتخاب جانشین برای عارف را حاشیه 
ای در متن اصلی می دانند. »آذر منصوری« دبیر شعسا گفته 
است: »اینکه چه فردی جایگزین دیگری شود جز ایجاد شکاف 
میان اصلاح طلبان  نتیجه ای ندارد موضوع ریاست شورای عالی 
سیاست گذاری اصلاح طلبان مبحثی فرعی است که موجب 
اختلاف، شبهه و غافل شدن از مساله اصلی اصلاح طلبان 
است.« در بخش دیگری از سخنان منصوری موضوعی مورد 
اشاره قرار گرفته که به نظر می رسد فراتر و مهم تر از انتخاب رییس 
برای شورای عالی سیاست گذاری باشد. قائم مقام حزب اتحاد 
ملت گفته است: »مهم است بدانیم به جای شورای فعلی چه 
ساختارهای جایگزینی مناسب تر است و این ساختار جدید قرار 
است چگونه و به کدام مشکل سیاست ورزی ما کمک کنند؟« 
واقعیت آن است که در شرایط کنونی کشور سیاست ورزی روز 
به روز برای جریان های فکری با بدنه اجتماعی دشوارتر می شود 
و اصل اساسی در چنین شرایطی دیگر قالب هایی چون شورای 
عالی یا پارلمان اصلاحات نیست بلکه نیازها به سمت و سوی 
ارائه محتواهایی پیش رفته است که بتواند هم بدنه اجتماعی و 
هم عرصه قدرت را توامان برای اصلاح طلبان ایجاد و حفاظت 
کند. شورای عالی سیاست گذاری از همان بدو تاسیس نهادی 
انتخاباتی بود که با موفقیت در هر دوره ای از این فرایند ادامه 
انتخابات مجلس  ناکامی  اما  اکنون  تمدید می شد؛  آن  کار 
یازدهم و افزایش انتقادات و اختلافات بر سر ادامه حیات، این 
پرسش را مطرح می کند که آیا چنین نهادی پاسخگوی شرایط 
است؟ آیا مشکل اصلی و کنونی اصلاح طلبان انتخاب رییس 

شعساست؟ یا ادامه حضور این جریان در سیاست، وابسته به 
موضوعاتی عمیق تر چون تعریف اصلاح طلبی، اصلاح طلب 

و خطوط قرمز این جریان فکر ی است.
انتخاباتی در پیش و اختلافاتی در پس

اختلاف نظرجریان های مختلف فکری اصلاح طلب از همان 
ابتدای سال 97 البته به شکل تقریبا رسمی و رسانه ای آغاز 
شد و در ابتدای سال 99 با استعفا رییس و نایب رییس شعسا، 
عمیق تر از گذشته شده است. مهم ترین موضوع مناقشه میان 
این طیف ها هم میزان و هزینه حضور در قدرت است. گروهی 
این حضور را به هر نحوی نزدیک به سیاست و در راستای منافع 
مردم ارزیابی می کنند و گروه دیگری ترجیح می دهند بدنه 
اجتماعی این جریان را بیشتر مورد رصد و اهمیت قرار دهند. 
این اختلاف نظرها در سالی که منتهی به انتخابات ریاست 
جمهوری سیزدهم خواهد شد؛ چندان برای اصلاح طلبان 
و تقلایی  از آن هم تلاش  برای کاستن  اما  خوشایند نیست 
مشاهده نمی شود. ارگان های مطبوعاتی نزدیک به هر یک از 
این گروه های فکری یکدیگر را متهم به رادیکالیزم و محافظه 
کاری می کنند بی آنکه در پی رسیدن به مرضی الطرفینی 
برای حفظ وحدت باشند. واقعیت آن است که آینده شورای 
عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان همان میزان مبهم است که 
آینده دیگر اجزای منظومه اصلاح طلبی. اصلاح طلب محافظه 
کار، اصلاح طلب پیشرو، اصلاح طلب معتدل، هسته نرم و 
سخت اصلاحات، جامعه مدنی و تکلیف نامشخص اصلاحات 
با آن، رهبری بلاتکلیف، نسبت نامشخص با قدرت، آلترناتیو 
نامشخص، نسل تازه تربیت نشده و ده ها مفهوم از این دست، 
باید تعریف و مشخص و تعیین تکلیف شوند تا به مقولات فرعی 
انتخاب  و  چون شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان 
رییس آن پرداخته شود. انتخابات سیزدهم ریاست جمهوری در 
راه است و برخی از اصلاح طلبان مانند »عبدالله ناصری« عضو 
بنیاد باران معتقدند اگر اصلاح طلبان تصمیم به حضور جدی در 
انتخابات بگیرند، بهتر است با نامزد اصلی و کاملا شناخته شده 
خود مثل مصطفی معین، محسن صفایی فراهانی، محمد رضا 

خاتمی و امثال اینها بیایند.
»علی صوفی« دبیرکل حزب پیشروی اصلاحات درباره سخت 
بودن کار در انتخابات آینده برای اصلاح طلبان گفته است: »در 
انتخابات ریاست جمهوری 1400 گزینه اصلاح طلبان، یک فرد 

غیراصلاح طلب نخواهد بود.«
تا بدین جا بخشی از اصلاح طلبان به این قطعیت رسیده 
اند که نامزد باید اصلاح طلب اصیل باشد اما گروهی دیگر 
مانند حسین مرعشی معتقدند که الزامی به وابستگی نامزد به 
دو جریان نیست. این اختلاف سلیقه و عقیده در صورت رفع 
نشدن می تواند 1400 را به ناکامی دیگری برای اصلاحات 

تبدیل کند.

انتخاباتی در پیش و اختلافاتی در پس؛

آینده مبهم شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان

مریم مسعود

دادگاه مرد سایه و سردسته باند هزاردستان قوه قضاییه و 21 همدست او 
را می توان یکی از مهمترین دادگاه های مبارزه با فساد در 40 سال گذشته 
قلمداد کرد که در صورت تداوم، افزون بر هشدار به مفسدان اقتصادی نقش 

موثری در بازآفرینی اعتماد عمومی خواهد داشت. 
در مورد پرونده »اکبر طبری« معاون اجرایی سابق حوزه ریاست قوه قضاییه با 
اتهام ده ها مورد ارتشا و پولشویی پرسش های متعددی در افکار عمومی وجود 

دارد که پاسخ شفاف، صریح و صادقانه مسئولان را می طلبد.
اصلی ترین پرسش این است که چرا فردی 20 سال در پست های مهمی 
همچون مدیرکل امور مالی و معاون اجرایی این قوه به انواع مفاسد اقتصادی 

دست زده اما نهادهای نظارتی هیچ واکنشی نداشته اند.
دفتر طبری بر پایه مستندات دادستان، به بهشت مفسدان اقتصادی بدل 
شده و اعمال نفوذ این متهم در پرونده های متهمان اقتصادی و زدوبند با برخی 
صاحبان ثروت و قدرت اظهرمن الشمس بود؛ پس چگونه می توان باور کرد 

دوربین دستگاه های نظارتی فسادهای وی را رویت نکرده باشد؟
به باور عمومی، اگر دستگاه های نظارتی این تخلفات را ندیده اند یا خدای 

نکرده دیده و سکوت کرده اند، در ادامه دادگاه طبری باید پاسخگو باشند.
بی شک همانگونه که مسئولان این قوه نیز معتقدند، صیانت از سلامت 
و  بوده  اقتصادی  مفاسد  با  مبارزه  در  لازم  شرط  پیش  قضایی،  تشکیلات 
خانه تکانی در نهادهای نظارتی قوه قضاییه و بکارگیری افراد پاکدست و کاردان 

در راس آنهاست ...
اصلاح ساختاری، شفاف سازی پرونده ها، برخورد قاطع با قضات خلافکار 
و متخلفان حتی در بالاترین رده ها و انتشار آرای پرونده های کلان فساد در 
سامانه های اطلاع رسانی دستگاه قضا از دیگر مولفه های موفقیت در این مسیر 

است.
از سوی دیگر مبارزه با فساد باید پیگیرانه و مداوم باشد و دایره نظارت، همه 
صاحبان قدرت را دربربگیرد تا هیچیک تصور مصونیت در برابر قانون نداشته 

باشد و مدیر خلافکار حتی از سایه خود بترسد.
بدیهی است تسامح در این راه، هم بارقه های امید و اعتماد عمومی را که با 

محاکمه این باند فاسد زنده شده است، می میراند و هم انگیزه خدمتگزاران 
پاکدست دستگاه قضایی را کاهش داده و چه بسا برخی را برای افتادن در 

ورطه این دام، وسوسه کند.
قوانین مبارزه با فساد در ایران

البته برخورد با فساد از وظایف اصلی دستگاه قضاست اما نقش موثر قوای 
دیگر را نمی توان نادیده گرفت. شاخص اصلی مبارزه با مفسدان اقتصادی 
برخورد با دانه درشتان است و در صورت هماهنگی قوای سه گانه، هیچ منطقه 

ممنوع و خط قرمزی در این راه نخواهد بود.
ترازوی سنجش این دستگاه ها در مبارزه نفسگیر با فساد اقتصادی، برخورد 
قاطع با سرچشمه های فساد و به تعبیر عام، قطع دست مفت خوران بین المال 

و »شتردزدان« است به جای »تخم مرغ دزدان«.
این نکته مهمی است که رهبر معظم انقلاب از 20 سال پیش بر آن تاکید 
کرده اند. برپایه فرمان هشت ماده ای »در امر مبارزه با فساد نباید هیچ تبعیضی 
دیده شود. هیچکس و هیچ نهاد و دستگاهی نباید استثنا شود. مسئولان 
سه قوه به جای پرداختن به ریشه ها و ام الفسادها به سراغ ضعفا و خطاهای 

کوچک نروند و نقاط اصلی را رها نکنند« )1(.
رهبر انقلاب فساد اقتصادی را »اژدهای هفت سر افسانه ها« می دانند که 

»یک سرش را بزنید با سرهای دیگر حرکت می کند« )2(.
حساسیت رهبر معظم انقلاب در مورد فساد به اندازه ای است که در بیشتر 

سخنرانی ها درباره لزوم برخورد قاطع و جدی با آن هشدار می دهند.
ایشان نوزدهم بهمن 139۶ حرف دل مردم را شکایت از فساد و تبعیض 
دانسته و تاکید کردند »مردم بسیاری از مشکلات را تحمل می کنند اما از فساد 
و تبعیض شکوه دارند و آن را تحمل نمی کنند. بنابراین مسئولان هر سه قوه 

باید به طور جدی با فساد مبارزه کنند« )3(.
10 روز بعد )بیست و نهم بهمن 139۶( ایشان درباره تحقق نیافتن عدالت 
فرمودند: در مورد عدالت ما عقب مانده ایم؛ در این تردیدی نیست. خودمان 

اعتراف می کنیم و باید از خدای متعال و از مردم عزیز عذرخواهی کنیم)4(.
بویژه  اقتصادی  با مفاسد  برخورد  انقلاب درباره  شوربختانه نصایح رهبر 
دانه درشت ها به طور شایسته و بایسته اجرا نشده و بنابراین فساد به سبب 
ضعف برنامه ریزی و برخورد مدبرانه و قاطعانه، ابعاد تازه و گسترده تری یافته 

است.
بر اساس گزارش سازمان بین المللی شفافیت که شاخص ادراک فساد را در 
کشورهای مختلف اندازه گیری می کند، جایگاه ایران در سال 2017 بین 17۶ 

کشور، 130 بود که متاسفانه در سال 2018، به 138 رسید)5(.
البته بر پایه آمارهای بین المللی، فساد اداری چالشی جهانشمول است و 
برای کاهش آن و تقویت ثبات و اعتماد عمومی به دولت ها، اقدام هایی مانند 
اعمال حاکمیت قانون، برابری و عدالت برای همگان، شفاف سازی مجوزهای 
کسب وکار، نظارت رسانه ها و مردم بر حکومت، اعمال جریمه های سنگین 
برای ارتشا، افشای روش های فساد و ارتقای آگاهی عمومی پیشنهاد می شود.
شفافیت  مراکز  توصیه ها،  این  اجرای  موفق  نمونه های  از  جنوبی،  کره 
بین المللی، شهروند- بازپرس و مرکز مطالعات ضدفساد را تشکیل داده است.

اعطای  روند  بهبود  دولتی،  قراردادهای  شفاف سازی  ساختاری،  اصلاح 
مجوزها و گسترش رسانه ها برخی راهکارهای گرجستان در این مسیر بوده که 

رتبه این کشور در 10 سال گذشته را حدود 10 برابر بهبود بخشید.
تدوین قوانین مناسب، استقرار نهادهای نظارتی در بخش های مختلف، 
تقویت قوانین مبارزه با پولشویی و مبارزه با منافع حاصل از جرم از اقدام های 

انگلیس در مبارزه با فساد است.
مفسدان  رسواکنندگان  از  حمایت  برای  سوت زنان«  از  »حمایت  قانون 
اقتصادی در اوگاندا بجد دنبال می شود و پنج درصد درآمد ناشی از جریمه های 
اقتصادی به آنان اختصاص می یابد. افرادی که هویت سوت زنان را افشا کنند 

به پنج سال زندان و جرایم نقدی محکوم می شوند.
رسیدگی سریع به پرونده های فساد، اعمال مجازات سخت، ایجاد پایگاه 
متمرکز اعلام دارایی مسئولان و اعطای پاداش به افشاکنندگان مفاسد از 

طرح های مالزی است.
همزمان با فربه شدن اژدهای فساد، گام هایی از سوی سه قوه برداشته شده 

اما به علل گوناگون هنوز به نتیجه مطلوب نرسیده است.
و  حقوق  »شفاف سازی  طرح  مسئولان«،  نامشروع  اموال  »اعاده  قانون 
به اموال مسئولان« و لایحه »مدیریت تعارض منافع در خدمات  رسیدگی 
دولتی« در چند سال اخیر تدوین و تصویب شده اما کاملا پیاده نشده است 

یا در شرف اجرا قرار دارد.
لایحه مدیریت تعارض منافع در خدمات دولتی، همه دستگاه های دولتی 
و نهادهای عمومی را به شفافیت سازمانی و اطلاعات اقتصادی ملزم کرده و 

پاداش هایی برای »سوت زنان« در نظر گرفته است.
آیین نامه اجرایی قانون رسیدگی به دارایی مقامات و مسئولان نیز در 21 ماده 
و هشت تبصره نوزدهم تیرماه 1398 از سوی رییس قوه قضاییه ابلاغ شد که بر 
اساس ماده 12 مسئولان باید فهرست درآمد و دارایی های خود را در سامانه ای 

تعیین شده، ثبت کنند.
با گذشت یک سال از این ابلاغ اکنون زمان مناسبی برای گزارشدهی درباره 

اجرای این قانون است.
همچنین به نظر می رسد برخی مصوبات مانند قانون اعاده اموال نامشروع 
مسئولان باید اصلاح و دایره شمول آن اموال و دارایی های بستگان سببی و 

نسبی مسئولان را نیز دربرگیرد.
راه  سر  بر  اصلی  مانع  بیت المال،  به  آسیب  بر  علاوه  اقتصادی  فساد 
سرمایه گذاری داخلی و خارجی و در یک کلام، »جهش تولید« در دهه عزت 
و عدالت است و سد مستحکمی در برابر پیشرفت همه جانبه بویژه دستیابی به 

افق چشم انداز بیست ساله قلمداد می شود.
در شرایطی که مردم، مشکلات ناشی از تحریم خارجی و برخی مانع تراشی ها 
و سنگ اندازی های داخلی را با امید به فردای بهتر تحمل کرده اند، آفت مفاسد 
اقتصادی به تعبیر رهبر انقلاب، برای مردم قابل تحمل نیست و پاشیدن نمک 

بر زخم آنان است.
بنابراین برای برون رفت از این وضع، عزم جزم همه دستگاه های کشور در 

مبارزه قاطع و بدون محدودیت و ممنوعیت با مفسدان اقتصادی لازم است.
با اجرای موثر و پیگیرانه راهکارهای مبارزه با فساد بخش مهمی از مشکلات 

اقتصادی رفع و اعتماد عمومی به میزان چشمگیر بازسازی می شود.

همسویی قوا؛ راه مهار مفسدان دانه درشت

نفس اژدهای فساد را بگیرید
وحدت، کلید حل مشکلات است؛

ترمیم اعتماد اجتماعی از رهگذر 
تعامل قوا

اعتماد اجتماعی سرمایه ای است که نظام های سیاسی با اتکا به آن اهداف 
و برنامه هایشان را به بهترین وجه محقق می سازند. در کشور ما این سرمایه 
نیازمند ترمیم به نظر می رسد و قوای سه گانه مسئولیتی سنگین در این زمینه 

دارند. 
نحوه تعامل میان قوا مسئله ای بسیار مهم و حساس در شرایط فعلی کشور 
است. واقعیت آن است که در شرایط خاص و حساس امروز ایران و با وجود 
مشکلاتی همچون تحریم های یکجانبه آمریکا، شیوع گسترده ویروس کرونا در 
کشور و مشکلات اقتصادی موجود، به نظر می رسد که هرگونه واگرایی میان 
قوا نه تنها امید به حل مشکلات را کمتر خواهد کرد که باعث خواهد شد تا از 
میزان اعتماد مردم به نظام کاسته شود؛ وضعیتی که راه غلبه بر مشکلات را سد 
خواهد کرد. در مقابل، همراهی قوا می تواند مردم را بیش از پیش با تصمیمات 

و برنامه های دولت برای مهار مشکلات همراه سازد.
اعتمادی که باید حفظ شود

»اعتماد اجتماعی« در یک تعریف ساده به این معنا است که دو یا چند طرف 
یک ارتباط متقابل، تا چه اندازه به قضاوت ها و واکنش های هم اعتماد داشته و 
معتقدند که کنش طرف مقابل مفید و موثر است و در نتیجه با یکدیگر همراهی 
می کنند. اعتماد اجتماعی در سطح خرد به معنای میزان اعتمادی است که دو 
فرد براساس نقش ها و وظایف در یک رابطه نسبت به یکدیگر دارند. بطور مثال 
هرچه میزان اعتماد اجتماعی میان بیمار و پزشک بالاتر باشد، بطور حتم بیمار 
از توصیه های پزشک خود بیشتر تبعیت کرده و دستورالعمل های وی را به کار 

خواهد گرفت.
اعتماد اجتماعی در سطح کلان نیز مهم است. این که افراد تا چه اندازه به 
نهادها و سازمان ها یا به کلیت یک نظام سیاسی اعتماد داشته باشند، بسیار 
مهم است. هرچه سطح اعتماد شهروندان بالاتر باشد، یک نهاد سیاسی یا 
اقتصادی آسان تر می تواند از شهروندان بخواهد تا اقدام مشخصی را صورت 
دهند یا از دستورات و قوانین تبعیت کنند. در مقابل، کاهش اعتماد اجتماعی 
می تواند یک جامعه را دچار مشکلاتی جدی سازد و باعث شود تا شهروندان 
اجرای  در  و  شوند  بی اعتماد  سازمان ها  و  نهادها  سایر  یا  دولت  به  نسبت 
سیاست ها با آن ها همراهی نکنند. یکی از عواملی که موجب کاهش قابل 
توجه سطح اعتماد اجتماعی به نهادهای عمومی می شود، وجود اختلافات 
جدی میان نهادها، سازمان ها یا سیاستمداران است. نمونه ی کاهش اعتماد 
اجتماعی را در شرایط امروز آمریکا می توان دید؛ شهروندان رنگین پوست 
نسبت به  نهادها و رویه های قضایی به شدت بی اعتماد شده اند و معتقدند 
که نظام کنترل اجتماعی این کشور با رنگین پوستان عادلانه رفتار نمی کند. 
افزایش اختلافات میان »دونالد ترامپ« و کنگره آمریکا و همچنین میان دو 
جناح اصلی سیاسی این کشور بر سر مسائل مهمی همچون نحوه مقابله با 
آمریکا و سیاست های اقتصادی، باعث پیچیده تر شدن شرایط این کشور شده 
یا تشکل های  است و بسیاری از شهروندان، نهادهای عمومی، سازمان ها 
مردم نهاد حاضر به تبعیت از تصمیمات ترامپ نیستند. همراهی شهروندان با 
دولت هایی که به آن اعتماد داشته اند، یکی از رازهای موفقیت برخی کشورها 
در کنترل و مهار بیماری کرونا و آسیب های اقتصادی پس از آن بوده است؛ 
به صورتی که شهروندان ضمن اعتماد به دولت خود، با رعایت تمامی موارد و 
همراهی تمام و کمال با سیاست ها، دولت و نظام بهداشت و درمان را در مقابله 

با ویروس کرونا، مشکلات اقتصادی یا مانند آن یاری داده اند.
به اعتماد مردم صدمه نزنیم

با روی کار آمدن مجلس یازدهم، بسیاری می گفتند به دلیل تفاوت مواضع 
سیاسی بخش بزرگی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی و دولت، اختلاف 
نظرهایی میان این دو قوه پیش خواهد آمد. این امر کاملا طبیعی است و 
بخشی از روند جابجایی جریان ها و نخبگان سیاسی به شمار می رود. اما اکنون 
و با گذشت نزدیک به دو ماه از فعالیت مجلس شورای اسلامی، به نظر می رسد 
برخی اختلاف نظرها ممکن است تبدیل به تخاصم و تعارض جدی میان دو 
قوه شود. تعارضی که به نظر می رسد بخشی از آن، تنها به دلیل اختلافات 
سیاسی در حال رخ دادن است. اما این وضعیت زمانی بیش از پیش آسیب زا 
می شود که برخی نمایندگان بخواهند با تخریب دولت یا انتقادات پیاپی به 
هر تدبیر و تصمیم اتخاذ شده، دولت را آماج حملات خود قرار دهند، تا اثبات 
کنند رویکرد دولت نسبت به مسائل غلط است. در این وضعیت برخی افراد به 
هر تصمیم دولت در امور بسیار مهم سیاسی، اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی 
ایراد گرفته و تصمیمات دولت را به صورت کلی اشتباه می خوانند. این قضاوت 
هرچند ممکن است دلایلی سیاسی داشته باشد، اما پیامدهای آن ابعادی 
بسیار گسترده خواهد داشت. بطور مثال در حالی که دولت در تلاش است 
تا با تصمیماتی، وضعیت بازار مسکن را سامان ببخشد، گروهی بنا بر اغراض 
سیاسی، مدعی بی تفاوتی دولت یا وزرا نسبت به بازار مسکنند، تصمیمات 
دولت را خلق الساعه و ناکارآمد جلوه می دهند و حتی مدعی می شوند که دولت 
به دنبال ایجاد آشفتگی بیشتر در وضعیت بازار مسکن است. این اظهارات 
هرچند در نگاه اول فاقد ارزش به نظر می رسند، اما همین رویکرد می تواند 
باعث گسترش بی اعتمادی نسبت به دولت و در نهایت منجر به این این شود 
که شهروندان بیش از پیش دست به رفتارهای احساسی و هیجانی در این بازار 
بزنند و یا تصور کنند تصمیمات و قوانین دولتی، فاقد ضمانت اجرایی است و 
در نهایت وضعیت این بازار وخیم  شود. بررسی ها نشان می دهد برخی افراد 
در قبال موضوعات دیگری همچون وضعیت بازار سکه و ارز، بورس، برجام، 
محیط زیست، امنیت، سیاست خارجی و یا هر تصمیم و برنامه دیگر دولت، 
همین رویکرد را دنبال می کنند. آنان تصور می کنند تخریب چهره دولت و 
ایجاد تنش در رابطه دولت و مجلس، تنها برای یک جناح یا یک گروه سیاسی 
هزینه خواهد داشت و بر اعتبار گروه دیگر خواهد افزود، اما باید پذیرفت که 
کاهش اعتماد اجتماعی مردم به دولت، به هیچ وجه به معنا افزایش اعتماد به 
یک جناح سیاسی دیگر نیست، که بالعکس کلیت اعتماد شهروندان نسبت به 
سیاست ها را مورد هجمه قرار می دهد. اعتمادی که در شرایط دشوار امروز، نیاز 

ضروری دولت است.
وحدت، کلید حل مشکلات است

بیانات هفته گذشته مقام معظم رهبری در جلسه مجازی ایشان با نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی و تاکید ایشان بر پرهیز از تنش و حفظ وحدت میان 
قوا، نشان داد که تخریب یکسویه دولت و ایجاد فشار بر آن از سوی برخی 
نمایندگان، مسیر مناسبی نیست. ایشان ضمن تاکید بر مسئولیت دولت برای 
پاسخگویی به نمایندگان مردم، از این دو قوه خواستند که همراهی بیشتری 
با یکدیگر داشته باشند و از تنش بپرهیزند. امری که می تواند به حفظ اعتماد 
اجتماعی مردم به دولت و مجلس کمک کند. از سوی دیگر رای دهندگان نیز با 
انتظار حل مشکلات و رفع موانع موجود پای صندوق های رای حاضر شده اند 
و از نمایندگان خود انتظار دارند تا به جای برخوردهای سلیقه ای و جناحی، 
اولویت ها را در نظر گرفته و اقداماتی اساسی را صورت دهند. عدم تحقق این 

انتظار نیز می تواند به اعتماد رای دهندگان به نمایندگان، لطمه وارد کند. 
واقعیت آن است که در شرایط خاص امروز، مردم نیاز دارند تا پیامی واحد 
از قوای سه گانه بشنوند و احساس کنند که این مسئولان در حال پیگیری 
مشکلات و مسائل موجود هستند، نه آنکه تنها تلاش دارند تا اثبات کنند جریان 
سیاسی مقابل راه را اشتباه رفته است. همراهی مجلس با دولت و حمایت از 
قوانین و برنامه های دولت که با مساعدت مجلس و سایر نهادها و سازمان های 
مسئول تدوین خواهد شد، می تواند به هرچه بهتر اجرا شدن این برنامه ها 

کمک کند و در نتیجه آن دولت بتواند گره از مشکلات امروز مردم بگشاید.
واقعیت آن است که یکی از دلایل عبور ایران از شرایط دشوار جنگ تحمیلی، 
اعتماد عمیق مردم ایران به نظام سیاسی، امام خمینی )ره( و دولت وقت بود. 
اگر این اعتماد وجود نداشت، بسیج عمومی نیروها و مقاومت در برابر فشارها 
ممکن نبود. در شرایط خاص اقتصادی و سیاسی امروز، این اعتماد شهروندان 
به نظام سیاسی است که باعث عبور از مشکلات خواهد شد؛ اعتمادی که نباید 

با اغراض سیاسی به آن صدمه زد و آن را به راحتی از دست داد.  =



کناره گیری قهرمان قمی از ورزش حرفه ای
محمدرضا شعبانی قهرمان قمی پاراتکواندو و عضو تیم ملی گفت: بدلیل بی مهری های هیئت 
تکواندوی قم ، دیگر در هیچ مسابقه ای به میدان نخواهم رفت.محمدرضا شعبانی در گفتگویی با انتقاد 
از هیئت تکواندوی قم اظهار کرد: این هیئت به ورزشکاران پاراتکواندو به خاطر محدودیت و معلولیتی 
که دارند بی محبتی بسیار زیادی می کند و من که همیشه عاشق این رشته بودم، حالا با یاس و ناامیدی 
تصمیم دارم دیگر در هیچ مسابقه ای به میدان نروم.شعبانی که در آخرین رنکینگ اعلام شده از سوی 
فدراسیون جهانی در رتبه چهارم وزن منفی 75 کیلوگرم قرار دارد افزود: ای کاش همچنان زیر نظر هیئت 
جانبازان و معلولین بودیم؛ توجه و رسیدگی این هیئت قابل قیاس با هیئت تکواندو نیست و به ورزشکاران 
معلول اهمیت می دهد.در صورتی که محمد رضا شعبانی که مدال ها و موفقیت های زیادی را همراه با تیم 
ملی کسب کرده در خصوص این تصمیم خود قاطع باشد، باید از این پس شاهد فعالیت او در کسوت 

مربیگری باشیم.

آخرین وضعیت مبتلایان به کرونا درقم
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم از ادامه روند صعودی تعداد بیماران مبتلا به کرونا در قم خبرداد و 
گفت: در حال حاضر 250 بیمار در مراکز درمانی قم بستری هستند.محمدرضا قدیر دیروز در گفت وگو 
با خبرنگاران اظهار کرد: در 24 ساعت گذشته و منتهی به بیست و هشتم تیرماه 90 نفر در اورژانس مراکز 
درمانی قم با تشخیص احتمالی و مشکوک به کرونا پذیرش شدند.وی افزود: از مجموع پذیرش شدگان 
در مراکز درمانی 31 مورد بستری جدید در بخش ها و تحت نظر اورژانس بیمارستان صورت گرفته است.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم خاطرنشان کرد: همچنین 14 نفر از کل بیمارانی که طی روزهای گذشته 
بستری بودند ترخیص شدند.وی ادامه داد: در حال حاضر حدود 240 نفر بستری مشکوک به کرونا در 

بیمارستان ها بوده که حال 50 نفر آنها وخیم است.

بقایی قصد فرار از کشور را داشت؟
مهران عبدالله پور وکیل حمید بقایی با اشاره به آخرین وضعیت موکل خود با اشاره به برخی صحبت ها 
مبنی بر احتمال فرار حمید بقایی اظهار کرد: برخی شایعات وجود دارد که بر اساس آن گفته شده از 
آنجایی که آقای بقایی غرب کشور تصادف کرده در حال خروج از کشور بوده است، اما اگر کسی قصد فرار 
از کشور را داشته باشد با خودروی شخصی خود این کار را انجام می دهد؟عبدالله پور گفت: آقای بقایی 
را همه می شناسند و او با خودروی شخصی خود به غرب کشور رفته بود، پس اینکه گفته می شود قصد 
فرار داشته عقلانی نیست.وی ادامه داد: موکل بنده در غرب کشور بزرگ شده و پدر او در کرمانشاه نظامی 
بوده است، به همین دلیل از فرصت به وجود آمده استفاده کرده تا به سفر برود و همان جا تصادف کرد و 

اکنون در خانه است.

انتقال جعبه سیاه هواپیمای اوکراینی به پاریس 
معاون حقوقی وزارت امور خارجه گفت: جعبه سیاه هواپیما اوکراینی به پاریس منتقل شد. »محسن 
بهاروند«، معاون حقوقی وزارت امور خارجه، در پاسخ به سوالی مبنی بر وضعیت جعبه سیاه هواپیمای 
مسافربری بویینگ 737 متعلق به شرکت هواپیمایی اوکراین که بامداد چهارشنبه 18 دی ماه 1398 از 
سوی پدافند هوایی سپاه پاسداران، پس از پرواز از فرودگاه بین المللی امام خمینی تهران به مقصد کی یف، 
هدف قرار گرفت، گفت: جعبه سیاه دیروز توسط مسئولین سازمان هواپیمایی کشوری و یک نفر از قضات 
به پاریس منتقل شد و روز دوشنبه عملیات خوانش آن شروع خواهد شد. در این رابطه دولت فرانسه 

همکاری بسیار خوبی با هیات ایرانی داشته است که جا دارد از فرانسه، تشکر کنم.

شکایت 36 نماینده مجلس از جهانگیری
نماینده تهران در مجلس از شکایت 3۶ نماینده از معاون اول رئیس جمهور بابت انتقال شرکت بازرگانی 
دولتی از وزارت جهاد کشاورزی به وزارت صمت و نقض قانون تمرکز وظایف و اختیارات بخش کشاورزی 
خبر داد.روح الله ایزدخواه درباره شکایت نمایندگان از قانون شکنی جهانگیری و اعمال ماده 234 
آئین نامه داخلی مجلس اظهار داشت: اگر اعمال ماده 234 آئین نامه داخلی مجلس در صحن علنی به 
تصویب نمایندگان برسد قطعا موضوع شکایت از معاون اول رئیس جمهور را از قوه قضائیه پیگیری خواهیم 
کرد. وی افزود: نقض قانونی که دولت انجام داده برای نمایندگان مجلس پذیرفتنی نیست، چرا که قوه 
مجریه با الحاق شرکت بازرگانی دولتی از وزارت جهاد کشاورزی به وزارت صمت قانون تمرکز وظایف و 

اختیارات بخش کشاورزی را نقض کرده است.

توئیت معنادار محسن هاشمی در مورد کرونا
محسن هاشمی رئیس شورای اسلامی شهر تهران نوشت: دولت به ویروس کرونا رانت داد. محسن 
هاشمی رئیس شورای اسلامی شهر تهران در پستی توئیتری نوشته است: در اوج گیری دوباره کرونا 
تقصیر مردم 30 درصد و سهم دولت 70 درصد است چون دولت یکباره تصمیماتش را به نفع کرونا 
کرد و ویروس رانت داد.وی نوشته است: من اگر اختیار داشتم فعالیت ها را دو هفته تعطیل می کردم و 

محدودیت ها را آنقدر ادامه میدادم تا آمارها رو به افول برود.

رئیس سازمان غذا و دارو:کمبود ماسک نداریم
 دکتر محمدرضا شانه ساز رئیس سازمان غذا و دارو گفت: خوشبختانه هیچ کمبودی در زمینه ماسک 
وجود ندارد و نامه به سرپرست وزارت صنعت، معدن و تجارت به منظور پیش بینی افزایش نیاز کشور و 

برنامه ریزی برای تامین در ماه های آینده بوده است. 

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم :

پارکینگ زیرسطحی در ضلع شرقی 
حرم مطهر احداث می شود

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم از احداث پارکینگ به صورت 
زیرسطحی در سه طبقه همراه با خدمات زائر در پروژه ضلع شرقی حرم 

کریمه اهل بیت)س( خبر داد.
غلامرضا جانقربان با اشاره به لزوم برنامه ریزی برای ساماندهی هسته 
مرکزی شهر، اظهار داشت: وضعیت متراکم بافت مرکزی شهر قم اجرای 
پروژه های عمرانی را با کندی روبرو کرده است، ولی برنامه ریزی های خوبی 

برای ساماندهی این وضعیت در دستور کار شهرداری قرار دارد.
معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم یکی از پروژه های مهم شهر قم 
در هسته مرکزی را ساماندهی میدان مطهری دانست و ابراز کرد: در حال 
حاضر مشاوری برای این طرح در حال کار بوده و محوطه کارگاهی در میدان 
شکل گرفته است که امیدواریم تا پایان سال خروجی این کار مطالعاتی که 

در بخش های شهرسازی، معماری و اقتصاد شهری بوده آماده شود.
اتمام  از  پس  و  انجام شده  برنامه ریزی های  طبق  داد:  ادامه  جانقربان 
مطالعات، در سال آینده بخش های مختلف پروژه بزرگ میدان مطهری که 

بخش های با مشارکت بخش خصوصی بوده آغاز می شود.
مطهری  میدان  برای  خوبی  تصمیمات  تاکنون  اینکه  بیان  با  وی 
مقدس  آستان  مشارکت  با  پروژه  این  کرد:  تصریح  است،  گرفته شده 
حضرت معصومه)س( بوده که تملکات آن در حال حاضر توسط سازمان 
میادین شهرداری در حال انجام بوده که امیدواریم با اتمام تملکات و تملک 
سرقفلی های غرفه های تره بار کار عمرانی این پروژه در اوایل سال آیِنده آغاز 
شود. معاون معماری و شهرسازی شهرداری قم یکی دیگر از پروژه های با 
وضعیت نامناسب در هسته مرکزی شهر قم را ضلع شرقی حرم مطهر ذکر 
کرد و افزود: طرح این بست با 4.3 هکتار مساحت در حال حاضر توسط 
در  زیرسطحی  به صورت  پارکینگی  و  است  نهایی شدن  حال  در  مشاور 

سه طبقه همراه با خدمات زائر در این پروژه احداث می شود.
جانقربان کمبود پارکینگ در هسته مرکزی شهر را موردتوجه قرار داد و 
یادآور شد: طرح احداث پارکینگی زیرسطحی با حداقل 200 واحد با 

ارتباط گیری از تونل غدیر در میدان روح الله احداث می شود.

رئیس ستاد شهر هوشمند شهرداری قم اعلام کرد :

ارائه ۲۴ خدمت شهرداری در 
اپلیکیشن قم یار

خدمات  از  نوع  ارائه 24  از  قم  شهرداری  هوشمند  شهر  ستاد  رئیس 
هوشمند شهرداری از طریق اپلیکیشن قم یار خبر داد.

همایون یزدان پناه با اشاره به شیوع ویروس کرونا و افزایش استفاده از 
خدمات الکترونیکی، اظهار داشت: هوشمندسازی، در شرایط کرونایی 
بسیاری از تهدیدات را به فرصت تبدیل کرد، به طوری که در ارائه خدمات 
غیرحضوری، رشدی چشمگیر داشته ایم و ضرورت استفاده از خدمات 
غیرحضوری از راه دور برای کارکنان و مدیران و شهروندان به خوبی تبیین 
شد. رئیس ستاد شهر هوشمند شهرداری قم افزود: سامانه های خدمات 
الکترونیکی توسعه پیداکرده و به دستگاه های اجرایی کمک می کند تا به 
فعالیت ها سرعت بیشتری بدهند، نه تنها در بحث بهداشت و درمان، بلکه 

در بسیاری از عرصه ها می توان به پیشرفت رسید.
یزدان پناه با بیان اینکه نخبگان علمی و مدیریت شهری در جهان بر این 
باورند که بدون هوشمند سازی نمی توان پیشرفت کرد، تصریح کرد: ما 
نیز باید با پیشتازی قم به حرکت خود ادامه دهیم و راه اندازی قم یار در قم 

حرکتی مهم است که قابلیت توسعه دارد.
وی عنوان کرد: یکی از نمونه های مهم در سامانه هوشمند در خدمات 
شهری، سامانه 137 است که علاوه بر خدمات به صورت تلفنی، به صورت 
الکترونیکی از طریق قم یار قابلیت ارتباط با شهرداری را دارد و 18 خدمت 
مرتبط با شهرسازی و صدور مجوز در آن ارائه شده است. رئیس ستاد شهر 
هوشمند شهرداری قم تصریح کرد: ارائه 24 نوع از خدمات هوشمند از 
طریق اپلیکیشن قم یار نیز از دیگر ظرفیت های مهم این سامانه است که 
درصدد هستیم آن را با مشارکت دستگاه ها به 1000برسانیم. یزدان پناه در 
خصوص اقتصاد در کرونا، عنوان کرد: ایجاد فروشگاه های الکترونیکی و 
تغییر کسب وکارهای سنتی به هوشمند از قابلیت های مهم هوشمندسازی 
در ایام کروناست و در این میان کسب وکارهایی که قادر نیستند به اقتصاد 

دیجیتال و هوشمند متضرر می شوند.

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم خبرداد:

افزایش غرفه های بازیافت در پردیسان
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم گفت: تعداد غرفه های 

بازیافت در پردیسان به 7 باب افزایش پیدا کرد.
سید عبدالله میرابراهیمی با تاکید توسعه زیرساخت ها در حوزه مدیریت 
پسماند در شهر قم، اظهار کرد: یکی از مواردی که در شهر قم نیازمند 
افزایش زیرساخت هستیم غرفه های بازیافت است که سهولت دسترسی 

شهروندان برای ارائه پسماندهای خشک را افزایش می دهد.
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم با بیان اینکه در حال 
حاضر 4۶ غرفه بازیافت در شهر قم وجود دارد، خاطرنشان کرد: برحسب 
نیازسنجی های صورت گرفته، هر ساله به تعداد غرفه های سطح شهر افزوده 
می شود. میرابراهیمی با بیان اینکه متصدیان غرفه های در واقع آموزشگران 
سازمان هستند که در تمام نقاط شهر مستقر هستند، تصریح کرد: دریافت 
پسماندهای خشک تفکیک شده از شهروندان و آموزش و پاسخگویی به 
سوالات ایشان در مورد تفکیک و مفاهیم مدیریت پسماند از فعالیت های 
متصدیان است. وی به اجرای طرح تبادل کتاب در غرفه های بازیافت اشاره 
و خاطرنشان کرد: اجرای طرح های مختلف و تبادل با پسماند خشک از 

برنامه های افزایش مشارکت شهروندان در امر تفکیک پسماند است.
 

مدیر منطقه پنج قم خبرداد:

انجام پروژه جدولگذاری
 بلوار حکیم فردوسی 

مدیر منطقه پنج قم گفت: در راستای خدمت رسانی فعالیت های عمرانی، 
خدماتی وترافیکی بر مبنای رویکرد مدیریت شهری در راستای تأمین رفاه، 
آسایش و جلب رضایت شهروندان اصلی ترین هدف شهرداری منطقه پنج 

است.
علیرضا اقبالیان به منظور تقویت زیرساخت های شهری و تامین رفاه حال 
شهروندان محترم عملیات جدولگذاری بلوار حکیم فردوسی حدفاصل ریل 
راه آهن تا زیرگذر بلوار پیامبر اعظم )ص( به متراژ بیش از 2500 متر صورت 
پذیرفت که پس از آسفالت این معبر می تواند بخش عمده ای از مشکلات 
دسترسی را مرتفع سازد. مدیر منطقه پنج قم افزود: اتصال بلوار جمهوری به 
بلوار پیامبر اعظم)ص( از طریق این مسیر بعنوان یک پروژه مهم در تسهیل 
ترافیک شهری می  باشد که پس از جدولگذاری، زیرسازی و آسفالت این 
معبر در دستور کار خواهد بود. اقبالیان در پایان گفت: هدف از اجرای این 
طرح ارتقای سطح کیفی معابر، حل گره های ترافیکی و تسهیل در رفت و 

آمد شهروندان گرامی می باشد.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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بدانید که آرزو، خرد را به غفلت و گمراهی 
می کشاند و خدا را از یاد انسان می برد؛ پس، 
آرزو را دروغین دانید که آرزو فریبنده است و 

آرزومند، فریب خورده.

یکشنبه -بیست ونهم تیرماه 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5077

نهج البلاغة: الخطبة ۸۶

طرح:مهدی عزیزی

کرونا گوش مردم را هم نشانه گرفته!

استاندار قم گفت: با وجود اینکه قم از نظر شیوع کرونا در وضعیت زرد است ولی 
نگران قرمز شدن آن هستیم، از این رو تمام تدابیر را به کار می گیریم تا ازاوج گیری 

این بیماری دراستان جلوگیری شود. 
بهرام سرمست روز شنبه در پایان جلسه ستاد ملی کرونا که به صورت ویدیو 
کنفرانس درآن شرکت کرده بود در گفت و گو با خبرنگاران اظهار داشت: بر اساس 
مقایسه ای که بین استان های مختلف کشور صورت گرفته ، تقریبا 27 استان در 

شرایط هشدار و قرمز قرار دارند و قم نیز همچنان در شرایط زرد است.
وی بیان داشت: درهفته های اخیر بستری های مربوط به ویروس کرونا در قم 
افزایش داشته که  امیدواریم با تدابیری که اتخاذ می شود، بتوانیم این موج جدید را 

کنترل کنیم و به نوعی به کاهش بیماران و سیر نزولی بستری ها برسیم.
استاندار قم گفت: در جلسه ستاد ملی کرونا راه حل هایی برای کنترل موج جدید 
بیماری مطرح شد که استفاده از ماسک در محل های پرجمعیت، سرپوشیده، پر 
ازدحام، محیط های اداری و همچنین فاصله گذاری پویا و هوشمند از جمله آن بود 
که به اقتضای شرایطی که درشهرهای کشور به وجود می آید فاصله گذاری ها نیز 

باید رعایت شود.

وی با اشاره به اینکه بازگشایی های انجام شده ممکن است با محدودیت هایی 
مواجه شود، گفت: قم در وضعیت زرد قرار دارد ولی نگران قرمز شدن آن می باشیم، 

به همین علت باید تمام تدابیر را به کار بگیریم که این موج برنگردد.
تولید روزانه ۱۵0 هزار عدد ماسک در قم 

وی همچنین کنترل و ممنوعیت تجمع هایی که منجر به تشدید این بیماری 
می شود، را ضروری دانست و گفت: از جمله این تجمع ها که در اواخر خردادماه 
دربسیاری از استان ها شروع شده و در هفته هایی اخیر نیز در قم شاهد آن بودیم 

منشا آن ورود زائران و مسافران و یا عروسی و عزا و امثال این می باشد.
استاندار قم گفت: از شهروندان  خواهش می کنیم کما اینکه در طول پنج ماه 
گذشته خوش درخشیدند و با رعایت توصیه های بهداشتی باعث شدند که این 
بیماری را در حد مطلوبی کنترل کنیم، این بار نیز با پرهیز از حضور در چنین تجمع 
هایی، زمینه کنترل بیماری و کمتر شدن زحمت کادر درمانی را فراهم کنند تا 

شاهد ابتلای شهروندان به ویروس کرونا نباشیم.
سلامت یک شهروند هم نباید به خطر بیفتد

استاندار قم در پاسخ به سئوالی در خصوص ظرفیت تولید ماسک بهداشتی 
در این استان نیز گفت: طبق گزارش مسئولان صنعت، معدن و تجارت امکان 
تولید روزانه 150 هزار عدد ماسک در قم وجود دارد، و این ظرفیت را می توانیم 
با دعوت از تولیدکنندگان مختلف برای تغییر خط تولید خود و همچنین تشویق و 
ترغیب آنها تا 250 هزار عدد نیز افزایش دهیم.  وی توزیع شایسته و مطلوب ماسک 
در داروخانه های استان و نظارت دقیق بر رسیدن آن به دست مصرف کنندگان 
را نیز مورد تاکید قرار داد و افزود: برای نظارت بر اعمال پروتکل های بهداشتی و 
فاصله گذاری اجتماعی در استان، کارگروه ویژه ای متشکل از مرکز بهداشت، اتاق 
اصناف و دادستانی، اداره اماکن نیروی انتظامی و سازمان صنعت ، معدن و تجارت 

تعیین شده که رعایت پروتکل ها را به دقت کنترل کنند.
وی درپایان خاطرنشان کرد: تمام بازگشایی هایی که در استان داشتیم برای 
تامین معیشت و نیازمندی های مردم بوده، تداوم آن نیز منوط به رعایت پروتکل ها 
است، چرا که خط قرمز ما سلامت مردم است و اگر جایی احساس کنیم سلامت 
حتی یک تَن از شهروندان با خطر مواجه می شود، و احتمال مبتلا شدن وجود 

دارد مجبوریم هر گونه تجمعی را لغو کنیم.

استاندار قم :

نگران قرمز شدن وضعیت استان قم هستیم
تداوم بازگشایی ها منوط به رعایت پروتکل ها است

یه قبر پنجا ملیون؟!!
مُردَنام غیر قدیم شده!!

هسّی  سَلَنَدر  و  وَریو  اِنقَه  چِر  مملی!!  چیه  چی  عباس:  مشد 
؟!سِگَرمه هات کردِی تو هم . مَگ صبح صورتَ رو با سرکه شُسته 

ای؟؟!! 
مملی : حال من جواب سوال شما رو بدم یا اختلاط قمی رو که کردی , توضیح بدم ؟؟!!کار بیخ 

پیدا کرد.
ت  مشد عباس: خوب معلومه جُفتِشُ !! مِن بعدُم خودم اختلاطای قمی رو توضیح میدم که تو هِی منَّ
سَرِم نذاری .مِث این دولت شده ای که آخر بُرجا این پوله چی چی بش میگن) رایانه(!!صنار سه شِهی 

میخوان بِدَن هی منت میذارن سر مردم ! انگار میخوان صدقه بدن به مردم!!
مملی :رایانه که کامپیوتره بابا یارانه !

مشد عباس:همون که تو میگی.هی اَمن غلط بیگی !! 
مملی: خوب سلندرو ووریو که یعنی گیج وویج وسگرمه درهم کشیدن یعنی اخم کردن  به طوری 
که طرف مقابل با یِه تریلی شکرم ندونه بُخورتِت !!حالا اومدیم سر اصل مطلب  . خوب خروسخون 
میزنم بیرون دنبال یه لقمه نون تا شاغال خون ! یکسره ام هشتم گروی نُهِ ! تازه نه زنی, نه زندگی ,نه 
خونه ای, سی وسه سالم شده .هجده سال تحصیل کردم . تو بهترین دانشگاههای این مملکت درس 
خوندم چون بند پِ رو نداشتم جایی برامون پیدا نشد .حالام که با هزار جور وام وقسط وبدهی این 
ماشین پیزوری ولکنته رو خریدم باش مسافر کشی میکنم ! ازصبح تاشب باش می دوم وبه هیچ کجا 

نمی رسم !؟ 
مشدعباس: علی برکت الله!!

مملی:اندازه کتاب مفاتیحم دفترچه قسط دارم !! قسط ما یکیش عقب بیفته آبرو ما رو تو .....سگ 
میکنن !!؟؟ اونوقت نمیدونم یارو چطوری 12 هزار میلیارد بدهی بانکی داشته واز مملکت خارج شده 

!!!!آقای مسوول کلاهتُ وبذار بالا!! بالاتر!!!نخبه سالاری کولاک کرده تو این سیستم!!
انوقت میگن چرا فارغ التحصیل شریف میره کانادا واروپا؟؟!!مگر بیکاره بمونه اینجا تحقیرش 
کنید!!؟؟ سیستم ادراریتون که هیچ کس سر جاخودش نیست .در خیلی جاها افراد بادمجون دورقاب 
چین وظاهر ساز و بی هنر جایگاه دارن ومیز ریاست رو میراث خودشون میدونن وبرا حفظش چه 
کارهایی که نمیکنن؟؟!!. هر کس لای دندونش باز باشه ورک وراست باشه هیچ کجا جاش نیست ؟!! 
آدم بله قربان گو و .....مال  کارش همه جا پیشه !!بعدشم مردم ازاین لج ولجبازی وکشمکشهای باندی 

وجناحی دیگه حالشون بهم میخوره!!دیگه یه سری چیزارو نمیدونن تحمل کنن!                          
مشدعباس :مملی اون بَر بچه ها هم کلاسیت تو دانشگاه چکار میکنن ؟؟ !!اونام مث تو آس وپاس 

ن؟! هسَّ
مملی: عده ای که میفهمیدن تو این مملکت چه خبره وفعلا چیزی که برا یه عده ارزش نداره توانایی 
وکاروتلاش وتولیده , پولای خودشون وفَک وفامیل وعمه وننجون و بابجون وخاله وعمه رو گرفتن وبردن 
توی سکه وارز وبورس بالاخره کاروبارشون سکه شده!!؟؟حتی یه نفر و میشناسم دلالی قبر میکنه !!! 

مشدعباس:این دیگه چه بساطیه ؟! دلالی قبر!!! 
مملی : آره هردم ازاین باغ بری میرسد!!!قبر رو میخرن سی , چهل .یه دوسه ماه به قول خودشون 
توش میخوابن یعنی نگهش میدارن بعد پنجاه ,شصت میفروشن . شرافتمندانه حلال وطیب و کاری 
خلاقانه و ........بالاخره هرکس دنبال کار واقعی وتولید و راستی ودرستکاری باشه کلاهش پسِ معرکه 

هست؟؟!!
مشد عباس: چرا برق رفت مملِی؟؟!  

 مملی: حتما قطع کردن. چون این برج کم آوردم .نتونستم قبضارو بدم!!قراربود البته تو این اوضاع 
کرونایی با مردم کنار بیان بابت قبضا.گازم دیشب قطع کردن ! عجب بساطییه !! چه کنیم حالا!!؟؟  

مملی: بابا دیشب چِر اِنقَه سرفه میکردی؟!  
 مشدعباس: اِسپِرَم تموم شده.خجالت کشیدم بِت بگم ,گفتم تواین اوضاع وبضاعت الان این طفلک 
سیصدهزار اَ کُجی بیاره ؟!  اینه که حرفی نزدم ! مملی: این یِه چیز واجبیه . مال چی چی نگفتی! الان 
میرم این ساعتمُ گرو میذارم پیش دکتر .اسپریُ میگیرم تا بعدا یه کارش کنیم!                                                     

مشدعباس: عجب !همیشه میگفتیم بایِه رفت مرد .حالا دیگه مُردَنام غیر قدیمه !! مکافات داره ! قبر 
پنجا ملیون!! من که سه شِهی ندارم چه کنم!!؟؟ من هر موقع مُردَم مملی تو باغچه خونه خاکم کن!!!

یه قبر پنجا ملیون مملی؟!! مردنام غیر قدیم شده!! من اگر مردم تو باغچه خونه خاکم کن بابا!!

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم با 
اشاره به برنامه ریزی های صورت گرفته به منظور 
جلوگیری از خاموشی ها با وجود افزایش مصرف 
گفت: تاکنون قطعی برنامه ریزی شده ناشی از 

کمبود برق در استان نداشتیم.
مهندس "مهدی آهنین پنجه" در دیدار با دکتر 
شورای  مجلس  در  قم  مردم  نماینده  امیرآبادی 
اسلامی به ارائه گزارشی از اقدامات و فعالیت های 
شرکت توزیع نیروی برق استان پرداخت و گفت: 
در سال گذشته با جذب 15 هزار مشترک جدید، 
هزار   575 به  استان  در  برق  مشترکان  تعداد 

مشترک رسید.
وی میزان مصرف برق در سال 98 را 3 هزار و 
۶30 میلیون کیلووات ساعت اعلام و اظهار کرد: 
با  آن  از  قبل  به سال  میزان مصرف نسبت  این 

هشت درصد رشد مواجه شده است.
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم، 
و 853  هزار   2 را  استان  در  برق  مصرف  سرانه 
کیلووات ساعت دانست و یادآور شد: گرچه این 
برق در کشور  به متوسط مصرف  میزان نسبت 
از  بیشتر  دو درصد  ما  اما مشترکان  کمتر است 

میزان هدف گذاری ،برق مصرف کردند.

وی با بیان اینکه پیک مصرف در سال گذشته 
مگاوات   799 تاکنون  جاری  سال  در  و   827
بوده است، خاطرنشان کرد: پیش بینی می شود 
نزدیک به 8 درصد دیگر پیک بالاتر برود این در 
استان  برای  پیش رو  برای هفته  که  است  حالی 
سقف 780 مگاوات در نظرگرفته شده و بیش از 
خواهد  محدودیت  اعمال  به  منجر  مصرف  این 

شد.
تاکنون خاموشی ناشی از کمبود برق در 

استان نداشتیم 
با اشاره به تکالیف در نظر گرفته  آهنین پنجه 
باید  شده برای شرکت توزیع نیروی برق گفت: 
در بخش صنعت و کشاورزی 80 مگاوات و برای 
بخش خانگی 19 مگاوات در استان صرفه جویی 
شود که بر همین اساس با مشاور برای کاهش 

100 مگاوات قرارداد منعقد کردیم.
از  ناشی  خاموشی  تاکنون  اینکه  بیان  با  وی 
کرد:  تصریح  نداشتیم،  استان  در  برق  کمبود 
گرچه در یک روز دو تا 15 دقیقه از سهمیه پیک 
بیشتر مصرف کردیم اما تاکنون مشکلی نداشتیم 

و قطعی برنامه ریزی شده نداشتیم.
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان میزان 

تلفات را سال گذشته 9.02 اعلام کرد و گفت: 
و  شده  گرفته  نظر  در  تمهیدات  با  خوشبختانه 
مجموعه اقداماتی که انجام دادیم در این زمینه 

توانستیم بهتر از هدف گذاری عمل کنیم.
وی همچنین یادآورشد: در بخش تولید پراکنده 
72 مگاوات تولید داریم که 12 مگاوات آن از طریق 

سلول های خورشیدی تأمین می شود.
آهنین پنجه در ادامه نصب 2 هزار و 400 چراغ 
جدید،  پست   225 احداث  معابر،  روشنایی 
تعویض 7 هزار و 700 کنتور و احداث 7 فیدر 20 
کیلوولت را از دیگر اقدامات سال 98 شرکت توزیع 
نیروی برق استان قم برشمرد و اظهار کرد: در سال 
گذشته 80 کیلومتر از شبکه را به کابل خودنگهدار 
از3 هزار و 800  و در حال حاضر  تبدیل کردیم 
کیلومتر شبکه فشار ضعیف استان افزون بر40 

درصد شبکه به صورت کابل خودنگهدار است.
اعتبارات،  کمبود  خود  سخنان  پایان  در  وی 
مسائل موجود در خصوص مالیات بر ارزش افزوده، 
سرقت ها و بیمه خسارت مشترکین، بحث پرباری 
در هسته مرکزی شهر و اطراف حرم، برق رسانی به 
شهرک الغدیر و احداث سه پست ۶3 کیلوولت را از 

جمله چالش های موجود برشمرد.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم:

سرانه مصرف برق درقم بالاتر از استاندارد است
قطعی برنامه ریزی شده برق درقم نداشتیم 

نرخ  استان قم گفت: شیوع کرونا،  ریزی  برنامه  و  رئیس سازمان مدیریت 
مشارکت اقتصادی قم را در سه ماهه نخست سال 99 نسبت به فصل مشابه سال 

قبل ۶.2 درصد کاهش داد. 
محمود نوربخش اظهار داشت: نرخ مشارکت اقتصادی جمعیت دارای 15 
سال سن و بیشتر استان در فصل بهار امسال 2.37 درصد برآورد شده، و این 

نرخ در سطح کشور 41 صدم درصد می باشد.
نوربخش با بیان اینکه نرخ مشارکت اقتصادی قم در سه ماهه آغازین سال 
گذشته، 8.39 درصد و در سطح کشور، 7.44 درصد بوده، خاطرنشان کرد: 
نرخ مشارکت اقتصادی قم در بهار 99 در مقایسه با فصل مشابه سال قبل، ۶.2 
درصد و در کشور 7.3 درصد کاهش را نشان می دهد که اثر بیماری کووید 19 بر 
بازار کار قابل مشاهده است. رئیس مدیریت و برنامه ریزی قم اضافه کرد: قم در 
بین استان های مختلف در نرخ مشارکت اقتصادی در سه ماهه پایانی سال 98، 
در جایگاه بیست و هفتم قرار داشته است که نسبت به جایگاه آن در فصل بهار 

سال قبل 2 پله کاهش داشته است.

وی افزود: قم در بهار پارسال، در رتبه 29 کشور قرار داشته است.
نوربخش همچنین نرخ بیکاری در جمعیت فعال اعم از شاغل و بیکار 15 ساله 
و بیشتر استان در بهار امسال را 4.10 درصد ذکر کرد و گفت: این نرخ در سطح 

کشور 8.9 درصد برآورد شده است.
نوربخش ادامه داد: نرخ بیکاری قم در بهار سال 98، 3.10 درصد و در سطح 

کشور نیز 9.10 درصد بوده است.
این مسئول با اذعان به اینکه نرخ بیکاری قم در بهار 99 نسبت به فصل مشابه 
سال قبل آن 1.0 درصد افزایش و در کشور نیز 1.1 درصد کاهش را نشان می 
دهد، گفت: با توجه به اینکه نرخ بیکاری قم در بهار 99 نسبت به فصل مشابه 
سال قبل فقط 1.0 درصد افزایش داشته، از لحاظ پایین بودن نرخ بیکاری در 
بهار 99 دارای رتبه 19 می باشد از این رو نسبت به فصل مشابه سال قبل چهار 

رتبه کاهش را نشان می دهد.
رئیس مدیریت و برنامه ریزی قم بیان کرد: قم در نخستین فصل سال 98 به 

لحاظ پایین بودن نرخ بیکاری در جایگاه پانزدهم کشور قرار داشته است.

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم اعلام کرد :
افزایش ۱۰درصدی نرخ بیکاری در استان قم

ابوالفضل رییس جعفری*

بی اعتنایی عجیب برخی از مردم به ضرورت استفاده از ماسک و 
رعایت نکات بهداشتی که باعث افزایش آمار ابتلا و تلفات ناشی از 

ویروس کرونا شده است


